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محمدعلی خطیبی

 چشم انداز نامشخص
 سیاست اوپک پلاس

11

یادداشت

هادی حق شناس

سبقت بازار پول
 از بورس 

9

یادداشت

فرشید پورحاجت

دود گرانی مسکن در چشمان 
کارگران و کارمندان 

8

یادداشت

حسین دهقان

 موتور خودکفایی را
 در مناطق محروم روشن کنیم

8

یادداشت

w w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . c o mw w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . c o m

 تصمیمات داخلی خطرناکتر
 از تحریم ها

بخشنامههاییکهتوانتحریمها
رادوچندانکردند

گروه سیاســی: طبق مطالعات صورت گرفته، تحریم ها باعث شــده تا تولید ناخالص 
داخلی در ایران از ســال ۲۰۱۰ میلادی به بعد، از میانگین جهانی پایین تر باشــد. در 
واقع تحریم ها، یکی از دلایل اصلی عقب ماندن اقتصاد ایران از اقتصاد جهانی است؛ 
هر چند نقش محدودیت های داخلی را هم که به سبب قوانین و مقررات ناکارآمد و 

بعضاً متناقض و متضاد را هم نباید نادیده گرفت...

  کودکانِ اوتسیم 
را  دریابید

افرادمعلولوآسیبدیدهکجایبرنامهریزیهای
کلانماقراردارند؟

گروه اجتماعی: ناشناخته است، آن قدر ناشناخته است که برای مطرح شدن مشکلات بیماران 
مبتلا به اوتسیم نیاز است که تعدادی از خانواده ها با کمک انجمن اوتیسم نزد معاون اول 
رئیس جمهور حاضر شوند، همان جلسه ای که عکس کودکی میان جمع پرحاشیه اش کرد.

»در زمان حاضر تخمین زده می شود که یک درصد کل جمعیت کشور به اوتیسم مبتلا 
هستند، اما بسیاری از خانواده ها به دلیل عدم آگاهی از علائم اوتیسم، این...

یارانهنانتغییر
میکند؟

  بـازی نـانواها
 بـا  اعداد!

گروه اقتصادی: تأمین امنیت ملی ارتباط مستقیمی با تأمین امنیت غذایی دارد از این رو 
دولت ها در تأمین معیشــت مردم به ویژه در اقتصادهای ضعیف یارانه می پردازند. کمک 
معیشت در قالب نقدی، شبه نقد، پرداخت کالا، پرداخت عمومی و معاف از پرداخت هزینه 
انجام می شود.»پرداخت نقدی« یکی از متداول ترین برنامه های حمایتی در جهان است 

که افراد حق انتخاب دارند...

گزارشگزارشگزارش

243

تفکیک  جنسیتی  
به خانه ها رسید!

گزارشیازطرحساختواحدهای
مسکونیویژهمجردها؛

گزارش

نبـرد مـرگ
 و زندگـی

11

»تدبیرتازه«رویاروییروسیهباآمریکا
درصنعتالانجیرابررسیمیکند

گزارش

اندونزی کشــوری اســت که هنوز وابستگی شدیدی به زغال سنگ به 
عنوان سوخت دارد اما به تازگی خبر داده است که قصد دارد روی طرح 
تولید انرژی های تجدیدپذیر ســرمایه گذاری ســنگینی کند. این خبر از 
وقوع تحولات مهمی در سیاست انرژی این کشور حکایت دارد. انتظار 
می رود که منابع مالی مورد نیاز برای تحقق این هدف یعنی جهش در تولید 
انرژی های تجدیدپذیر و تقویت روند کربن زدایی، توسط وام دهندگان 
بین المللی تأمین شــود. اما واقعیت این اســت که اگر اندونزی بخواهد 
تحول چشــمگیری در بازار انرژی خود ایجاد کند به منابع مالی بســیار 
بیشتری نیاز خواهد داشت.طبق اعلام دولت اندونزی این کشور قصد 
دارد مبلغ ۲۰ میلیارد دلار را از محل استقراض خارجی در پروژه های تولید 
انرژی های پاک سرمایه گذاری کند. این طرح جامع برای سیاست گذاری 

و سرمایه گذاری که به اختصار CIPP نامیده می شود به ...

 گام 20 میلیارد دلاری اندونزی
 به سوی انرژی پاک

11

»تدبیرتازه«گزارشمیدهد

گزارش

12

دولت انگیزه ای 
برای توسعه معادن ندارد

یک فعال اقتصادی   درگفتگو  با 

»تدبیر تازه « مطرح کرد

  اقـلام خوراکی
 با طعم تلخ گرانی

7

نرختورمآبانبه۴۴.۹درصد
رسید

گزارش

8 نقش  مخرب 
دلالان در 
بـازار مسکن

 حسین زهی نماینده مجلس در گفتگو  با »تدبیر تازه « مطرح کرد:

چند ماه پیش بود که بحث ســاخت خانه های ۲5 متری 
در رسانه ها پیچید و سر و صدای زیادی بر پا کرد. ساخت 
این پروژه که ابتدا از سوی برخی نهادهای دولتی مطرح و 
در مدت زمان کوتاهی تکذیب شد، نهایتاً از سوی اتحادیه 

تعاونی های عمرانی تهران به طور رسمی ارائه شد.
متراژ این آپارتمان ها از همان ابتدا، با انتقادات بســیاری 
روبرو شد که البته این نقدها هنوز هم ادامه دارد. منتقدان 
عنوان می کنند که یک فضای ۲5 متری، متراز مناســبی 
برای زندگی نیســت و این به معنای پایین آوردن کیفیت 
زندگی مردم است. با این حال، این تنها مورد بحث برانگیز 
درباره طرح مسکن اقتصادی اتحادیه تعاونی های عمرانی 
تهران نیست؛ این طرح زمانی چالش برانگیزتر می شود که 
فــاز دوم این طــرح برای مجردها و با ایده زنانه - مردانه 

کردن مجتمع های مسکونی آغاز شود!

گروه اقتصادی: رصد بازار کالاهای اساســی نشــان می دهد 
نرخ برخی اقلام خوراکی افزایش یافته اســت. این روزها 
سرمای هوا معیشت را تحت تأثیر قرار داده و نرخ برخی اقلام 
خوراکی را افزایش داده است. در حالی که حقوق و دستمزد 
سالانه یک بار افزایش می یابد در بازارهای مختلف شاهد 
افزایش چندباره قیمت مواد غذایی و غیر غذایی هســتیم. 
قیمت گوشت مرغ این روزها هر کیلو به بیش از ۹۰ هزار 
تومان هم رســید )جمعه گذشته(. برخی برندهای کنسرو 
ماهی بیش از ۱۰۰ هزار تومان نرخ گذاری شده و در ادامه 
گلایه از کاهش بازار تقاضا پیامد چنین عملکردی اســت. 
همچنیــن به زودی ماکارونی با قیمت جدید هم وارد بازار 
می شــود.در فصل تابستان ۱۴۰۲ تغییرات شاخص قیمت 
تولیدکننده بخش مرغداری های صنعتی کشور نسبت به 

فصل مشابه سال قبل...

راهبردهای ژئوپلیتیک روســیه حول محور ذخایر هیدروکربنی 
این کشور تدوین شده اند و ذخایر انبوه نفت و گازی که روسیه در 
مناطقی از قطب شمال دارد، قلب تپنده این ذخایر قلمداد می شوند. 
در حالی که دنیا درگیر تنش های برآمده از نبرد میان روســیه و 
اوکراین از یک طرف و درگیری حماس با اسراییل در طرف دیگر 
است، منبع کلیدی برای تأمین انرژی جهان همچنان گاز طبیعی 
مایع یا همان ال ان جی اســت. تحویل محموله های ال ان جی به 
مصرف کنندگان مستلزم زیرساخت محدودتری نسبت به صدور 
نفت و گاز از طریق خطوط لوله می باشد و به همین خاطر توسعه 
این صنعت و کسب سهم بیشتری از بازار جهانی برای فروشندگان 
ال ان جی ارزان تر تمام می شــود. علاوه بر این افزایش یا کاهش 

حجم محموله های خریداری شده...
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همزمان با حصول توافق آتش بسِ ۴ روزه میان حماس و رژیم صهیونیســتی با 
میانجی گری دولت های قطر، مصر و آمریکا و کنشگری نهادهای وابسته به سازمان 
ملل متحد که در قالب آن ضمن توقف موقت درگیری ها، تبادل محدود اسرا نیز 
میان حماس و رژیم اشغالگر قدس صورت گرفته، بسیاری از ناظران و تحلیلگران 

به واکاوی ابعاد مختلف این رویداد پرداخته و می پردازند.
در این راستا، بسیاری بر این باورند که دستیابی به این توافق، یک پیروزی راهبردی 
برای مقاومت اســلامی فلســطین بوده است زیرا مقام های ارشد صهیونیست، از 
ابتدا تاکید داشتند که با زور و قدرت نظامی، اسرای اسرائیلی نزد حماس را آزاد و 
جنبش حماس در نوار غزه را نابود خواهند کرد. این در حالی است که این گزاره ها 
در عرصه میدانی محقق نشده اند و مقام های ارشد رژیم صهیونیستی در نهایت 
مجبور شده اند شرایطی را بپذیرند که مد نظر جنبش حماس و مقاومت فلسطین 
بوده است.از این رو، در گفتگو با »محمود حسن« نویسنده و تحلیلگر جهان عرب، 
به واکاوی ابعاد مختلف توافق آتش بس ۴ روزه میان حماس و رژیم اشغالگر قدس 

و پیام های مختلف این موضوع پرداختیم.
مشروح گفتگو با محمود حسن را در ادامه می خوانید.

به تازگی شاهد حصول توافق آتش بس ۴ روزه میان رژیم صهیونیستی و  ��
حماس با میانجی گری دولت های قطر، مصر و آمریکا بوده ایم. توافقی که در 
قالب آن جدای از توقف موقت درگیری ها، مبادله محدود اسرا میان دو طرف 
نیز انجام گرفته است. بسیاری بر این باورند که این توافق یک پیروزی بزرگ 

برای حماس بوده است. دیدگاه شما در این رابطه چیست؟
به نظر من؛ این گزاره که توافق مذکور یک پیروزی قابل توجه برای حماس بوده، 
از دو منظر درســت به نظر می رســد. اولًا، توجه داشــته باشیم که مقام های ارشد 
نظامی و سیاسی رژیم اسرائیل از ابتدای حملات گسترده این رژیم به نوار غزه، 
مدام تاکید داشــتند که تل آویو با تکیه بر سیاســت مشــت آهنین، قواعد و اصول 
مد نظر خود را به مقاومت فلسطین تحمیل خواهد کرد و اسرای اسرائیلی را آزاد 
خواهد کرد. با این حال، آنچه در پایان رخ داد چیزی جز گردن نهادن اسرائیل به 
اصول مد نظر حماس نبود.به بیان ساده تر، اسرائیل مجبور شد از همان مجرایی 
بخشی از اسرای خود را آزاد کند که حماس برای این رژیم تعیین کرده بود. جالب 
اینکه این موضوع به نحو گسترده ای از سوی نشریات و رسانه های اسرائیلی نیز 
مورد اشــاره قرار گرفته اســت و آن ها دولت نتانیاهو را به ســخره می گیرند که در 
نهایت مجبور شده در زمین حماس بازی کند و از ادعاهای دور و دراز خود علیه 
مقاومت فلســطین عقب نشــینی کند.نکته دوم اینکه در جریان توافق اخیر آتش 
بس و مبادله اسرا میان اسرائیل و جنبش حماس، شاهد تسلط قابل توجه جنبشِ 
مذکور به نوار غزه نیز بودیم. موضوعی که با توجه به حملات گسترده اسرائیلی ها 
در بیــش از ۴5 روز اخیــر به نوار غزه، حامل پیام های قابل توجهی برای ناظران و 
تحلیلگران و همچنین افکار عمومی بین المللی است. اگر حماس با هسته های 
مختلف خود ارتباط نداشت و توان رهبری آن همچنان برقرار نبود، به هیچ عنوان 
امکان نداشت که بتواند اصول و قواعد مد نظر خود را به اسرائیل تحمیل کند و به 

نحوی هماهنگ، اقدام به آزادسازی برخی اسرای اسرائیلی کند.
در این میان، نکته قابل توجه این است که حماس صرفاً اسرای غیرنظامی اسرائیلی 
را آزاد کرده و هنوز شــمار قابل توجهی از نظامیان اســرائیلی که برگ های برنده 
مهمی در دســت این جنبش هســتند، در اســارت آنها قرار دارند. حماس و جهاد 
اسلامی فلسطین تاکید کرده اند که این افراد تنها در صورتی آزاد خواهند شد که 
کلیه فلسطینی های حاضر در زندان های رژیم اسرائیل، آزاد شوند.موضوعی که 
خود حاکی از آن است که سناریوهای مطلوبی در ادامه راه انتظار رژیم اسرائیل را 
نمی کشند. در کنار همه این ها باید توجه داشته باشیم که حماس در جریان توافق 
آتش بس و مبادله اسرا، توانست پیروزی اخلاقی بزرگی را نیز به دست آورد و به 
افکار عمومی بین المللی نشان دهد که قویاً به دنبال آزادسازی اسرای فلسطینی 
بوده و قصدی جهت آسیب زدن به غیرنظامیان اسرائیلی نداشته و ندارد.در شرایط 
کنونی، ده ها زندانی فلسطینی در زندان های رژیم اسرائیل حضور دارند که بسیاری 
از آن ها حتی محاکمه نیز نشده اند و بر اساس رویه تبعیض آمیز و نادرست »بازداشت 
اداری« که اسرائیلی ها مبدع آن هستند، به صورت نامحدود و بدون محاکمه، در 
زندان های اسرائیل حضور دارند. اسرائیلی ها نیز علی رغم درخواست های مکرر 
مقام های فلسطینی در سال های گذشته، تاکنون حاضر به رسیدگی به وضعیت 
این افراد نشده است. این در حالی است که مقاومت فلسطین در قالب معادله توافق 
آتش بس اخیر، اصول مد نظر خود جهت آزادسازی غیرنظامیان فلسطینی را به رژیم 
اسرائیل تحمیل کرد و به آن نشان داد که نمی تواند به صورت نامحدود هراقدام 
غیرقانونی که می خواهد را علیه ملت فلسطین انجام دهد و از تبعات آن نیز فرار کند.

به نظر شما اصلی ترین چالش اسرائیل در بحبوحه جنگ غزه چیست؟ ��
اسرائیل با چالش های متنوعی در مدت اخیر رو به رو بوده است. مثلًا اقتصاد رژیم 
سارائیل در وضعیت کاملًا بحرانی قرار دارد و می بینیم که پول ملی آن ها سقوط 
بی سابقه ای را تجربه می کند و مبادلات تجاری آن ها با جهان خارج نیز به شدت 
آسیب دیده است. بگذریم که فرار سرمایه ها نیز از اسرائیل تشدید شده و معادلات 

اقتصاد داخلی این رژیم به نحو قابل توجهی دستخوش آشفتگی شده است.
در حوزه های اجتماعی، امنیتی و نظامی، سیاســی، و تصویر این رژیم نزد افکار 
عمومی بین المللی نیز اســرائیل با چالش های جدی رو به رو شــده اســت. با این 
حال، به نظر من اصلی ترین ضربه و شــوک به اســرائیل در روزهای اخیر، شوک 
اطلاعاتی به آن بوده است. اسرائیل به معنای واقعی کلمه، در نوار غزه به شیوه ای 
کورکورانه به پیش می رود و نمی داند که چه می کند. مثلًا آن ها می گویند که زیر 
بیمارستان شفای غزه، تاسیسات فرماندهی حماس قرار دارد. آنوقت دوربین های 
خود را می برند و نشــان می دهند که چند عدد کلاشــنیکف که برخی رسانه های 
غربی، خود گفته اند ارتش اسرائیل، آن ها را جاسازی کرده را جلوی دوربین ها به 
نمایش می گذارند و می گویند این ها متعلق به حماس است و در بیمارستان شفا 
یافت شــده است.اســتدلالی که عملًا خود به مایه تمسخر اسرائیلی ها در عرصه 
بین المللی تبدیل می شود. اسرائیل برق و اینترنت نوار غزه را مدت هاست که قطع 
کرده اما گروه های مقاومت فلسطینی تاسیسات خاص خود را دارند و با یکدیگر 
ارتباط می گیرند. جالب اینکه درجریان توافق آتش بس اخیر نیز شاهد بودیم که 
نیروهای ارتش اسرائیل از برخی مکان ها نظیر بیمارستان شفای غزه و بسیاری 
از نقاط دیگر عقب نشــینی کردند.در این چهارچوب، اینکه می بینیم در وضعیتی 
که آسمان نوار غزه کاملًا در اختیار اسرائیل است و سیلی از کمک های قابل توجه 
اطلاعاتی نیز به کمک ارتش اسرائیل می آیند، اما این رژیم هنوز به شیوه ای کور 
در نوار غزه فعالیت دارد، خود حاکی از واقعیت هایی عینی و روشن است که این 
نکته را گوشــزد می کنند که اساســاً مقام های ارشد نظامی و سیاسی اسرائیل در 
بحبوحه جنگ غزه دروغ بافی می کنند و چیزی از واقعیت ها را به افکار عمومی خود 
و جهان مخابره نمی کنند. به بیان ساده تر، تصویری آر از خود ارائه می کنند که واقعی 
نیست و در وضعیت کنونی، دروغ های آن ها در این زمینه خیلی زود افشا می شود. 
معادله ای که هزینه های راهبردی سنگینی را به اسرائیلی ها تحمیل کرده و می کند.

حماس پیروزِ معادله آتش بسِ موقت

در این میان 
آمارها حکایت 
از آن دارند که 
شدت تحریم ها 
علیه ایران، 
به ترتیب در 
سال های 2010، 
2012 و 2018 
که همزمان با 
دستور ترامپ 
برای خروج 
آمریکا از 
برجام بوده؛ در 
بالاترین سطح 
خود قرار داشته 
است

ت
س

سیا

بازتاب
وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح در 
گفتگو با ایلنا درباره ســفر وزیر امورخارجه 
روســیه به برخی کشورها درخصوص حل 
و فصل بحران غزه، گفت: روســیه و چین 
در آینده بیشــتر درگیر صحنه حل و فصل 
بحــران غزه می شــوند و تأثیر بیشــتری 

خواهند داشت.
امیر محمدرضا آشتیانی درخصوص این که 
پس از پایان تحریم های تسلیحاتی، غرب 

اعــلام کــرد تحریم هــای دیگری علیه 
ایران وضع خواهد کرد، گفت: ما در زمینه 
تســلیحاتی پیشــرفت های بسیار بزرگی 
داشــتیم و تمام این پیشــرفت ها هم در 
دوران تحریم بوده اســت. در حال حاضر 
هــم که فضای بازتری وجود دارد، قطعاً به 

این پیشرفت ها اضافه خواهد شد.وزیر دفاع 
و پشــتیبانی نیروهای مسلح تاکید کرد: ما 
در بخش هــای مختلــف، در صادرات، در 
ارتباط با کشورها و تعاملات با کشورهای 
دیگــر درخصوص مباحــث نظامی قطعاً 
توفیقات بیشــتری به دست خواهیم آورد 

و ایــن چیزهایی که آمریکا می گوید غالباً 
شــعار و فرافکنی است و هیچ کدام اعتبار 
ندارد.وی درباره اشــراف منطقه ای ایران 
در حــوزه دفاعی عنــوان کرد: ما در حوزه 
منطقــه ای از اشــراف کاملی برخورداریم 
اینکــه آمریکایی ها هر اتفاقی رخ می دهد 

به ما نســبت می دهند برای این اســت که 
می دانند ما اشراف داریم و این اشراف باعث 
شده هر اتفاقی در هر کجا رخ می دهد به ما 
نسبت دهند.وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مســلح تاکید کرد: این دروغ پردازی هایی 
که به ما نسبت می دهند اشراف ما را نشان 
می دهد و اینکه توجه همه به ایران اســت 
و می دانند بالاخره ما هســتیم که در سطح 

منطقه حرف اول را می زنیم.

روسیه و چین در آینده بیشتر درگیر جنگ غزه می شوند

گپ

 امیررضا محمدی
روزنامه نگار

تصمیمات 
داخلی 
 خطرناکتر
 از تحریم ها

بخشنامههاییکهتوانتحریمها
رادوچندانکردند

گروه سیاســی: طبق مطالعات صورت گرفته، تحریم ها 
باعث شده تا تولید ناخالص داخلی در ایران از سال ۲۰۱۰ 
میلادی به بعد، از میانگین جهانی پایین تر باشد. در واقع 
تحریم ها، یکی از دلایل اصلی عقب ماندن اقتصاد ایران 
از اقتصاد جهانی اســت؛ هر چند نقش محدودیت های 
داخلی را هم که به ســبب قوانین و مقررات ناکارآمد و 

بعضاً متناقض و متضاد را هم نباید نادیده گرفت.
در عین حال، داده ها بیانگر اثر تحریم ها در جهش های 
ارزی در ســال های ۱۳۹۰، ۱۳۹۷ و ۱۳۹۹ هســتند؛ به 
نحوی که نرخ تورم نیز در بازه هایی که شدت تحریم ها 
بیشــتر بوده، اعداد بالاتری را به ثبت رســانده اســت. 
همچنین ســهم نفت و گاز از درآمدها از بیشــتر از ۹۰ 
درصد در سال ۱۹۸۰، به حدود 5۰ درصد در سال ۲۰۱۹ 

میلادی رسیده است.
در این میان آمارها حکایت از آن دارند که شدت تحریم ها 
علیه ایران، به ترتیب در سال های ۲۰۱۰، ۲۰۱۲ و ۲۰۱۸ 
که همزمان با دستور ترامپ برای خروج آمریکا از برجام 

بوده؛ در بالاترین سطح خود قرار داشته است.
حالا نزدیک به نیم قرن است که اقتصاد ایران در حال 
دســت و پنجه نرم کردن با شــرایط تحریمی است. در 
برخی از سال ها، شدت این تحریم ها و تأثیر آن بر اقتصاد 
ایران کمتر و در برخی از سال ها، این اثرات بیشتر بوده 
است. بسیاری از کارشناسان معتقدند که تحریم ها یکی 
از دلایل اصلی شرایط فعلی اقتصاد ایران است؛ هر چند 
در مقابل، عده ای دیگر معتقدند اگرچه تحریم ها تأثیر 
قابل توجهی بر اقتصاد کشــور داشته، اما سیاست های 
اقتصادی دولت مســبب اصلی تورم های بالا و شرایط 
نابسامان اقتصادی است.این گروه معتقد است که دولت 
می توانست در شرایط بحرانی تحریم نیز، با سیاست های 
درســت اقتصادی شرایط را تا حد امکان مدیریت کند؛ 
همانطور که روسیه نیز چنین فضایی را تجربه کرده و 
با مجموعه سیاست های اقتصادی درستی که از سوی 
بانک مرکزی این کشور اعمال شده، به خوبی به مسیر 
رشد خود ادامه داده و شرایط را برای حمایت از تولیدات 

داخلی خود فراهم تر کرده است.
بررسی تحریم ها چه می گوید؟ ��

نخســتین تحریم ها در دوران پس از انقلاب، از نوامبر 
ســال ۱۹۷۹ توســط ایالات متحده آمریکا، با تحریم 
تجــارت نفت ایران و بلوکــه کردن ۱۲ میلیارد دلار از 
دارایی های کشــور آغاز شــد. این تحریم ها در ژانویه 
سال ۱۹۸۱ پایان یافت اما تلاش های ایالات متحده در 
راستای محدودسازی اقتصادی و سیاسی ایران افزایش 
یافت. شاید بتوان مهم ترین دوره های تحریمی ایران را 
تحریم های اعمال شده در دولت محمود احمدی نژاد و 

حسن روحانی دانست.
برای بررســی تأثیر تحریم هــا در ایران، باید تغییرات 
شــاخص های مهــم اقتصادی در این بــازه زمانی را 
بررســی کنیم. برخی از این شاخص ها، عبارتند از نرخ 
تورم، نرخ بیکاری، رشد اقتصادی، صادرات نفت و گاز، 
کسری بودجه دولت و تراز تجاری هستند. هاشم پسران، 

اقتصاددان صاحب نامی که به بررسی تأثیر تحریم ها بر 
اقتصاد ایران نکات جدی در این حوزه مطرح کرده است.

برای بررسی اثر تحریم ها بر اقتصادی ایران، از شاخص 
شدت تحریم ها استفاده شده است. این شاخص با توجه 
به پوشش رسانه های معبتر جهانی، از اعمال و لغو گاه 
به گاه تحریم ها، شدت تحریم در بازه زمانی مورد نظر 

را نمایش می دهد.
همانطور که مشــاهده می شود، شــدت تحریم ها در 
بازه های زمانی مختلف متفاوت بوده اســت. شــدت 
تحریم ها علیه ایران به ترتیب در ســال ۲۰۱۲، خروج 
آمریکا از برجام درسال ۲۰۱۸، و تحریم های سال ۲۰۱۰ 

در بالاترین سطح خود قرار داشته است.
بخش نفت و گاز چقدر آسیب دید؟ ��

شــاید بتوان مهم ترین تأثیر تحریم ها را در بخش نفتی 
کشور ارزیابی کرد. در ابتدای انقلاب، صادرات نفت ایران 
که در زمان اوج خود به ۶ میلیون بشکه در روز می رسید، 
به نصف کاهش یافته بود. نخستین تحریم های ایالات 
متحده، تأثیر قابل توجهی بر صادرات نفت گذاشته و باعث 
کاهش صادرات روزانه نفت ایران به ۷۰۰ هزار بشــکه 
شد.اگرچه رفع تحریم ها در سال ۱۹۸۱ به بهبود صادرات 
نفــت ایران کمک کرد، امــا به دلیل همزمانی با جنگ 
تحمیلی، صادرات نفت ایران نتوانستد به روزهای پیش 
از تحریم بازگردد و کمتر از ۲ میلیون بشکه در روز باقی 
ماند. صادرات نفت تا نفت ایران تا پایان جنگ تحمیلی، 
به کمتر از ۱ میلیون و 5۰۰ هزار بشکه در روز رسید؛ هر 
چند با پایان جنگ تحمیلی، و در ســال های ۱۹۸۹ الی 
۲۰۰5، همزمان با بهبود روابط کشور با دنیا صادرات نفت 
افزایش یافت و در بازه ۲ الی ۲.5 میلیون بشــکه در روز 
در نوسان بود.پس از اعمال تحریم های ایالات متحده و 
سازمان ملل در سال های ۲۰۰۷ و ۲۰۰۶، صادرات ایران 
مجدداً روندی کاهشی را در پیش گرفت. افزایش شدت 
تحریم ها، باعث شد تا صادرات نفت ایران تا سال ۲۰۱۴ 
و پیش از توافق برجام به کمتر از ۱ میلیون و 5۰۰ هزار 
بشکه در روز برسد. در عین حال، توافق برجام، باعث شد 
تا موانع صادرات نفتی کمتر شود. صادرات نفتی ایران تا 
سال ۲۰۱۷ میلادی توانست بالای ۲ میلیون بشکه در 
روز را هم تجربه کند و در نهایت خروج ترامپ از برجام 
در سال ۲۰۱۸، باعث شد تا صادرات ایران کاهشی جدی 
و تاریخی را تا سطح 5۰۰ هزار بشکه در روز داشته باشد.

در مجموع، تحریم های ایالات متحده آمریکا در ســال 
۱۹۷۹، در دولت محمود احمدی نژاد، و در دولت حسن 
روحانی در ســال ۲۰۱۸، بیشــترین ضربه را به صادرات 
نفتی ایران زده است.تحریم های اعمال شده علیه ایران، 
ســاختار درآمدهای دولت را نیز تا حد زیادی تحت تأثیر 
قرار داد. براساس آمار ارائه شده سهم درآمدهای حاصل 
از صادرات نفت و گاز از کل درآمدها در ســال ۱۹۸۰ به 
بالای ۹۰ درصد نیز رســیده است. سهم این درآمدهای 
در سال ۲۰۱۴ به زیر 5۰ درصد، و در سال ۲۰۱۹ به 5۰ 

درصد رسیده است.
عقب ماندن اقتصاد ایران از اقتصاد جهانی ��

تحریم ها تأثیر قابل توجهی بر رشد تولید ناخالص داخلی 
در کشور گذاشته است. تا پیش از جنگ تحمیلی، تولید 
ناخالص داخلی در ایران بالاتر از میانگین جهانی آن بوده 
است. وقوع جنگ تحمیلی و وضع نخستین تحریم ها، 
به رشــد اقتصــاد ایران ضربه زد به طــوری که که تا 
پایان جنگ تحمیلی اقتصاد ایران نتوانست رشد قابل 
توجهــی را تجربــه کند. در عین حال، میانگین جهانی 
تولید ناخالص داخلی به رشــد خود ادامه داد و به ســطح 

اقتصاد ایران رسید.
کاهش شدت تحریم ها باعث شد تا اقتصاد ایران بتواند 
تا پیش از سال ۲۰۱۰ همسو با اقتصاد جهانی رشد داشته 
باشــد. همانطور که مشاهده می شود، از پایان جنگ تا 
ســال ۲۰۱۰، در بیشتر سال ها تولید ناخالص داخلی در 
اقتصــاد ایران بالاتر از میانگین جهانی قرار داشــته و 

همزمان با آن رشد کرده است.
با شدت گرفتن تحریم ها در سال ۲۰۱۰، اقتصاد ایران 
بار دیگر از رشد بازماند به طوری که نتوانست همزمان 
با اقتصاد جهانی رشد داشته باشد و از میانگین جهانی 
تولید ناخالص داخلی عقب افتاد. در واقع تا پیش از سال 

۲۰۱۶، می توان گفت اقتصاد ایران درجا زده است.
کاهش شــدت تحریم ها در ســال ۲۰۱۶، باعث شد تا 
اقتصاد ایران بتواند تا سال ۲۰۱۸ رشد را تجربه کند اما 
خروج آمریکا از برجام در ســال ۲۰۱۸ و شــدت گرفتن 
دوباره تحریم ها، باعث شــد تا اقتصاد ایران مجدداً از 
رشد باز بماند. همچنین باید توجه داشت کاهش تولید و 
سخت تر شدن شرایط تولیدی در اثر تحریم ها، می تواند 
تأثیر منفی بر اشــتغال کشــور داشته باشد و سبب رشد 

بیکاری شود.
تحریم چگونه به تورم منجر شد؟ ��

تورم یکی از چالش های اساسی اقتصاد ایران می باشد. 
وقــوع تحریم هــا، از کانال های مختلفی مانند کاهش 
درآمدهای نفتی دولت، ســبب افزایش کسری بودجه، 
و در نتیجه ایجاد تورم شــده هست. بنابرآمار ارائه شده 
در ســال هایی که تحریم ها شدت گرفته، نرخ تورم نیز 
بیشتر شده است.به عنوان مثال، اعمال تحریم ها در بازه 
زمانی ۲۰۰۶ الی ۲۰۰۸، رشــد تورم از ۱۰ درصد به ۲5 
درصد را به دنبال داشته است. همچنین شدت گرفتن 
تحریم ها در سال های ۲۰۱۰ الی ۲۰۱۲، رشد نرخ تورم 
از ۱۰ درصد در سال ۲۰۱۰، به ۳۶ درصد در سال ۲۰۱۳ 
را به دنبال داشــته است.همچنین مشاهده می شود در 
ســال هایی مانند ۲۰۱۴ که تحریم ها علیه ایران کمتر 
بوده، تورم نرخ های پایین تری را تجربه کرده است. در 
سال ۲۰۱۸ و همزمان با خروج آمریکا از برجام، نرخ تورم 
به حدود ۴۰ درصد در سال ۲۰۱۹ رسیده است. در واقع 
تورم و نا اطمینانی حاصل از آن که در بازه زمانی شدت 
گرفتن تحریم ها به اقتصاد کشــور تحمیل شده است، 

یکی از دلایل اصلی کاهش تولید در کشور می باشد.
افزایش نرخ ارز در اثر تحریم ها ��

نرخ ارز یکی از مهم ترین متغیرها در اقتصاد می باشــد. 
تغییرات این نرخ، تأثیر بسیار زیادی بر تصمیم گیری های 

مردم و سرمایه گذاران دارد. همچین افزایش نا اطمینانی 
در مورد نرخ ارز، شــدیداً بخش تولیدی کشــور را تحت 
تأثیــر قرار می دهد. تحریم های مختلف، باعث کاهش 
دسترسی دولت و بانک های کشور به ارز شده است. این 
مسأله کاهش عرضه ارز در داخل کشور، و رشد نرخ ارز 
را به دنبال داشته است. همچنین کاهش دسترسی به 
ارز، بسیاری از بخش های تولیدی کشور را با مشکلات 
مختلف مانند کاهش دسترسی به مواد اولیه تولید مواجه 

کرده است.
همچنین در سال های مختلفی اعمال تحریم ها وقوع 
جهش ارزی را به دنبال داشــته اســت. به عنوان مثال، 
خروج آمریکا از برجام دلیل مهمی در جهش ارزی سال 

۱۳۹۷ به شمار می رود.
نکته: منابع داده ها بانک مرکزی می باشد و نرخ ارز ذکر 

شده، لزوماً نرخ ارز در بازار نمی باشد.
شــدت گرفتن تحریم ها از ســال ۱۳۹۰ و تأثیر آن بر 
نرخ ارز، را شــاهد بوده ایم. نرخ ارز از ۱۱۱۸ تومان در 
فرودین ماه سال ۱۳۹۰، با رشدی ۲۰۹ درصدی به ۳۴۶۶ 

تومان در اسفندماه سال ۱۳۹۳ رسیده است.
 همچنیــن جهش نرخ ارز همزمان با افزایش شــدت 
تحریم ها در سال های ۱۳۹۷ و ۱۳۹۹ نیز شاهد بوده ایم. 
همزمان با خروج آمریکا از برجام، نرخ ارز در سال ۱۳۹۷ 
از ۴۶۴۳ تومان، به ۱۴۸۱5 تومان رسیده است. همچنین 
شدت گرفتن تحریم ها در سال ۱۳۹۹ و همزمانی آن با 
همه گیری کرونا، افزایش نرخ دلار به ۲۹۲۴۳ تومان را 

به همراه داشته است.
آیا تنها تحریم ها مقصر هستند؟ ��

تحریم ها را باید به عنوان یک شوک بیرونی که به اقتصاد 
کشــور وارد شده اســت در نظر گرفت. شدت تأثیرات 
تحریم ها بر اقتصاد کشــور، معلول ســاختاری اقتصاد 
می باشــد. وابســتگی بالای ایران به درآمدهای نفتی، 
یکی از دلایل اصلی تأثیر بالای تحریم ها بر اقتصاد ایران 
می باشد. معمولًا در سال های پیش از تحریم، افزایش 
درآمدهای ارزی ناشــی از صادرات نفت و تزریق آن به 
اقتصاد، باعث شده تا نرخ ارز همگام با نقدینگی و تورم 
رشد نکند. این مسأله فنر ارزی را فشرده کرده، که نیروی 
آن در زمان وقوع تحریم ها آزاد شده و جهش های ارزی 
را به دنبال داشــته است.همچنین ساختار بودجه ریزی 
دولت، سیاست های انبساطی همزمان با تورم های بالا، 
و وابســتگی دولت به نظام بانکی یکی از دلایل اصلی 
تورم در ایران می باشد. اعمال تحریم ها، از طریق فشار 
آوردن به بودجه دولت باعث ایجاد تورم شــده اســت. 
اما باید توجه داشــت تا زمانی که ســاختار بودجه دولت 
اصلاح نشود، رفع تحریم ها تنها مسکنی موقتی است.

همچنین ساختار نظام بانکی و قوانین مرتبط با آن نیز 
یکی از ریشــه های مهم تورم در اقتصاد ایران به شمار 
می رود. نرخ بهره حقیقی منفی، قوانین مرتبط با نکول، 
وابســتگی دولت به نظام بانکی، عدم اســتقلال بانک 
مرکزی از مواردی هستند که به ناترازی نظام بانکی در 
ایران، و در نتیجه رشد نقدینگی و نرخ تورم دامن زده اند.

سرلشکر باقری در آئین الحاق ناوشکن دیلمان در بندرانزلی، اظهار کرد: اتفاق 
دیروز پیرو مأموریت بزرگ نیروی دریایی در گشت راهبردی در دور کره زمین 
بود که مورد قدردانی رهبر انقلاب قرار گرفت و نشان داد ناوشکن ساخت کشور 
در دوران اوج تحریم ها، توانایی حضور در تمام نقاط دنیا را با سربلندی و اقتدار 
دارد. این الحاق در ادامه این روند افتخارآمیز رخ می دهد.وی ادامه داد: دریای 
خزر دریای صلح و دوستی است و ما با همسایگان و کشورهای ساحلی دریایی 
خزر روابط دوستانه، همه جانبه و نظامی داریم و از این مراسم پیام صلح و دوستی 
را به این کشورها و نیروهای مسلح آنها اعلام می داریم. این ناوشکن و سایر 
توانمدی های نیروی دریایی در شمال کشور در خدمات آرامش، تأمین امنیت 

ناوگان های تجاری، مقابله با تروریست ها و حوادث احتمالی آینده سازماندهی 
شده است. این توانمندی ها بدون حضور بیگانگان توانسته و خواهد توانست 
امنیتی پایدار و قابل اتکا برای ایران و کشورهای همسایه در دریای خزر را فراهم 
کند.وی با اشاره به نقش بازدارندگی توانمندی بومی و خوداتکای ملت ایران 
و نیروهای مســلح در برابر خوی تجاوزگری دشــمنان، تصریح کرد: نیروهای 
مسلح کشورمان با اتکا به قدرت الهی و توان بومی خود در جهت اجرای تدابیر، 
راهبردهــا و فرامیــن فرمانده معظم کل قوا، اقدام و امنیت ناوگان های تجاری 
کشورمان را تأمین کرده است. نیروهای مسلح کشورمان در برابر توطئه ها و 
دشمنی استکبار جهانی مقاومت کرده و بازداردگی پایدار و امنیت قابل اتکایی 

را برای همه فعالیت های ملی فراهم آورده است.رئیس ستادکل نیروهای مسلح 
ادامه داد: ما در سال های اخیر در اوج تحریم ها هستیم البته نیروهای مسلح در 
تمامی این ۴5 سال در تحریم امریکا و همراهان استکبار او بوده است اما این 
تحریم ها در سال های اخیر در اوج خود قرار دارد اما در چنین شرایطی ناوشکنی 
در لبه فناوری جهانی توسط توسط صنعتگران دانشمند ایرانی ساخته شده است 
و این دستاورد جای کمال افتخار و امیدواری نسبت به پیشرفت در آینده دارد.

وی تاکید کرد: دیروز با افزوده شدن دیلمان به نیروی دریایی در دریای خزر، 
دارای امنیت پایدارتری در شمال کشور و همراهی وهمکاری بیشتری با سایر 

ارتش های حاضر در این منطقه خواهیم بود.

رئیس ستادکل نیروهای مسلح: در اوج تحریم ها هستیم
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شنبه
18 آذرماه 1402 

سال هفتم
شماره 340

 اگر سهمیه 
روزانه 83 

هزار نانوایی 
300 کیلو گرم 
باشد در واقع 
دو میلیون و 

400 هزار کیلو 
گرم معادل 2 

هزار و 400 تن 
آرد روزانه در 
نانوایی های 
کشور توزیع 

می شود. 
اگر این عدد 

تقسیم بر 40 
کیلو گرم )وزن 

هر کیسه( 
شود حدود 

۶00 هزار کیسه 
آرد روزانه در 

سراسر کشور 
توزیع شده 
که به طور 

میانگین نیم 
کیلو کسری 

آرد دارند. این 
عدد در واقع 

معادل 300 تن 
می شود که 

عدد کوچکی 
نیست

گروه اقتصادی: رأی اخیر اکثریت نمایندگان مجلس به مصوبه افزایش سن و سابقه 
بازنشستگی طبق بند )خ( الحاقی برنامه هفتم توسعه همچنان مورد بحث کارشناسان و 
البته نمایندگان مجلس است. برخی نمایندگان هنوز بر این باور هستند که این مصوبه 
و بندهای آن، که پیشنهاد آن در دولت و بعد در کمیسیون تلفیق با یک فرمول خاص 
مطرح شده، هنوز ابهامات و نقاط خاکستری دارد. در این میان برخی فعالان صنفی و 
رسانه ای اما همچنان بحث احتمال افزایش سابقه بازنشستگی تا ۴۲ سال را مطرح و 
مابقی مباحث درباره سقف ۳5 سال را فقط به مشاغل سخت و زیان آور نسبت می دهند 

که هنوز مشخص نیست تا چه میزان چنین ادعایی صحت دارد.
سخت و زیان آورها کماکان با قانون قبلی بازنشسته خواهند شد ��

رسول فرخی میکال )نماینده مردم لاهیجان و سیاهکل و عضو کمیسیون شوراها( در 
این رابطه توضیح داد: بحث افزایش سن و سابقه بازنشستگان باتوجه به سابقهٔ سال ها 
مطرح شدن در متن مصوبه مجلس، کاملًا مشخص است و بحث سقف سن بازنشستگی 

نیز توسط رئیس مجلس و اعضای کمیسیون تلفیق به روشنی بیان شده است.
وی در رابطه با مشــاغل ســخت و زیان آور گفت: بحث بازنشستگی مشاغل سخت و 
زیان آور قانون خودش را دارد و مجلس برای تغییر آن قانون مصوبه ای نیاورده و هنوز 
کماکان به قوت خود باقی اســت. یعنی اینکه فردی با ۲5 ســال ســابقه به دلیل کار در 
یک محیط با یک درجه مشخص از زیان آوری کار بازنشسته می شود، همچنان سر 

جای خود است و قرار نیست تغییری در این قانون داده شود.
فرخی با بیان این مطلب که »من هم مانند بخش قابل توجهی از نمایندگان مجلس 
مخالف بحث کلی افزایش ســن بازنشســتگی هســتم« گفت: هرچند رأی اکثریت 
نمایندگان منجر به تصویب طرح شد و در این میان آرای ممتنع و مخالف به حدنصاب 
نرسید، با همه این حوال، گروه های سنی و سابقه ای در این مصوبه طبقه بندی شده و 
تنها مرجع تفسیر این مصوبه، خود نمایندگان مجلس و تریبون مجلسی ست که این 

مسئله را مصوب کرده است.
عضو کمیسیون شوراها درباره فلسفه تصویب این موضوع گفت: دولت در برنامه هفتم 
توسعه بیشتر به ماهیت ماجرای سن بازنشستگی ورود کرده و بحث سابقه پس از بحث 
افزایش سن بازنشستگی، موضوعیت دارد. با این حال ما معتقدیم شرایط بازنشستگی 

سخت و زیان آور با همان شرایط قبلی همچنان برقرار است.
افزایش سن بازنشستگی 5 درصد هم مشکلات مالی صندوق ها را حل نمی کند

حسن لطفی )نماینده مردم رزن و سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس( نیز با باین 
اینکه »بنده به صورت حضوری به رئیس محترم مجلس یعنی آقای قالیباف توضیح 
دادم که این مصوبه و اساساً موضوع افزایش سن بازنشستگی ابهامات فراوانی دارد.«، 
تاکید کرد: ما نمایندگانِ مخالف، امیدواریم شورای محترم نگهبان این مصوبه را رد 

کرده و برای اصلاح به مجلس بازگرداند.
وی افزود: در این مصوبه ســه فاکتور و شــاخص داریم و مشــخص نیست که بیش از 
همه کدام فاکتور ملاک بازنشستگی خواهد بود: آیا سابقهٔ خدمت ملاکِ بازنشستگی 
است؟ یا سنِ بازنشستگی )۶۲ سال(؟ یا سابقهٔ بیمه با محاسبهٔ صندوق تأمین اجتماعی 
ملاک بازنشســتگی اســت؟ این موضوعات هنوز برای همه ما جای سؤال دارد و باید 

برای نمایندگان پاسخ آنها روشن شود.
لطفی با بیان مثالی توضیح داد: ما بســیاری از کارمندان دولت را داریم که ۳5 ســال 
سابقه خدمتی دارند و 5۷ سال سن دارند، اما در عین حال واریزی حق بیمه آن ها ۲۰ 
سال بوده است. به این ترتیب طبق مصوبه مجلس باوجود آنکه سقفِ اعلامی توسط 
رئیس مجلس ۳5 سال اعلام شده، اگر ملاک سال های پر شده توسط حق بیمه باشد، 
برای رسیدن به حداقل باید فرد مزبور 5 سال دیگر کار کند و با سابقه ۴۰ سال در سن 
۶۲ سالگی )یعنی سقفِ سنی بازنشستگی( خود را بازنشسته کند. در چنین مواردی، 
شرایط دوگانه ای برای ما پیش می آید که آیا ملاک »سابقه خدمتی« است یا »سابقه 

حق بیمه پردازی افراد«؟
سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس تصریح کرد: متاسفانه تنقیح و تفکیک بین این 
مفاهیم و مقولات در مصوبه مجلس انجام نپذیرفت و بند الحاقی مزبور فوراً به رأی 
گذاشــته شــد. این مصوبه برای بسیاری از نیروها ایجاد ابهام می کند. مثلًا ما نیرویی 
داریم که در ســن ۳۸ ســالگی تازه جذب دولت شــده و حق بیمه واریز کرده اســت اما 
اکنون با کمتر از ۲۴ سال سابقه به سقف لازم سنی برای بازنشستگی رسیده است. از 
طرفــی مــا افرادی داریم که اندکی دیر وارد بدنهٔ دولت یا ذیل یک صندوق دیگر وارد 
شده اند و سوابق قبلی حق بیمه آن ها در سازمان تأمین اجتماعی یا دیگر صندوق ها 
بوده است. این افراد نیز در زمینهٔ بازنشستگی و محاسبات آن دچار سردرگمی خواهند 
شــد.نماینده مردم شــهر رزن و درجزین واقع در اســتان همدان، با انتقاد از کمیسیون 
تلفیق در زمینه این مصوبه گفت: متاســفانه کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه در 
مشخص سازی ملاک های دقیق بازنشستگی خوب عمل نکرد. قطعاً از نظر نهادهای 
دیگر مثل شورای نگهبان و مجمع تشخیص نیز این ابهامات پابرجا خواهد بود. اگر 
معیار اصلی این باشد که بدون توجه به میزان سابقه و حق بیمه صرفاً در سن ۶۲ سال 
می خواهیم فرد بازنشسته شود، آنگاه باید شاهد نتایج متفاوتی در آینده و زندگی افراد 

جامعه در کهنسالی باشیم.
وی با بیان این مطلب که »تصویب این طرح توسط اکثریت مجلس با عنوان و بهانهٔ 
تراز کردن صندوق های بازنشســتگی مطرح شــده است« گفت: مسئله مطرح شده از 
سوی مدعیان این است که بدون اجرای این مصوبه صندوق ها نابود خواهند شد. پاسخ 
ما این است که مگر چقدر اجرای این طرح مشکل منابع صندوق های تأمین اجتماعی 
و بازنشستگی را حل می کند؟ طبق محاسبات کارشناسی ما در کمیسیون اجتماعی 
با جرات می گویم که اجرای این مصوبه، 5 درصد هم در سیســتم مالی صندوق های 
بازنشستگی و رهایی آن ها از خطر بازنشستگی تأثیر ندارد.لطفی در ادامه تاکید کرد: 
درســت اســت که آقای قالیباف با تفســیر این مصوبه گفتند که سقف سابقه ۳5 سال 
اســت اما همین نقطه نظر و تفســیر نیز در قانون نیامد و حتی در بند آخر مصوبه این 
مجوز به افراد داده شد که بتوانند با قانون قبل اما با مستمری متفاوت بازنشسته شوند 
که همه این موارد، ابهامات و تعارضات قابل توجهی است. ضمن اینکه رئیس مجلس 
فقط از واژهٔ ســابقه اســتفاده کردند و مشخص نیست منظور ایشان؛ سابقهٔ بیمه است 
یا ســابقهٔ خدمت! لذا در بســیاری از موارد ما خواهیم دید که بخش قابل توجهی از 
نیروهای بخش خصوصی و به ویژه دولتی پس از اجرای این مصوبه سردرگم خواهند 
شد.سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس ادامه داد: ما در ایران دچار چالشی هستیم 
که این چالش عبارت است از »عدم همخوانی سوابق بیمه و سوابق خدمتی افراد در 
زمان بازنشستگی«! به عبارت بهتر، ما کمتر کسی را داریم که به دلیل مشکلات موجود 
در روابط کار، سوابق بیمه ای او با سوابق خدمتی اش برابر باشد. در این موارد مصوبهٔ 
مذکور، بسیاری از افراد را دچار مشکل می کند. اکنون در کارخانه های بزرگ، افرادی 
۳۰ سال سابقه دارند و نمی دانند کارفرما تنها ۲5 سال سابقه بیمه برای آنها رد کرده 
است. تمام این موارد باید مورد رسیدگی و ارزیابی قرار گیرد و ما نیز وفق این وضعیت 
باید قانون تصویب می کردیم. ما باید دلسوزِ کارگری که از ۱5 سالگی کارگری کرده 
اما به هر دلیلی سوابق مخدوش بیمه ای دارد، باشیم و به چنین افرادی، کار تا سن ۶۲ 
سالگی را تحمیل نکنیم.این نماینده مجلس در پایان با اشاره به سن بازنشستگی برای 
مشاغل سخت و زیان آور گفت: بحث سن بازنشستگی و سابقه این مشاغل در کمیته 
سخت و زیان آور باید بررسی شود اما در مصوبه اخیر مجلس هیچ اظهارنظری درباره 
آن ها نشده و تا زمانی که مصوبه و بحثی درباره آن ها نداشته باشیم، قانون قبلی برای 

کارکنان مشمول این نوع مشاغل صادق است.

 انتقادها از مصوبه مجلس ادامه دارد
معمای افزایش سن بازنشستگی

فاطمه امیر احمدی
روزنامه نگار

در راستای تحقق طرح راهبردی امنیت غذایی و رفاه اجتماعی و حفظ قدرت 
خرید اقشار کم در آمد به خانوارهای دارای فرزند خردسال که در دهک های 

۱ تا ۷ قرار دارند، اعتبار بیشتری برای خرید اقلام غذایی تعلق می گیرد.
بر اساس اعلام معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
حمایت از کودکان ۶ ماهه تا ۶ ساله ای که نیازمند تقویت غذایی هستند و 
توسط وزارت بهداشت در کل کشور توسط خانه های بهداشت شناسایی و 

به وزارت رفاه معرفی می شوند یارانه دریافت می کنند.
عســگریان با اشــاره به شــاخص های مدنظر وزارت بهداشت درخصوص 
شناسایی کودکانی که نیازمند حمایت تغذیه ایی هستند بیان داشت: لاغری 

مفرط، کم وزنی، کوتاهی قد و اندازه دور سر در بازه های زمانی توسط بهورزان 
در همه مناطق شهری، روستایی و عشایر شناسایی می شود تا بعد از معرفی 
به وزارت رفاه، سرپرســتان آن ها شناســایی شده و مبلغ یک میلیون تومان 

یارانه تغذیه به حساب آن ها واریز می گردد.
مبلــغ یــک میلیــون تومان به ازای هر فرزند بین دهک ۱ تا 5 و دهک های 
۶ تا ۷ مبلغ ۶۰۰ هزار تومان به اضافه مبلغ یارانه واریز خواهد شد، اما فقط 
برای اســتفاده و خرید مواد درنظر گرفته برای کودک اســت. به غیر از خرید 
۱۱ قلم کالا، سبزیجات شامل سیب و سیب زمینی، کدو و خرما و دانه های 
مغذی شــامل بادام، پســته، گردو و بلغور هم به اقلام کالاهای اساسی این 

خانوار اضافه خواهد شد. هر سه ماه وضعیت رشد کودکان ارزیابی می شود، 
در صورت بهبود، روند واریز این اعتبار ادامه خواهد داشت و در صورت عدم 
ارزیابی مثبت، مشــاوره هایی از طرف وزارت بهداشــت برای رفع مشکل در 

نظر قرار خواهد گرفت.
با اجرای این طرح مبلغ یک میلیون تومان به ازای هر فرزند به دهک های 
۱ تــا 5 و مبلــغ ۶۰۰ هــزار تومان بــه دهک های ۶ تا ۷ به اضافه مبلغ یارانه 

پرداخت خواهد شد.
این یارانه در مرحله اول به ۱۲۰ هزار خانوار پرداخت می شــود و صرفاً ویژه 

خرید از اقلام طرح کالابرگ الکترونیکی خواهد بود.

چه کسانی مشمول یارانه ۶۰۰ هزار تومانی می شوند؟

 بـازی
  نـانواها
 بـا  اعداد!

یارانهنانتغییرمیکند؟

گروه اقتصادی: تأمین امنیت ملی ارتباط مستقیمی با تأمین 
امنیت غذایی دارد از این رو دولت ها در تأمین معیشت مردم به 
ویژه در اقتصادهای ضعیف یارانه می پردازند. کمک معیشت در 
قالب نقدی، شبه نقد، پرداخت کالا، پرداخت عمومی و معاف 

از پرداخت هزینه انجام می شود.
»پرداخت نقدی« یکی از متداول ترین برنامه های حمایتی در 
جهان است که افراد حق انتخاب دارند. بخشی از پرداخت یارانه 
در ایران به این شکل بوده و بر اساس دهک بندی اعلامی از 
ســوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هر ماه یارانه کمک 

معیشتی به حساب سرپرستان خانوار واریز می شود.
نوع دیگر کمک معیشــتی دولت »شــبه نقد« بوده و به شکل 
کوپن، بن غذا و کالا انجام می شود. این شیوه نیز در ایران در 
قالب کالابرگ الکترونیک بوده که مشمول خانوارهای دهک 
اول تا هفتم می شود. البته دریافت یارانه به شکل شارژ کالابرگ 
الکترونیک اختیاری است. همچنین دولت برای تشویق مردم 
به دریافت کالابرگ الکترونیک مزایایی برای آن در نظر گرفته 
است. اگر افراد دارای کالابرگ الکترونیک، ۳۲۰ هزار تومان 
از ۴۰۰ هزار تومان پرداختی، خرید کنند ۸۰ هزار تومان اعتبار 
باقی مانده به شــکل آزاد و پولی قابل برداشــت است؛ ضمن 
اینکــه در ادامــه ۸۰ هزار تومان مبلغ اضافه تر از ۳۰۰ یا ۴۰۰ 
هزار تومان شارژ از سوی دولت مجدد برای سرپرستان خانوار 

تأمین می شود.
اقلام مشمول کالابرگ الکترونیک در ایران ۱۱ قلم بوده که 
شــامل برنج، قند و شکر، حبوبات، گوشت مرغ، گوشت قرمز 
منجمد، روغن مایع، ماکارونی، ماســت کم چرب، شــیر کم 

چرب، پنیر UF و تخم مرغ می شود.
اما »پرداخت کالایی« شــکل دیگر پرداخت یارانه از ســوی 
دولت به خانوارهای کم درآمده بوده که شــرایط پرداخت آن 
با دو نوع قبل متفاوت است. مصرف غذایی ناکافی به همراه 
خود سوءتغذیه، بیماری و حتی مرگ را دارد که برخی دولت ها 
بــا تعیین جیره غذایی، مکمل ها، برنامه غذایی مدارس و… 

سعی در پیشگیری از سوءتغذیه حاد را دارند.
»پرداخت هــای عمومــی« دخالت دولت در ســازوکارهای 
قیمت ها است مانند پرداخت یارانه به گندم، بنزین، حامل های 
انرژی و…. منفعت این نوع پرداخت یارانه تقریباً برای تمام 
جامعه بوده و تمام مصرف کنندگان از آن اســتفاده می کنند. 
در ایران خرید تضمینی ۳۲ قلم کالای اساسی از جمله گندم، 

کلزا، چغندر قند، پنبه و… در این قالب می گنجد.
ماجرای هزار توی نان و یارانه ��

به گفته کارشناسان افزایش هر ۱, ۰۰۰ تومان قیمت گندم ۸ 
هزار میلیارد تومان بار مالی برای دولت در راستای تأمین یارانه 
آرد به دنبال دارد. در حال حاضر )سال زراعی ۱۴۰۱-۱۴۰۲( 
که قیمت گندم ۱5 هزار تومان است، آرد یارانه ای که در اختیار 
نانوایی های کشور قرار گرفته آرد نوع اول، گندم آن ۶۶5 تومان 
بوده که با توجه به سبوس گیری آن قیمت آرد به دست آمده 
از این نوع گندم بین ۸۱۰ تا ۸۲۰ تومان متغیر اســت. قیمت 
آرد با ســبوس ۱۲ درصد هر کیلو ۸۱۰، با ۱5 درصد ۸۱5 و با 
۱۸ درصد ۸۲۰ تومان است. قیمت گندم آرد نوع دوم هر کیلو 
۹۰۰ تومان بوده که آرد به دست آمده از آن برای نانوایان بین 

۱۲۴۰ تا ۱۲5۰ تومان است.
در ایران نان های سنتی از جمله لواش، تافتون، بربری و سنگک 
مشــمول یارانه شــده در حالی که در کشورهای دیگر به دلیل 
تیراژ پایین آنها قیمت آزاد داشته و برعکس نان های صنعتی 
یارانه دریافت می کنند.برخی کارشناسان معتقدند یارانه نان باید 
به نان صنعتی تخصیص داده شود مانند کشورهای صنعتی 
زیرا نظم پذیری آنها بیشــتر بوده و بهتر قابل کنترل هســتند. 
در حال حاضر نان صنعتی مانند نان تست با آرد هر کیلو ۱۶ 
هزار تومانی تولید و تأمین می شود. هر عدد نان باگت در بازار 
تقریبــاً ۱۰ هزار تومان بوده که در برخی اقلام بالاتر اســت. 
بعضی بسته های ۴ عددی نان باگت که شبیه نان های باگت 
چند دهه قبل ایران دارند و برای برخی افراد شکل نوستالژی 
داشــته به قیمت ۲۴ هزار تومان به فروش می رســد.در ادامه 

بار مالی یارانه نان برای دولت باید گفت، بر اساس اطلاعات 
صورت مالی شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران، طی 
ســال ۱۴۰۱ دولت با تخفیف ۸۰ درصدی قیمت آرد، حدود 
۷۰ هــزار میلیــارد تومان زیان از محل خرید تضمینی گندم و 

فروش یارانه ای آن متحمل شده است.
معاون بازرگانی داخلی شــرکت بازرگانی دولتی ایران عنوان 
کرده سالانه بالغ بر ۲۰۰ هزار میلیارد تومان یارانه برای تأمین 
گندم مورد نیاز کشــور پرداخت می شود. همچنین باید گفت 
مصرف نان هر فرد ایرانی به طور میانگین ۳۲۰ گرم در روز است.

سریال ادامه دار »نان های گم شده« ��
اجرای گم شدن نان ها، سریال ادامه دار اقتصاد ایران بوده و اگر 
رصدی در بازار داشته باشید هر سوپرمارکت و فروشگاه مواد 
غذایی دارای بسته های مختلف نان از لواش تا سنگک است 
که دارای قیمت های متفاوتی است. این نان ها جدا از نان های 
صنعتی بوده که سر از فروشگاه ها در می آورد. قیمت هر نان 
لواش یارانه ای در استان ها و شهرهای مختلف با تفاوت کمی 
بین ۴۰۰ تا 5۰۰ تومان اســت در حالی که اگر همین نان را 
از سوپر مارکت خریداری کنید حدود ۹۰۰ تومان خواهد شد. 
البته این عدد در برخی فروشگاه ها به هر عدد بالای ۱, ۷۰۰ 
تومان هم می رســد. مشــمای استفاده شده برای بسته بندی 
نان بین ۱۰۰۰ تا ۱, 5۰۰ تومان قیمت گذاری می شــود و در 
نهایت ۴ عدد نان به اضافه یک مشمع ۷ هزار تومان فروخته 
می شــود. در رصدی میدانی نه مغازه دار حاضر به پاســخ این 
پرسش بود که هر بسته نان را چند خریداری می کند که مثلًا 
هر عدد ۹۰۰ تا ۱, ۷۰۰ تومان به افراد می فروشد و نه نانوا زیر 
بار فروش نان یارانه ای به ســوپرمارکت ها به ویژه مغازه های 
کوچک شد.بررســی بازار نان آزاد تقلب دیگری را هم برملا 
می کنــد. در حالــی که خریدار برای هر نان یارانه ای باید نرخ 
آزاد بپردازد )به قول فروشــنده صف نایستادن و نان خواستن 
هزینه دارد( وزن این نان ها هم متفاوت است. در حالی برای 
هر قطعه نان لواش باید دو برابر هزینه بپردازید که وزن برخی 

5۰ گرم بوده و بعضی دیگر ۱۲۰ گرم است.
کیش شدن هوشمندسازی در مقابل کلک های  ��

بازاری
ســال گذشــته بود که طرح هوشمندسازی کارت خوان های 
نانوایی های کشور اجرایی شد. پس از این، نانواها ملزم شدند 
نان را از طریق این کارت خوان های هوشــمند فروخته و از 
گرفتن پول نقد از افراد خودداری کنند. در ادامه سیداحســان 
خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی در یکی از نشست های 
خبری خود سال گذشته اعلام کرد، با اجرای مرحله نخست 
طرح هوشمندسازی یارانه آرد، از خروج روزانه حداقل 5 هزار 
تن از ۲۱ هزار تن آرد یارانه ای توزیعی جلوگیری شــده است. 
همچنین محمد جلال، مشــاور وزیر امور هم اظهار کرد، با 
معادل سازی حجم آرد توزیع شده طی یک روز در نانوایی ها 
و مقدار نان تولید شده، مشخص شد حدود 5 هزار تن آرد در 
این بین گم شــده و با این حســاب، با محاســبه ۱۰۰ گرم آرد 
برای تولید یک قرص نان لواش، حدود 5۰ میلیون نان لواش 
در یک روز ناپدید می شــود. این مقدار نان صرف خوراک دام 
و طیــور، مصــرف واحدهای صنفی و صنعتی در حوزه گندم و 

بخشی هم قاچاق می شود.
توجیه ها در پاسخ به گم شدن نان ها ��

در ادامه رئیس پیشین اتحادیه نانوایان سنتی تهران درباره گم 
شدن آرد در نانوایی ها به مهر گفت که طبق آمار رسمی کشور 
در حال حاضر حدود ۶ میلیون »افاغنه« در ایران سکونت دارند 
که آمار غیررســمی عدد بزرگ تری اســت. اگر اغراق نباشد 
ســرانه مصرف آنها دو برابر ایرانیان اســت. به این ترتیب اگر 
هر ایرانی ۳۰۰ گرم نان مصرفی روزانه داشــته باشد این عدد 
برای هر افغانی بین 5۰۰ تا ۶۰۰ گرم )بیشتر از ۲ نان بربری( 
است. با یک محاسبه ساده به ازای این ۶ میلیون نفر و سرانه 
مصرف روزانه ۶۰۰ گرم حدود ۳ هزار و ۶۰۰ تن نان شده که 
بخشی از آن با پول نقدی به فروش می رسد. او اظهار کرد که 
بسیاری از این افاغنه دارای کارت بانکی نبوده و نقدی هزینه 

نان را می پردازند.
همچنین برخی شهروندان نیز هنگام خرید، کارت بانکی همراه 
نداشــته یــا به هر دلیلی کارت ندارند، نانــوا نمی تواند از ارائه 

سرویس و خدمات به آنها خودداری کند.
بیــژن نــوروزی مقدم با بیان اینکــه »مصرف نان صاحبان 
نانوایی هــا و کارگــران آنها« را هم باید به آمار فروش خارج از 
شبکه هوشمند اضافه کرد و نانواها و کارگران آنها روزانه بدون 

کشیدن کارت مصرف روزانه خانواده خود را تأمین می کنند.
»کمبود اوزانی کیسه های آرد« موضوع دیگری است که به 
گفته این فعال بازار نان به آن اشاره کرد و گفت، هنگام صدور 
حواله برای سهمیه هر نانوایی وزن کیسه ۴۰ کیلو گرم فاکتور 
می شود اما در ۹۰ درصد این کیسه ها وزن آرد کمتر است. این 
کیسه ها بین نیم تا یک کیلو گرم کسری داشته چراکه گندم ها 
برای تبدیل شــدن به آرد کمی رطوبت دارند. این امر پس از 

تحویل آرد، خودش را نشان می دهد.
به گفته یکی از کارشناسان حوزه غلات در حالی که آرد سازان 
باید محصولات را با رطوبت ۱۰ درصد عرضه کنند، اجازه دارند 
این عدد را تا ۱۴ درصد افزایش دهند. اما در نهایت آرد برخی از 
کارخانه ها بیشتر از ۱۴ درصد رطوبت دارد. به گفته وی رطوبت 
۱۶ درصد آرد در نهایت خودش را در کیفیت نان نشان می دهد 

و امروز شاهد افت کیفی نان ها هستیم.
نوروزی مقدم در ادامه ســخنان خود درباره چرایی گم شــدن 
نان هــا در نانوایی هــا و موضوع رطوبــت آرد عنوان کرد، اگر 
ســهمیه روزانه ۸۳ هزار نانوایی ۳۰۰ کیلو گرم باشــد در واقع 
دو میلیون و ۴۰۰ هزار کیلو گرم معادل ۲ هزار و ۴۰۰ تن آرد 
روزانه در نانوایی های کشور توزیع می شود. اگر این عدد تقسیم 
بر ۴۰ کیلو گرم )وزن هر کیسه( شود حدود ۶۰۰ هزار کیسه 
آرد روزانه در سراســر کشــور توزیع شده که به طور میانگین 
نیم کیلو کســری آرد دارند. این عدد در واقع معادل ۳۰۰ تن 
می شود که عدد کوچکی نیست.»قاچاق آرد« موضوع دیگری 
بود که درباره کاهش تولید نان با توجه به آرد توزیع شده در بین 
نانوایی ها به آن اشاره می شود. رئیس پیشین اتحادیه نانوایان 
سنتی کشور در این خصوص اظهار کرد، 5 تن آرد گم شده ای 
که وزیر اقتصاد به آن اشاره کرده معادل ۱۲ میلیون بربری یا 
5۰ میلیون نان لواش می شــود. اگر فردی بخواهد این مقدار 
آرد را از تهران به مرزهای کشــور قاچاق کند، شــدنی نیست. 
در واقــع موضوع قاچاق را باید از شــهرهای مرزی پیگیری 
کرد نه اســتان های مرکزی که انتقال کیسه های آرد با وجود 

ایستگاه های پلیس شدنی نیست.
فروش خارج از صف ��

هوشمند شدن نانوایی ها مشخص کرده به طور قطع بخشی 
از نان یارانه ای از مجرای نانوایی ها ناپدید می شــود که عدد 
کوچکی هم نخواهد بود. به عنوان نمونه، مســعود امرالهی، 
مدیرکل بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی و محصولات 
کشاورزی در برنامه ای تلویزیونی از فروش غیر قانونی ۱۴ هزار 
قرص نان فقط در یک نانوایی خبر داد و گفت، از ۲۳ کارت ثابت 
برای خرید این تعداد نان استفاده شده بود که شناسایی گردید. 

به گفته این مسؤول دولتی، این گونه تخلفات باعث طولانی 
شدن صف های خرید نان شده و مردم به جای 5 دقیقه مجبور 
هستند ۳۰ دقیقه در صف نانوایی منتظر خرید نان شوند، زیرا 
نانوا بخشــی از ســهمیه خود را به صورت غیرقانونی پخته و 

کنار می گذارد.
راه اندازی کارت خوان های هوشمند موجب شناسایی راحت تر 

متخلفان شده است.
نانواها و بازی با اعداد ��

اما یکی دیگر از ترفندهایی که شاید از برخی افراد متوجه آن 
شده باشند بازی با اعداد نانوایی ها است. دستگاه کارت خوان 
طرح هوشمندســازی نانوایی ها گزینه های مختلفی دارد که 
افراد را قادر می کند تا تعداد نان های مورد نیاز خود را مشخص 

کرده و مبلغ آن، از کارت کسر شود.
مثالی از خرید در نانوایی های سنگک بیاوریم؛ نخست اینکه 
بدون اعلام رسمی برخی نانوایی ها نرخ نان را افزایش داده اند. 

به عنوان مثال در حالی که قیمت نان سنگک دولتی ساده باید 
۳ هزار تومان و با کنجد ۴ هزار تومان باشد برخی نانواها نان 
ســنگک را کمتر از 5 هزار تومان نمی فروشــند. دو رو کنجد، 

برشته و بزرگ با هر عدد ۱۰ هزار تومان به فروش می رسد.
در رصد میدانی، فردی دو نان سنگک ساده به اضافه مشمع 
سفارش داد. مبلغ این سفارش ۷ هزار تومان می شود. نانوا در 
دســتگاه کارت خوان یک عدد نان ســاده و نان دوم را ۴ هزار 
تومانی وارد کرد. به این ترتیب پول اضافه تری از مشــتری 
نگرفته اما ۱, ۰۰۰ تومان پول یارانه بیشــتر از دولت دریافت 

می کند
در رصد میدانی خبرنگار مهر، فردی دو نان سنگک ساده به 
اضافه مشــمع ســفارش داد. مبلغ این سفارش ۷ هزار تومان 
می شود. نانوا برای گرفتن پول مورد نظر خود و نیز پر کردن 
سقف فروش نان به طور روزانه که ۱۰۰۰ عدد است )به گفته 
نانوا(، در دستگاه کارت خوان روی یک عدد نان ساده به مبلغ 
۳ هــزار تومــان کلیک و نــان دوم را ۴ هزار تومانی وارد کرد. 
به این ترتیب پول اضافه تری از مشــتری نگرفته اما ۱, ۰۰۰ 
تومان بیشــتر پول یارانــه از دولت دریافت می کند. می توان 
گفــت هــر نانوایــی در روز ۱۰۰۰ عدد فروش ندارد یا حداقل 
تمام روزهای هفته به این ســقف نمی رســد با این ترفندها در 
واقع نانوا ســقف یارانه نان را دریافت می کند به اضافه اینکه 
ســود مورد انتظارش را هم دارد.اگر فروش هر نانوایی ۱۰۰۰ 
عدد در روز باشــد و برای هر ۱۰۰۰ عدد این مبلغ را دریافت 
کنــد چقدر نانوا پول یارانه اضافه تر از دولت دریافت می کند؟ 
یا در بعضی نانوایی های تافتون مشتری 5 عدد نان سفارش 
می دهد اما این عدد در دســتگاه کارت خوان با بازی عددی 
تبدیل به ۱۰ عدد می شــود اما هزینه 5 نان از مشــتری گرفته 
شده و یارانه دریافتی از دولت برای این نانوایی بیشتر می شود.

برخی نانوایی های لواش عملًا ساعت ۱۱ صبح به بعد تعطیل 
کرده و عنوان می کنند ســهمیه آرد یارانه ای آنها تمام شــده 
است. تعطیلی آنها باعث شکایت مردم شده و در حال حاضر 
برای جلوگیری از شکایت بدون پخت نان، نانوایی تا ساعت 

۱۲ ظهر باز بوده اما عملًا نانی پخت نمی شود.
همچنین مشاهدات میدانی نشان می دهد برخی از نانوایان در 
کنار پخت نان، انواع نان مانند قندی و محصولات دیگر را نیز 
ارائه کرده اما مشکل اینجاست که برخی از آنان برای محاسبه 
قیمت این نوع نان های فانتزی به اندازه ۱۰ یا ۲۰ نان یارانه ای 

از دستگاه هوشمند پرداخت نان یارانه ای استفاده می کنند.
یارانه نان قرار است تغییر کند؟ ��

مدیر طرح هوشمندسازی کارت خوان های نانوایی های کشور 
از تغییر پرداخت یارانه نان خبر داده و گفته، در آینده نزدیک 
احتمالًا در یک تا دو هفته آینده قرار اســت هر نانوا به میزان 
فروش خود از دولت یارانه دریافت کند.کوروش نجم آبادی 
اعلام کرده، در حال حاضر ۷۶ هزار و ۶۴۰ دستگاه هوشمند 
پروژه نان در نانوایی ها نصب شده و تعدادی از دستگاه ها نیز 
پشتیبان هستند که از طریق خط تلفن ارتباط برقرار می کنند. 
این موضوع گامی در مسیر توزیع عادلانه یارانه ها و جلوگیری 
از قاچاق و فروش آرد خارج از شــبکه بود. همچنین در طرح 
ایجاد شده برای شفافیت فروش نان، اطلاعات نان فروخته 
شــده، آرد مصرفی و… را می توان روی دســتگاه هوشمند 
خود )نانوایان( مشاهده کرد.او ادامه داد که قرار است هر نانوا 
بــه میــزان فروش خود از دولت یارانه دریافت کند به طوری 
که نانوایان بدانند که این دستگاه با یک نرم افزار اندرویدی 
میزان دقیق فروش نان و حتی نوع نان در نانوایی را به دقت 

ثبت و رصد می کند.
سخن پایانی ��

حال باید دید در ادامه تصمیم دولت برای جلوگیری از خروج آرد 
و نان یارانه ای خارج از شبکه نانوایی ها چیست؟ آیا دستگاه های 
هوشمند فعلی ارتقا پیدا کرده و ترفندهای فعلی را خنثی خواهد 
کرد؟ به نظر می رســد بیش از هزینه کرد در این بخش باید 
روی موضوع اخلاق و البته بهبود وضعیت اقتصادی کشــور، 

فکری اساسی کرد.

رضا اسدآبادی
روزنامه نگار
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گروه اجتماعی: بحث و جدال بر سر باغات تهران از ابتدای شکل گیری 
شــورای ششم تا امروز همیشــه در کانون مستاجران این دوره چهار 
ساله بهشت و منتقدانشان قرار داشته است، جدالی که بیشتر از آنکه 
مخاطبش زاکانی و معاونانش باشــد گریبان چمران و شــورا نشینان 

را گرفته است.
در این میان هرچند چمران به جای پاســخگویی و مســئولیت پذیری 
با مطرح کردن مســائل حاشــیه ای و اظهاراتی همچون »بنده متر 
نکرده ام که بدانم ۳۰۰ هکتار است یا ۴۰۰ هکتار، کسانی که متراژ را 
هم مشخص کردند حتماً آمار موساد را گرفته اند«، نشان داد دستش 

پیش منتقدان چندان پر نیست!
سرنوشت گم شدن پرونده با ۳ هزار متری چه شد؟ ��

بهروز شیخ رودی؛ کارشناس مالیه و اقتصاد شهری با اشاره به انتفاع 
مالی شهرداری از درخت کشی و قتل عام باغات در تهران به خبرآنلاین 
گفت: برخی افراد در اظهاراتی سهم تأمین مالی باغات در مالیه شهری 
را اندک تلقی کرده بودند، این افراد مبنای استدلالشان از جنس توهم 
توطئه ای اســت که رییس شــورای شــهر را وادار می کند که بگوید 
منتقدان مدیریت ایشــان بر شــورای شهر آمار را از فلان جا گرفته اند! 
ســاخت و ســاز در باغات تهران دو جریان عمده مالی وجود دارد، یک 
جریان مالی قانونی که در چارچوب قانون رخ می دهد و برای شهرداری 
درآمدهــای مختلفــی از جمله عوارض قطع درختان، عوارض صدور 
پروانه، عوارض ارزش افزوده ناشــی از تغییر کاربری، عوارض مازاد 
تراکم و... را به ارمغان می آورد و مالک یا ســازنده نیز از عایدی تغییر 
کاربری، بارگذاری در ســطح اشــغال بالا و تراکم حداکثری بهره مند 
می شــود، مجموع این عوارض را اگر حساب کنیم رقم کمی نخواهد 
بود! البته جهت گیری مدیریت شــهری تعیین کننده اســت و حتی بر 
جریان مالی پنهانی که تسهیلگر فرآیند قطع درختان، اعمال تخلف 

در جریان ساخت و ... نیز تأثیر گذار خواهد بود.
او ادامه داد: »در حقیقت باید گفت آقای چمران اگر دلسوز باغات شهر 
تهران به عنوان یک سرمایه و میراث طبیعی و بین نسلی هستند به جای 
آنکه منتقدان را متهم به گرفتن آمار باغات نابود شده از موساد کنند باید 
از دستگاه های امنیتی درخواست می کردند تا به مساله گم شدن پرونده 
باغ ســه هزار متری که یکی از اعضاء شــورا در برنامه زنده تلویزیونی 
به آن اشاره کرد ورود کنند تا مشخص شود چگونه پرونده یک باغ را 

در شورای شهر به ریاست چمران گم شده است!«
معاون محاسبات و پایش عملکرد شورای پنجم با اشاره به کسب درآمد 
شــهرداری از قطع درختان در ادامه افزود: »مطابق آمار و داده های 
موجود در گزارشــات تفریغ بودجه شــهرداری تهران از سال ۱۳۸۷ تا 
شهریورماه ۱۴۰۲ از محل عوارض قطع درختان رقمی بالغ بر ۱ هزار 
و ۸۷۱ میلیارد تومان درآمد کسب کرده است، درآمدی که بر اساس 
اصلاحیه ای که در شورای پنجم تصویب شد باید صرف تملک باغات 
و ایجاد بوســتان با اولویت در محلات فاقد بوســتان شود. روند کسب 
درآمد شــهرداری از محل عوارض قطع درختان با فراز و رشــد مواجه 
بوده اســت و ما شــاهد آن هســتیم که درآمد ۷ میلیارد و ۷۸ میلیون 
تومانی شــهرداری از قطع درختان تهران در ســال ۱۳۸۷ به رقم ۳۱۴ 
میلیارد تومان در شش ماهه نخست سال ۱۴۰۲ رسیده است، رشدی 
که متأثر از افزایش قیمت منطقه ای املاک به عنوان یکی از مؤلفه های 
مؤثر در تعیین جریمه اســت و برهمین اســاس میل مالکان به قطع 
درختان و زیر ساخت و ساز بردن باغات نیز افزایش پیدا کرده است.«

رکورد شکنی از درآمد عوارض قطع درخت ��
این کارشــناس بودجه و مالیه شــهری با اشــاره به عملکرد مدیریت 
شــهری دوره ششــم در وصول عوارض قطع درختان به خبرآنلاین 
گفت: »در خلال ســالهای ۱۴۰۰ تا پایان شــهریور ۱۴۰۲ یعنی دوره 
مدیریت شهری ششم ما شاهد آن هستیم که رقمی بالغ بر ۱ هزار و 
۱۳۴ میلیارد تومان درآمد از قطع درختان کسب شده است، درآمدی 
که مدیریت شــهری دوره ششــم در دوسال عملکرد خود ثبت کرده 
است نسبت به عملکرد مدیریت شهری دوره پنجم ۹5 درصد رشد پیدا 
کرده است، این رشد در حالی رخ داده است که شورای ششم اجازه رشد 
مبلغ جریمه قطع درختان را نسبت به دوره پنجم مدیریت کرده است 
و رقم ریالی جریمه ها با سیاستگذاری شورا نهایتاً ۲۰ درصد افزایش 
پیدا کرده اما عملکرد ریالی زاکانی و مدیرانش در درآمد زایی از قطع 
درختان در مدت دوسال نسبت به چهار ساله دوره پنجم چیزی حدود 

۹5 درصد افزایش پیدا کرده است.«
شــیخ رودی در ادامه با اشــاره به ارقام درآمد حاصل از قطع درختان 
توســط مدیریت شهری دوره ششم افزود: »خوب است مدیران دوره 
ششــم شــهری قبل از آن که ژســت حامی باغات تهران را بگیرند به 
مردم تهران پاسخ بدهند که چطور در دو سال مدیریت شهری دوره 
ششــم رقم ۱ هزار و ۱۳۴ میلیارد تومان درآمد از قطع درختان کســب 
شــده است؟ نتیجه دوســال سیاستگذاری چمران در شورا و راهبری 
اجرایی زاکانی در شهرداری این شده است که درآمد این دو سال رکورد 
کسب درآمد از عوارض قطع درختان از ابتدای شورای سوم یعنی سال 
۱۳۸۷ تا کنون را شکسته است و آقایان درحالی که این رکورد زنی را 
که نتیجه قطع بیشتر درختان با بن ریشه و قدمت بالاتر است را برای 
خود ثبت کرده اند ژست و ادعای حمایت از باغات را نیز سر می دهند.«

او گفت: »البته بر خلاف تصور حاکم برمدیریت شــهری دوره ششــم 
شهروندان تهرانی با دقت عملکرد شورا و رئیس شورای شهر پرسابقه، 
شــهرداری و شــهردار مدعی مبارزه با فســاد را می نگرند و منتظرند 
ببینند ســرانجام آن پرونده باغ ســه هزار متری که گم شدنش را یک 
عضو شورای ششم مطرح کرد چه می شود؟ به هر حال مردم تهران 
به عنوان صاحبان اصلی شهر منتظرند متخلفان این قضیه شناسایی 
و به دســتگاه قضایی معرفی شــوند، وقتی جریمه قطع درختان برای 
شهرداری نان دارد؛ نمی توان نسبت به قطع درختان و ساخت و ساز 

در باغات بی تفاوت بود!«

در زمان حاضر 
تخمین زده 
می شود که 
یک درصد کل 
جمعیت کشور 
به اوتیسم 
مبتلا هستند، 
اما بسیاری 
از خانواده ها 
به دلیل عدم 
آگاهی از علائم 
اوتیسم، این 
اختلال را در 
فرزندان خود 
تشخیص 
نمی دهند 
و بنابراین 
تعدادی از 
مبتلایان هنوز 
شناسایی 
نشده اند اما 
در زمان حاضر 
30 هزار نفر 
از مبتلایان 
اوتیسم را با 
همکاری وزارت 
بهداشت 
در کشور 
شناسایی 
کرده ایم
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مدیر کل بنیاد مسکن انفلاب اسلامی: تأمین اعتبار ۲۷۵۰ واحد تسهیلات تکمیلی سیل زدگان
هفته نامه تدبیرتازه_لرستان_عرفان ایزدی: سی وسومین نشست سه 
شنبه های خبری لرستان با حضور مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 

استان برگزارشد.
پویا تابعی در این نشست با بیان اینکه عملکرد بنیاد در حوزه ساخت مسکن 
روســتایی مطلوب و یکی از رســالت های بنیاد مسکن است اظهار کرد: 
از تعداد  ۱5۳ هزار واحد مســکونی روســتایی، ۱۱۲ هزار واحد معادل ۷۳ 
درصد مقاوم سازی شده که در این زمینه رتبه نخست را در سطح کشور 
داریم.وی به آسفالت معابری روستایی اشاره کرد و گفت: در ۲ سال اخیر  
حدود یک میلیون و ۹۰۰ هزار مترمربع آسفالت در سطح معابر روستایی 
برای  ۷۹۱ پروژه در 5۶۸ روســتا انجام شــده و امســال بین ۸۰۰ تا یک 

میلیون مترمربع آسفالت محقق خواهد شد.مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب 
اســلامی اســتان  تصریح کرد: مسوول صدور پروانه در روستاها دهیارها 
در شــهرها،  شــهرداری ها هستند خاطر نشان کرد: با تأیید دهیاری ها و 
شهرداری ها تسهیلات مسکن در اختیار متقاضیان قرار می گیرد.این مقام 
مسئول یادآور شد: از طریق حساب ۱۰۰ امام راحل )ره( در لرستان در سال 
۱۴۰۰ حدود ۶ میلیارد، سال گذشته ۹ میلیارد و امسال نیز ۲۳ میلیارد به 
نیازمندان پرداخت شده است.تابعی تاکید کرد:  سهم لرستان طی ۴ سال 
ســاخت  ۲۸ هزار واحد مســکن است و در صورت ساخت ۷ هزار واحد به 
صورت سالانه و حتی بیشتر از سهمیه استانی کار انجام داده ایم.مدیرکل 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی لرستان  در خصوص وام سیل زدگان اذعان 

داشــت:  برای ۲۷5۰ واحد تســهیلات تکمیلی سیل زدگان تأمین اعتبار 
شده که به زودی در اختیار سیل زدگان قرار خواهد گرفت.

چمرانوزاکانیژستمیگیرنداماازدرآمدقطع
درخترکوردزدند

درآمد میلیاردی شهرداری از درخت کشُی

شنبهگزارش
18 آذرماه 1402 
سال هفتم
شماره 340

الهه جعفرزاده
روزنامه نگار

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

نورا حسینی
روزنامه نگار

 کودکانِ 
 اوتسیم 
را  دریابید

افرادمعلولوآسیبدیدهکجای
برنامهریزیهایکلانماقراردارند؟

گروه اجتماعی: ناشــناخته اســت، آن قدر ناشناخته است که 
برای مطرح شدن مشکلات بیماران مبتلا به اوتسیم نیاز 
است که تعدادی از خانواده ها با کمک انجمن اوتیسم نزد 
معاون اول رئیس جمهور حاضر شوند، همان جلسه ای که 

عکس کودکی میان جمع پرحاشیه اش کرد.
»در زمان حاضر تخمین زده می شــود که یک درصد کل 
جمعیت کشــور به اوتیســم مبتلا هســتند، اما بسیاری از 
خانواده ها به دلیل عدم آگاهی از علائم اوتیسم، این اختلال 
را در فرزندان خود تشخیص نمی دهند و بنابراین تعدادی 
از مبتلایان هنوز شناسایی نشده اند اما در زمان حاضر ۳۰ 
هزار نفر از مبتلایان اوتیسم را با همکاری وزارت بهداشت 

در کشور شناسایی کرده ایم.«
این ها را رئیس انجمن اوتیســم به تســنیم گفته و ادامه 
داده است: »خانواده بیماران مبتلا به اوتیسم از زمانی که 
کودکشان متولد می شود تا زمان بلوغ او و رسیدن به سنین 
بزرگسالی دچار چالش های فراوانی هستند و نیاز به حمایت 
دارند. پدر و مادری که چندماه پس از تولد فرزندشان متوجه 
می شوند کودکشان دچار اوتیسم است متحمل مشکلات 
روحی و روانی زیادی می شــوند؛ از ســوی دیگر متأسفانه 
بســیاری از والدین دارای فرزند اوتیســم مجبور می شوند 
شغل خود را رها کنند تا به فرزند بیمار خود رسیدگی کنند، 
بنابراین لازم است قوانینی وضع شود تا خانواده های دارای 
فرزند اوتیسم بتوانند ساعاتی را به منزل مراجعه و به فرزند 
خود رسیدگی کنند و همچنین بازنشستگی زودتر از موعد 

برای آنها در نظر گرفته شود.«
جلسه با معاون اول رئیس جمهور هم به همین بهانه برگزار 
می شــود تا مشکلات مستقیم مطرح شود، اما انتشار یک 
عکس حاشیه ساز می شود، به همین بهانه، سید عبدالجواد 
موسوی، شاعر و روزنامه نگار به تفصیل هم به این جلسه و 
حواشی آن می پردازد و هم از نگاه کسی که فرزند اوتستیک 

دارد مشکلات خانواده ها را شرح می دهد.
او می گویــد: »در ایــن چند روزه دوســتان زیادی برایم 
تصویر پسری اوتیستیک را فرستادند که در میان جمعی 
از دولتمردان نشسته بود و فارغ از غوغای جهان مشغول 
دستمال و کاغذ پاره کردن بود. دوستانی که این تصویر 
را برایم فرستادند می دانستند که من فرزندی اوتیستیک 

دارم. غالب آن ها زیر تصویر چند کلمه ای دشنام هم به 
دولتمردان ضمیمه کرده بودند. با نیتی کاملًا دلسوزانه و 
دوستانه. لابد فکر می کردند من از آن دشنام ها خوشنود 
می شــوم. در کانال های تلگرامی هم همان عکس را با 
ادبیاتی مشابه آن چه دوستانم برایم فرستاده بودند دیدم. 
من هم در نگاه اول حس خوبی به آن عکس نداشــتم 
و بیشــتر به نظرم یک جور نمایش انســان دوستی آمد. 
مثــل خیلی از دیگــر نمایش های بزرگان. با این حال از 
آن جایــی که به فضای مجــازی اصلًا اعتمادی ندارم 
سری به گوگل زدم و بیشتر سرچ کردم. جالب بود. فیلم 
آن گــزارش اصــلًا آن حس بدی را که در عکس بود به 
مــن منتقل نمی کــرد. حقیقتش را بخواهید نه تنها بدم 
نیامد که تا حدودی آقای مخبر و اطرافیانش را تحسین 
کردم. می دانم که این نوع مواجه با یک پدیده عجیب و 
غریب و غیرقابل توصیف راه چاره نیست اما چه می توان 
کرد؟ تحمل کودکان اوتیســم آن هم از طیف شدیدش 
حقیقتاً کار بسیار دشواری است. حتی به اندازه چند دقیقه. 
قطعاً هیچ جور نمی توان کودکان اوتیسم و دشواری های 
زیســتن با آن ها را به زبان آورد. اما همین که کســانی در 
هیئت دولت با آن همه مشــغله ای که دارند ســاعتی را با 
این بچه ها به ســر برند از نظر من ارزشــمند است.«این 
روزنامه نگار ادامه می دهد: »من تا به دیروز چیزی درباره 
این بچه ها و معضلات بی شمارشان ننوشتم. حتی پارسال 
که نوجوانی اوتیســتیک را ربوده بودند و چهل و هشــت 
ساعت بلا سرش آورده بودند و بعد رهایش کرده بودند 
خون خونم را خورد و چیزی ننوشتم. همیشه فکر کرده ام 
این یک موضوع شخصی است و من اگر چنین فرزندی 
نداشتم دیروزه این موضوع برایم اهمیت چندانی نداشت، 
پس حق ندارم موضوعی را که به عواطف و احساســات 
شخصی من گره خورده جنبه عمومی ببخشم. علاوه بر 
آن این مملکت آن قدر مشکل و مصیبت دارد که اصلًا 
جایی برای بچه های اوتیسم باقی نمی ماند. مشکلات ما 
ریشه ای تر از این حرف هاست. ما برای آدم های سالمش 
برنامه ریزی درست و حسابی نداریم چه برسد به آدم هایی 
که مشــکلاتی این چنینی دارند. اصلًا آدم های معلول 
و آســیب دیده کجای برنامــه ریزی های کلان ما قرار 

دارند؟ مگر به نابینایان و ناشنوایان و معلولان و جانبازان 
و بچه های اســتثنایی چه قدر توجه می کنیم که حالا به 

بچه های اوتیستیک توجه کنیم؟«
موســوی اظهار می کند: »به کوچه ها و خیابان ها و ادارات 
و ســازمان ها نگاه کنید. انگاری همه آن ها برای آدم هایی 
ســاخته شــده اند که هیچ گونه مشــکل فیزیکی و ذهنی 
ندارند. گویی ما برای غیر عادی ها اصلًا حق حیات قائل 
نیســتیم. همه محکومند سالم و سرحال و سرپا باشند. در 
چنین وضعیتی همین که عده ای از مسئولان حاضر شده اند 
با چند خانواده درگیر با مســائل اوتیســم دیدار کنند و پای 
درد دلشان بنشینند برای من جالب است. عده ای این گونه 
تشــریفات را از اســاس شو می دانند و برپا کنندگان چنین 
مراســمی را آدم هایی که قصد دارند از درد و رنج دیگران 
برای خود نان و نامی بهم بزنند. من اما نه نیت خوانی بلدم 
و نه در این ســن و ســال دشــنام دادن به دولت و حکومت 
را بــه هر بهانــه ای فضیلت می دانم. با همه ناتوانی ام اگر 
بتوانم باری را از روی دوش کسی بردارم به خود می بالم و 
اگرنه، ترجیح می دهم خاموش بمانم. بچه های اوتیسم و 
خانواده های آن ها آن قدر مشکلات غیرقابل گفتن دارند و 
آن قدر وضعیتشان خاص و غیر قابل درک است که اصلًا 
جایــی بــرای ادا و اصول باقی نمی گذارد.«او با بیان اینکه 
من اگر بخواهم ســه مشکل بزرگ از مشکلات بی شمار 
بچه های اوتیسم را به طور خلاصه در این جا بیاورم به سه 
مورد اشاره خواهم کرد، ادامه می دهد: »نگهداری بچه های 
اوتیسم توسط پدر یا مادر تقریباً ناممکن است. توجه به این 
بچه ها کار یک نفر نیســت و از آن جایی که معمولًا یک 
نفر از اعضای خانواده حتماً باید در بیرون از خانه مشغول 
به کار باشد نفر دیگر از پا در می آید و این از پا درآمدن در 
بسیاری از موارد به جدایی هم انجامیده و متاسفانه بچه های 
اوتیســم بایــد رنج بی پــدری و یا بی مادری را هم تحمل 
کنند. من این شانس را داشتم که به پُستِ آدم های شریفی 
برخــوردم. آدم هایــی که وضعیت مرا درک کردند و اجازه 
دادند کارم را در حد زیادی در منزل انجام دهم. اگر کرامت 
و بزرگواری آن ها نبود بی شک ادامه زندگی خانوادگی برای 
ما غیر ممکن بود. بچه های اوتیستیک اخلاق و ویژگی های 
شگفتی دارند و اگرچه بسیاری از رفتارهایشان کلیشه ای 

است اما همیشه توانایی آن را دارند که شما را غافلگیر کنند. 
پسرِ من ناگهان و به مدتی طولانی بی خواب شد. یعنی با 
قوی ترین قرص های آرامبخش و خواب آور که فیل را از 
پا می انداخت در شبانه روز ۲ ساعت بیشتر نمی خوابید. من 
و مادرش در آن ایام به صورت پادگانی می خوابیدیم. یعنی 
دو ساعت من می خوابیدم و دو ساعت همسرم تا بتوانیم در 
کنار پسرمان باشیم و به کارهایش رسیدگی کنیم. نمی دانم 
چه قانونی می توان تصویب کرد اما این موضوع بسیار مهم 
اســت چرا که رســیدگی به این بچه ها به ویژه آن ها که در 
طیف شدید اوتیسم قرار دارند از عهده یک نفر خارج است.«

موســوی درباره مســاله دوم می گویــد: »نگهداری این 
بچه ها غیر از دوا و درمان آن ها به شــدت هزینه بر اســت. 
از چیزهایی که منجر به آرامش آن ها می شــود تا هزینه 
مربی های مختلفی که می توانند به بهبود آن ها کمک کنند و 
درمانگران متعدد بسیار گران و در این اوضاع می توان گفت 
رسماً کمر شکن است. دولت و حکومت باید فکری کنند. 

به ویژه برای خانواده هایی که کم بضاعتند.«
درباره مشــکل ســوم هم این روزنامه نگار ادامه می دهد: 
»مراکزی که برای این بچه ها تأسیس می شوند از دولتی 
تا غیر دولتی اش یک مشکل جدی دارند. همه آن ها سعی 
می کنند از این بچه ها یک بچه ســر براه و عادی بســازند 
مثل بقیه بچه ها که اغلب هم در این سعی و تلاش ناکام 
می مانند. در تجربه های موفق دیگر ممالک، سعی می شود 
اســتعداد خاصی از این بچه ها را کشــف کنند و در پرورش 
همان اســتعداد بکوشــند. تفاوت هایشان هم اصلًا مهم 
نیســت. باید به جامعه فهمانــد که این بچه ها متفاوتند و 
دیگران هم موظفند این تفاوت را به رســمیت بشناســند. 
حالا که به این جمله رسیدم می توانم بگویم اگر حاکمان 
ما از اعماق جانشان به این نکته برسند که تفاوت ها را به 
رسمیت بشناسند بسیاری از مشکلات از این سرزمین رخت 
برمــی بندد.«او در پایان با تاکید بر اینکه »و اما مهم ترین 
نکتــه ای کــه حتی دل گفتنش را هــم حتی ندارم« ادامه 
می دهد: »مهم ترین دغدغه پدران و مادران چنین فرزندانی 
سرنوشت آن هاست. این که زندگی آن ها بعد از درگذشت 
پدر و مادر چه خواهد شــد؟ اندیشــیدن به این موضوع کوه 

را از پا در می آورد.«
گزارش

گروه اجتماعی: وقتی انسان زمین را می لرزاند؛ لرزه هایی که 
نه برای عوامل طبیعی بلکه به دلیل کنش و واکنش انسان ها رخ 
می دهد، به این بخش از صحبت های مهدی زارع استاد پژوهشگاه 
بین المللی زلزله توجه کنید: »انسان مداخله بزرگی در محیط زیست 
 Three Gorges( انجام داده اســت، مانند ساختن سد تریگورژ
Dam( در چین، که در ســال ۲۰۰5 آبگیری شــد و سه سال بعد 
در ســال ۲۰۰۸ زلزله ای در آن منطقه رخ داد، مقالاتی منتشــر 
شــده اســت که آبگیری سد تحریکی بوده برای وقوع زلزله سال 
۲۰۰۸ در ســیچوآن، آن هم با بزرگای ۷.۸ که حدود ۸۰۰ هزار 

نفر هم کشته داد.«
زارع دراین بــاره ادامه می دهــد: »یکی دیگر از این مداخله های 
انسانی در وقوع زلزله به گرم شدن زمین توسط انسان برمی گردد، 
گرمایی که ســبب ذوب شــدن یخ ها و باربرداری از روی گسل ها 
می شود تا آن ها تحریک شوند و احتمال وقوع زلزله افزایش پیدا 
کند، مثلًا در زلزله ســال ۲۰۱5 نپال ذوب شــدن یخ های هیمالیا 

جزو اولین نظرهایی بود که مطرح شد.«
به گفته زارع »برداشــت وســیع آب های زیرزمینی و مواجهه با 
پدیده فرونشست یکی دیگر از انواع مداخله های انسانی است که 

سبب ساز تحریک گسل ها برای وقوع زلزله می شود.«
او می گوید: »به نظر ما زلزله ۲۹ آذر ســال ۱۳۹۶ در ملارد واقع 
در غرب تهران به دلیل برداشــت وســیع آب های زیرزمینی بوده 
است، فرونشست زمین در این منطقه گسل ها را برای وقوع زلزله 
تحریک کرد. بنابراین آن چه از مداخله انســانی برای وقوع زلزله 
در ایران اهمیت دارد به خشکســالی، حذف آب های زیرزمینی و 

خشک شدن دریاچه ها برمی گردد.«
دلیل زمین لغزش ســال ۹۸ چه بــود؛ طبیعت یا  ��

انسان؟
همان طورکه گفته شد مداخله انسان ها می تواند سبب ساز وقوع 
حوادث طبیعی شود که تا پیش از این همه خیر و شر آن به عهده 
طبیعت بود، اما حالا انسان ها هم تبدیل به عوامل جدی در بروز 
حوادث طبیعی شــده اند، حوادثی چون زلزله و البته رانش زمین، 
به تازگی مقاله ای منتشر شده که نشان می دهد زمین لغزشی که در 
سال ۱۳۹۸ در بخش هایی از استان سمنان رخ داد نتیجه مداخله 
انســانی بوده اســت، مداخله ای که باز هم پای متهم همیشگی 
یعنی سد سازی را به ماجرا باز می کند.هشتم فروردین سال ۱۳۹۸ 
تصاویری از روستای حسین آباد کالپوش در شهرستان شاهرود 
در استان سمنان منتشر شد که نشان دهنده تخریب خانه ها بود، 
رانش زمین خسارت هایی به بیش از ۳۰۰ واحد روستایی وارد کرد. 
خیلی هــا به دنبــال دلیل این زمین لغزش بودند، آن روزها مهدی 
معتق، استاد مرکز علوم تحقیقات زمین و دانشگاه لایبنیتزهانوفر 
آلمان، در یادداشتی برای خبرآنلاین نوشت: »قسمت اعظمی از 
این روستا در یک پهنه لغزشی در مجاورت شمالی سد کالپوش قرار 

دارد. این سد در اواخر دی ماه ۹۱ با حضور رئیس جمهور وقت آن 
دوران با هدف تأمین آب شهرهای میامی، شاهرود و روستاهای 
اطراف آن آبگیری شد. پهنه لغزشی مجاور سد دربهار ۹۸ فعال 
شد، این که چه عاملی سبب تشدید این حرکت در سال ۹۸ شده 
نیاز به کمی بررسی دقیق تر دارد. با این حال مشاهدات صحرایی 
اولیه که در تاریخ ۸ مرداد ۹۸ شواهد بسیار جالبی پیرامون علت 
تشدید فعالیت زمین لغزش ارائه می کند.«معتق در بخشی از آن 
یادداشت توضیح داد: »هنوز آثار بسیار متعددی از تراوش آب به 
بدنه لغزشــی که در مجاورت شــمالی سد کالپوش قرار دارد، به 
وضوح قابل مشــاهده است، تعدد بسیار فراوان این تراوشات آن 
هم در فصل تابستان این ظن افراد محلی که منبع آنها ناشی از 
نفوذ آب سد به دامنه لغزش است را بیش از گذشته تقویت می کند، 
این تراوشات می توانند به عنوان یک عامل تحریک کننده مهم 

باعث تشدید فعالیت این پهنه لغزشی باشند.«
حدسی که به یقین تبدیل شد ��

همان طــور که اســتاد مرکز علوم تحقیقات زمین و دانشــگاه 
لایبنیتزهانوفر آلمان در ۱۴ مرداد ۱۳۹۸ نوشت، آبگیری سد در 
منطقه کالپوش سبب بالا رفتن تراوش آب به بدنه لغزشی زمین 

شده و آن را برای یک رانش منجر به خسارت تحریک کرده است، 
حدسی که حالا به یقین تبدیل شده و مقاله ای راجع به آن منتشر 
شده است.در یک مقاله تحقیقاتی جدید که در مجله زمین شناسی 
مهندسی )Engineering Geology( به چاپ رسیده محققان با 
بررسی دو دهه تصاویر ماهواره ای از نقش تحریک کننده و ویرانگر 
سد کالپوش درافزایش چشمگیر مخاطرات زمین لغزش در مناطق 
اطراف سد خبر می دهند. درهمین باره مهدی معتق، که هدایت 
و سرپرســتی این کار تحقیقاتی را بر عهده داشــت به خبر آنلاین 
می گوید: »مطالعات ما با بررســی دو دهه تصاویر ماهواره ای به 
وضوح نشان می دهد که زمین لغزش قدیمی در مجاورت سد که 
در ســال ۹۸ فاجعه آفرید قبل از احداث ســد هیچ گونه فعالیت و 
حرکتی نداشته است. منتهی بعد از ایجاد سد و آبگیری آن، این 
زمین لغزش قدیمی که درخارج دریاچه ســد و مجاورت شــمالی 
آن قرار گرفته، به طرز چشمگیری فعال شده و همزمان با افزایش 
سطح و حجم مخزن، سرعت حرکت این زمین لغزش نیز به مرور 
زمان بیشتر و بیشتر شد.«او بیان می کند: »مناطق شیب داری که 
اینگونه در اثر فعالیت و ساخت و سازهای انسانی فعال می شوند 
باید به سرعت مورد توجه قرار گیرند. در این مواقع یا باید عملیات 
پایدارسازی شیب برای آنها صورت بگیرد یا باید مناطق مسکونی 
واقع در آنها و مجاورت شان جهت کاهش ریسک مخاطره زمین 
لغزش تخلیه شوند. چراکه اینگونه مناطق پتانسیل بسیار بالایی 
دارند تا با کوچکترین تاثیری از عوامل تکتونیکی یا شــرایط آب 
و هوایی ناگهان به صورت مخرب و ویران کننده حرکت کرده و 

خسارات جانی و مالی فراوان ایجاد کنند.«

اقدامات پوپولیستی تهدیدی برای زمین
نتایجیکپژوهشدربارهزمینلغزش:
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تحقیقات نشــان می دهد که توانایی به حداکثررساندن عملکرد حافظه 
ممکن است با آنچه می خورید مرتبط باشد.

به گزارش مشرق، رژیم های غذایی سرشار از میوه ها، سبزیجات، غلات 
کامل و حبوبات، ماهی، چربی های ســالم  و گیاهان یا دانه ها عملکرد 

حافظه مغز را تقویت می کند.
در اینجا بیشتر در مورد این غذاهای مفید برای مغز آورده شده است:

میوه ها ��
توت ها سرشار از آنتی اکسیدان هستند که می توانند از مغز در برابر آسیب 
اکســیداتیو محافظت کنند و از پیری زودرس و زوال عقل که حافظه 
را تضعیف می کند، جلوگیری نمایند. دراین میان، زغال اخته منبع غنی 
آنتوسیانین و سایر فلاونوئیدها است که می تواند عملکرد مغز را بهبود 

بخشد.
انگور سرشار از رسوراترول، یک ترکیب بهبوددهنده حافظه است. انگور 
کنکورد سرشار از پلی فنول است که پتانسیل تقویت عملکرد مغز را دارد.

هندوانه دارای غلظت بالایی از لیکوپن، یکی دیگر از آنتی اکســیدان ها 
اســت. هندوانه همچنین منبع خوبی از آب اســت که برای سلامت مغز 

مفید است.
آووکادو میوه ای سرشار از چربی تک غیراشباع است که مصرف متعادل 
آن، عملکرد حافظه را با کمک به بهبود ســطح کلســترول خون بهبود 

می بخشد.
سبزیجات ��

چغندر سرشار از نیترات است، یک ترکیب طبیعی که می تواند رگ های 
خونی را گشاد کند و اجازه دهد اکسیژن بیشتری به مغز برسد.

 C سبزی های تیره و برگ دار به خاطر آنتی اکسیدان هایی مانند ویتامین
شناخته می شوند و ثابت شده که ازدست دادن حافظه مرتبط با افزایش 
سن را کاهش می دهند. این سبزی ها همچنین سرشار از فولات هستند 
کــه می توانــد حافظه را با کاهش التهــاب و بهبود گردش خون در مغز 

بهبود بخشد.
غلات کامل و حبوبات ��

گندم پرک، کوســکوس ســبوس دار، نخود، جو دوســر، سیب زمینی 
شیرین و لوبیا سیاه نمونه هایی از کربوهیدرات های پیچیده هستند. این 
کربوهیدرات ها سرشار از ویتامین B هستند که بهبوددهنده حافظه است.

غذای دریایی ��
ماهی های چرب سرشــار از اســیدهای چرب امگا ۳ برای سلامت قلب 
هستند. نشان داده شده که خوردن ماهی برای یک تا دوبار در هفته حافظه 
را نیز بهبود می بخشــد.رژیم های غذایی سرشــار از میوه ها، سبزیجات، 
غــلات کامــل و حبوبات، ماهی، چربی های ســالم  و گیاهان یا دانه ها 
عملکرد حافظه مغز را تقویت می کند.رژیم های غذایی سرشار از میوه ها، 
سبزیجات، غلات کامل و حبوبات، ماهی، چربی های سالم  و گیاهان یا 
دانه ها عملکرد حافظه مغز را تقویت می کند.رژیم های غذایی سرشار از 
میوه ها، ســبزیجات، غلات کامل و حبوبات، ماهی، چربی های ســالم  و 

گیاهان یا دانه ها عملکرد حافظه مغز را تقویت می کند.
گیاهان یا دانه ها ��

دانه های کاکائو منبع غنی فلاونوئیدها هستند که به ویژه در جلوگیری 
از آســیب های ناشی از افزایش کلســترول LDL، محافظت از پوشش 
شریان ها و جلوگیری از لخته شدن خون بسیار مهمند. کاکائو همچنین 
حاوی آرژنین اســت، ترکیبی که گشادشــدن عروق خونی را افزایش 
می دهد.رزماری باعث افزایش جریان خون به مغز، بهبود تمرکز و حافظه 
می شود. عطر نعناع نیز باعث تقویت حافظه می شود.دانه های کنجد منبع 
غنی اسید آمینه تیروزین هستند که برای تولید دوپامین، یک انتقال دهنده 

عصبی مسئول هوشیاری مغز و تیز نگه داشتن حافظه لازم است.

بیماری شایع در میان کودکان

یک فوق تخصص گوارش کودکان با اشــاره به اینکه از هر چهار مراجعه 
کننده به پزشــک فوق تخصص گوارش کودکان یک نفر مبتلا به بیماری 
یبوست مزمن است، گفت: این کودکان باید به صورت دوره ای معاینه شوند.به 
گزارش مشرق، امیرحسین حسینی، با اشاره به اینکه یبوست از بیماری های 
بسیار شایع در تمام سنین به ویژه در کودکان است، اظهار کرد: این بیماری 
آنچنان زندگی کودکان و خانواده آنها را تحت تأثیر قرار می دهد که نیاز به 

مراجعات مکرر و درمان های طولانی مدت دارد.
وی افــزود: از هــر چهار مراجعه کننده به پزشــک فوق تخصص گوارش 
کودکان یک نفر مبتلا به بیماری یبوســت مزمن اســت.عضو هیئت علمی 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با بیان اینکه خانواده ها باید با علامت ها 
ونشانه های این بیماری و نکات مهم در درمان آشنا شوند، تاکید کرد: بیشتر 
کودکانی که مبتلا به یبوســت مزمن هســتند دچار بیماری زمینه ای نبوده 
و یبوســت در آنها به عنوان مشــکلی ثانویه مثل اختلالات تغذیه ای، ترس 
از دفع یا تغییرات محیطی تحمیل شده است.به گفته حسینی، اصلی ترین 
نشــانه های یبوســت دفع سخت یا دفع مدفوع قطور یا فواصل طولانی بین 
دفع در کودک است.وی در ادامه دردهای مزمن شکمی، بی اشتهایی ایجاد 
توده های شکمی و حتی بی اختیاری دفع مدفوع را از دیگر نشانه های ثانویه 
به یبوســت دانســت و افزود: متأسفانه گاهی بعضی از اعضای خانواده دچار 
یبوســت می شــوند و با تصور به اینکه این الگوی دفع در افراد دیگر خانواده 
هم وجود دارد آن را طبیعی تلقی کرده و به دنبال بررسی و درمان نیستند.

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: درباره درمان 
کودکان با یبوست مزمن باید به چند نکته اشاره کرد که اولین موضوع طول 
مدت درمان اســت به این معنی که حداقل برای درمان یبوســت ســه ماه و 
گاهی درمان های طولانی تر لازم اســت.این متخصص گوارش کودکان با 
اشــاره اثر مصرف داروهای ملین در تنبلی روده، اضافه کرد: رژیم غذایی 
و آموزش دفع نقش مؤثری در موفقیت درمان دارد.وی خاطرنشــان کرد: 
کودکان مبتلا به یبوست باید به صورت دوره ای توسط پزشک متخصص 
بررســی شــده و در صورت شکست درمان بررسی های لازم تکمیلی انجام 
شود.فوق تخصص گوارش کودکان دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی با 
اشــاره به اینکه از هر چهار مراجعه کننده به پزشــک فوق تخصص گوارش 
کودکان یک نفر مبتلا به بیماری یبوست مزمن است، گفت: کودکان مبتلا 

به یبوست باید به صورت دوره ای توسط پزشک متخصص بررسی شوند.

خوراکی های موثر در تقویت حافظه 
کافهسلامت شنبه

18 آذرماه 1402 
سال هفتم
شماره 340

با توجه به سهم 
قابل توجه 

بیماری های 
قلبی و عروقی 
در مرگ و میر 

ایرانیان، در 
وزارت بهداشت 

و دانشگاه 
علوم پزشکی 

شهید بهشتی 
توجه ویژه ای 

به این بیماری 
شده که 

البته در ابعاد 
پیشگیرانه نیاز 
به برنامه ریزی 
جامع تر وجود 

دارد

۱5 درصد 
سکته های 
قلبی در افراد 
زیر 45 سال 
رخ می دهد

زالیعنوانکرد؛

رییس دانشــگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی، 
مرگ بین ۳۰ تا ۷۰ سال را مرگ زودرس دانست 
و گفت: ۱5 درصد سکته های قلبی در افراد زیر 

۴5 سال در کشور رخ می دهد.
به گزارش خبرگزاری مهر، علیرضا زالی، در آئین 
افتتاح بخش ســیتی آنژیو بیمارســتان مدرس، 
این بیمارستان را اساسی ترین و راهبردی ترین 
مرکز قلب و عروق دانشــگاه دانســت و اظهار 
داشــت: تلاش ســتاد دانشــگاه بر این است 
که در برجسته ســازی خدمــات قلب و عروق 
موفقیت های چشمگیرتری در این مرکز حاصل 

شود.
وی بــا اشــاره بــه اینکه بخش قلــب و عروق 
وابســتگی زیادی بــه تجهیزات و فناوری های 
نوین دارد، افزود: ارائه خدمات جامع و کافی به 
بیمــاران قلب و عــروق در گروی ارائه خدمات 
مبتنی بر تجهیزات به روز اســت و در این مسیر 

نقش خیرین غیرقابل انکار است.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی 
تصریــح کــرد: بــا توجه به ســهم قابل توجه 
بیماری هــای قلبــی و عروقــی در مرگ و میر 
ایرانیان، در وزارت بهداشــت و دانشــگاه علوم 
پزشــکی شهید بهشــتی توجه ویژه ای به این 

بیماری شــده که البته در ابعاد پیشگیرانه نیاز به 
برنامه ریــزی جامع تر وجود دارد. نکته مهم این 
اســت که بخش زیادی از بیماری های قلبی و 
عروقی در مرحله پیشگیری قابل درمان هستند 

و نیاز به هزینه های زیادی ندارند.
وی ادامه داد: نظام شــبکه بهداشــتی کشــور 
ظرفیت اجرای برنامه های پیشــگیرانه را دارد. 
از ســوی دیگر بر اساس برنامه بزرگ ملی، این 
سیاســت به منظور کاهش ۲5 درصدی مرگ 
و میر ناشــی از بیماری های غیرواگیر، به ویژه 

بیماری های قلبی مورد توجه است.
زالــی ادامه داد: بر اســاس نتایــج موخرترین 
مطالعــه ای که در اســتان تهران انجام شــده 
اســت، ۳۲.۸ درصد شــهروندان تهرانی یا به 
عبارت دیگر از هر ســه نفر، یک نفر بالای ۱۸ 
ســال مبتلا به بیماری فشارخون، عامل اصلی 

بروز بیماری های قلبی، مغزی و کلیوی است.
وی با بیان اینکه 5۲ درصد شــهروندان تهرانی 
کم تحرک هســتند، افزود: ۳۳ درصد تهرانی ها 

کلسترول بالای ۲۰۰ میلی گرم دارند.
به گفته رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی شهید 
بهشــتی، جایگاه بیماری های ایسکمیک قلبی 
در طول ســه ســال اخیر در زمره عوامل مرگ 

و میــر ایرانیــان تغییری نکرده و همچنان رتبه 
اول را دارد.

وی از بروز سالانه ۳۸۰ هزار تا ۳۹۰ هزار مرگ 
و میــر، بــه غیر از کرونا خبــر داد و افزود: ۱۷۴ 
هزار مورد مرگ ایرانیان ناشــی از بیماری های 
ایســکیمک قلبی است و به عبارتی دیگر سهم 
بیماری هــای قلبــی و عروقــی در مرگ و میر 
ایرانیان، ۴۲.۸ درصد اســت. پس از آن ســکته 
مغزی با ۱۹ درصد و فشارخون ۸ درصد، عوامل 
مهم دیگر مرگ و میر ایرانیان محسوب می شود.

زالــی در ادامه تصریح کرد: مرگ بین ۳۰ تا ۷۰ 
سال، مرگ زودرس تعریف می شود. ۱5 درصد 
سکته های قلبی در افراد زیر ۴5 سال در کشور 
رخ می دهــد. بــا توجه به آمار بالای مرگ و میر 
زودرس، ســرمایه گذاری در حوزه پیشگیری، 
آمــوزش عمومی و تجهیزات، اقدامی راهبردی 
خواهد بود.رئیس دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی، مداخله زودرس و تشخیص زودرس 
را نقطــه کلیــدی پیشــگیری از بیماری های 
قلبــی و عروقی اعلام کرد و گفت: مهمترین و 
حیاتی ترین بخشی که خیرین سلامت می توانند 
مؤثــر عمل کنند، کمک به تجهیز و بهســازی 
بخش های قلبی و عروقی است، چراکه این حوزه 

در بخش های داخلی و جراحی از پرهزینه ترین 
بخش های درمانی هســتند و باید متوازن با هم 
رشد کنند.زالی عنوان کرد: دستگاه سی تی آنژیو 
۲5۶ اسلایســی بیمارستان مدرس که به همت 
خیرین احداث شد، با توان تشخیصی بسیار بالا 
بــه صورت غیرتهاجمی، تصاویر باکیفیتی را در 
اختیار کارشناســان و متخصصان قرار می دهد. 
امیــدوارم این بخش جایگاه شایســته ای را در 

عرصه ملی ایفا کند.
امیرحسین خادمی مدیر بیمارستان شهید مدرس 
نیز در این دیدار گزارشی از فعالیت های عمرانی و 
تجهیزاتی سال گذشته در این بیمارستان را ارائه 
داد و از همکاری خیرین ســلامت در راه اندازی 
و تجهیز بخش های مختلف بیمارســتان تقدیر 

کرد.
در پایان این مراســم به پاس قدردانی از حضور 
مؤثر خیرین در عرصه ارتقای ســلامت کشور و 
تأمین دستگاه سی تی آنژیو بیمارستان مدرس، 

لوح تقدیری به آن ها اهدا شد.
دستگاه جدید سی تی آنژیو از محل بانک جهانی 
با مشارکت خیرین خریداری شده و صبح امروز 5 
آذرماه بخش سی تی آنژیوی بیمارستان مدرس 

به مساحت ۳۲۷ متر مربع آغاز به کار کرد.

گزارش

مســئول بخــش روغن ها، چربی هــا و دانه های روغنی 
آزمایشــگاه مرجع ســازمان غذا و دارو، با اشاره به اهمیت 
مصرف روغن زیتون، نحوه ارزیابی حســی این روغن  را 
تشریح کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، فرحناز غفاری، در 
ارتباط با موضوع شناســایی تقلبات مواد غذایی با استفاده 
از حــواس، بــا بیان اینکه روغن ها با توجه به نقشــی که 
تغذیه دارند، حضور آنها در زندگی ما ضروری است، گفت: 
روغن های مورداســتفاده خوراکی به دودســته حیوانی و 
گیاهی تقســیم می شوند، روغن حیوانی شامل کره، دنبه، 
روغن ماهی و…، است، روغن های گیاهی به دو صورت 
مایع و جامد در دسترس خانوار قرار دارند و شامل روغن های 
کلــزا، ذرت، آفتاب گردان، تخم پنبه و به ویژه روغن زیتون 
هستند.وی با بیان اینکه ارزیابی این روغن ها در آزمایشگاه 
صــورت می گیرند، افــزود: پس از آزمون های گوناگون با 
توجه به نوع روغن آزمون های متفاوتی صورت می گیرد و 
چنانچه تقلب یا مواردی دیگری در آن باشد مورد شناسایی 
قــرار می گیرند.غفــاری در ادامه به روغن زیتون پرداخت 
و گفت: این روغن ها چندین دســته هســتند، به روغنی 
که به صورت مســتقیم از میــوه درخت زیتون می گیریم، 
روغن زیتون بکر گفته می شود که خود روغن زیتون بکر نیز 
چندین دسته هستند؛ این روغن می تواند ممتاز بوده و فاکتور 
اسیدیته آن بسیار پایین باشد، یا اینکه روغن زیتون معمولی 
باشد که اسیدیته های متفاوتی دارند. هر روغن زیتونی که 

اسیدیته آن پایین باشد، کیفیت بهتری دارد.
وی بــا بیــان اینکه نوعــی دیگر از روغن هــای زیتون، 
روغن های تصفیه شــده هســتند، افزود: این روغن ها در 
کارخانه ها مورد پالایش قرار می گیرند. روغن های زیتون 
در صورت بکر بودن علاوه بر اینکه کیفیت خوبی ندارند، 
اســیدیته و برخی دیگر از فاکتورهای آنها بالا اســت. این 
روغن ها برای اینکه قابل مصرف باشــند به کارخانه های 

تصفیه ارسال شده و در آنجا مورد پالایش قرار می گیرند.
غفــاری ادامه داد: روغن های ارســالی بــه کارخانه برای 
پالایش شــدن و از بین رفتن رنگ و بو تحت فرایندهای 
مختلف قرار می گیرند. این روغن ها با برچسب های خاص 

در فروشگاه ها قابل تشخیص است.
مسئول آزمایشگاه های مرجع در رابطه با نحوه تشخیص 
روغن زیتون هــای اصــل از تقلبی نیز گفــت: خوب و بد 
بودن یک محصول بیانگر کیفیت آن محصول اســت. ما 
می توانیم از طریق حس های بویایی، چشایی خود کیفیت 

یک محصول را بسنجیم.
وی ادامه داد: سازمان های بین المللی استاندارهای خاصی 
را تعیین کرده و ما نیز بر اســاس آنها اســتاندارهای خاص 
خود را تدوین کرده و تشــخیص ویژگی های روغن زیتون 
را از طریق ابزارهای حسی در دسترس عموم قرار داده ایم.

غفاری افزود: یکی از ابزارهایی که مورداستفاده قرار می  گیرد 
ابزار بویایی است و از طریق آن می توان به کهنگی و تازگی 
روغن زیتون یا فساد و سلامت آن پی برد. بوی نم گرفتگی، 
بوی خاک، بوی لرد، بوی مگس زیتون، بوی لجن یا بوی 

الکل، اسیدیته و بوی سرکه یا بوی فلزی و خیاری را می توان 
از طریق بویایی در روغن زیتون تشخیص داد.

وی تأکید کرد: اگر روغن زیتون را در یک استکان بریزیم و 
در کف دست خود آن را گرم کرده و سپس بو کنیم هرچه 
بوهای فساد در آن بیشتر باشد روغن از کیفیت پایین تری 
برخوردار است.غفاری در ادامه یادآور شد: هر وقت روغنی 
را بو کردیم و در آن بوهای میوه گی مانند چمن تازه، پوست 
هندوانه یا بوی تازگی و سبزینگی را بدهد به معنی کیفیت 

خوبی است که این روغن دارد.
تشخیص کیفیت روغن زیتون از طریق طعم ��

وی همچنیــن در رابطه با اســتفاده از حس چشــایی در 
تشــخیص روغن زیتون نیز گفت: نخســتین طعمی که 
بایــد موردتوجه قرار بگیرد طعم تلخی اســت، هر چه قدر 
روغن زیتون طعم تلخ تری داشته باشد، کیفیت بهتری دارد 

چرا که نشان از تازگی آن دارد.
غفاری ادامه داد: حس ســوزانندگی در ته گلو نیز می تواند 
به ما در تشخیص کیفیت روغن کمک کنند. سوزانندگی 
طعم روغن نشــان دهنده کیفیت بالای آن از نظر داشــتن 

آنتی اکسیدان ها است.
وی یادآور شد: در منزل تنها می توان از طریق حسی ارزیابی 
کرد ســایر روش ها تنها در آزمایشگاه ها انجام می گیرد. از 
سوی دیگر تنها می توان روغن کنجد و روغن زیتون را از 
طریق حسی مورد آزمایش قرارداد. سایر روغن ها به دلیل 
اینکه در کارخانه ها روغن کشی بو و طعم آن گرفته می شود 
فاقد بو و طعم بوده؛ لذا از طریق بویایی و چشایی نمی توان 

کیفیت آنها را مورد ارزیابی قرار داد.
مســئول بخــش روغن ها، چربی هــا و دانه های روغنی 
آزمایشــگاه مرجع ســازمان غذا و دارو در مورد قابل اعتماد 
بودن روغن های زیتون در فروشــگاه ها گفت: روغن های 
فله ای که در شهرستان های محل تولید وجود دارد را تنها 
می تــوان از طریق حســی مورد ارزیابی قــرارداد یا اینکه 
می توان آن را به آزمایشــگاه ها ســپرد تا مورد ارزیابی قرار 
بگیرند. در فروشــگاه ها نیز که روغن هایی که وجود دارند 

با برچسب های مختلف کیفیت آن مشخص شده است.
وی همچنیــن در مــورد رنگ روغن زیتون نیز اظهار کرد: 
روغن های زیتون مانند دیگر روغن ها زردرنگ بوده و اگر 
تا حد کمی هم رنگ آن به ســمت ســبز متمایل شود فاقد 
اشکال بوده و کیفیت خوبی دارد چرا که از میوه های کال 

یا نرسیده در آن استفاده می شود.
غفاری تأکید کرد: نباید از رنگ به عنوان معیار تشــخیص 
روغن زیتون اســتفاده کرد چرا که ممکن برخی از افراد با 

استفاده از رنگ سبز یا اسانس در آن تقلب کرده باشند.
وی همچنیــن در رابطه میزان ماندگاری روغن زیتون نیز 
گفت: طول عمر روغن های گیاهی مایع بســیار کمتر از 
روغن های جامد و حیوانی است. در میان روغن های گیاهی 
مایع، روغن زیتون به دلیل داشتن اسیدها اولئیک از طول 
عمری بیشتری برخوردار و اگر نحوه نگهداری و جای آن 
مناسب باشد تا یک سال هم می توان از آن استفاده کرد.

آنچه باید درباره روغن زیتون بدانیم، تشخیص روغن تقلبی
مسئولآزمایشگاههایمرجعتشریحکرد؛

معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، به تشریح تازه ترین اخبار از روند اجرای 
پویش ملی ســلامت در کشــور پرداخت.به گزارش خبرنگار مهر، حســین 
فرشیدی، دوشنبه شب در برنامه صف اول شبکه خبر، گفت: برنامه سلامت 
خانواده که از شهرهای بالای ۲۰ هزار نفر از اردیبهشت ۱۴۰۲ شروع شده 
است، تصمیم گرفته شد با ایجاد دسترسی مناسب برای مردم، افراد را قبل 
از بیمار شــدن پیدا کنیم.وی افزود: تا زمانی که دیابت و پرفشــاری خون 
عارضه ای نداده قابل درمان است.فرشــیدی ادامه داد: از همین رو، پویش 
ملی ســلامت را برای غربالگری پرفشــاری خون و دیابت آغاز شده تا سواد 
سلامت مردم افزایش یابد.معاون وزیر بهداشت تاکید کرد: دیابت و پرفشاری 

خون دو عامل عمده در مرگ و میر و افزایش هزینه های سلامت به شمار 
می روند.وی افزود: بیشــترین تأثیر در مرگ و میر، همین پرفشــاری خون 
است.فرشیدی گفت: نارسایی قلبی، نارسایی کلیه و…، ناشی از پرفشاری 
خون اســت.وی افزود: هدف اول ما این اســت که بگوییم پرفشاری خون و 
دیابت مهم اســت. زیرا، اگر این دو عارضه به موقع تشــخیص داده شوند، با 
درمان های غیر دارویی، قابل کنترل هستند.فرشیدی گفت: کنترل فشارخون 
باعث کاهش سکته مغزی و نارسایی کلیه خواهد شد.وی افزود: پویش ملی 
سلامت شامل جمعیت بالای ۱۸ سال برای اندازه گیری فشارخون و بالای 
۴۰ ســال برای اندازه گیری قندخون ناشــتا است.فرشیدی گفت: ۹۷ درصد 

جمعیت روســتایی ما تحت پوشــش خانه های بهداشت هستند و در شهرها 
نیز ۴۰ میلیون جمعیت بالای ۱۸ سال داریم که در ۲5 هزار فضای فیزیکی 
می توانند فشارخون و قندخون خود را اندازه گیری کنند.وی افزود: ۷۰ هزار 
نیروی وزارت بهداشــت آماده اندازه گیری فشــارخون و قندخون جمعیت 
بالای ۱۸ ســال شــهری هســتند.معاون وزیر بهداشت ادامه داد: در پویش 
ملی سلامت، حداقل یکبار فشارخون افراد بالای ۱۸ سال و قندخون ناشتا 
برای افراد بالای ۴۰ سال انجام می شود.وی با اعلام اینکه بیمه های ما پای 
کار هستند، افزود: ایجاد پایگاه های سلامت، امکان دسترسی ما به مردم را 

فراهم می کند و در روستاها، شرایط ما بهتر از شهرها است.

فرشیدی عنوان کرد؛۵۵ میلیون ایرانی تا پایان سال وارد برنامه سلامت خانواده می شوند
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 در دهه های گذشته یکی از مسائلی که در سیاست های پولی و مالی کشور دیده 
شده است عدم تثبیت نرخ ارز است. تصمیم گیری لحظه ای و کوتاه مدت فعال 
اقتصادی کشور را به شدت اذیت کرده است. سرمایه گذار اقتصادی کشور چیزی 
می تواند به آن قوت قلب بدهد، ثبات اســت این ثبات می تواند اقتصاد را پیش 
بینی پذیر کرده و فعال اقتصادی یک برنامه اقتصادی ۳ تا ۴ ساله برای کسب 
و کار خود بچیند.کشوری که هر لحظه نرخ ارز و سیاست های واردات و اقتصاد، 
فاینانس و آل ســی تغییر کند فعال اقتصادی آن چیزی جز ســردرگمی و اذیت 
بهره ای نمی برد. سیاست تثبیت ارز، سیاست خوبی است به شرطی که سیاست 
گذار نیم نگاهی نیز بازار آزاد داشته باشد.سیاست تثبیت باید یک سیاست واقعی 
و مبتنی بر بازار آزاد باشــد و سیاســتی مصنوعی و در درهای بسته دولت نباشد، 
نباید سعی کرد با فشردن قیمت در محدوده هایی که می دانیم قیمت واقعی ارز 
نیست آن را ثابت نگه داریم.ارز باید به سمت آزادسازی با نوسان های کم رفته تا 
بتواند در یک محدوده تثبیت شود، قیمت ارز باید واقعی باشد تا رانت ها برداشته 
شود، قیمت ارز باید یک میزان واحد باشد و یارانه ای در کار نباشد، البته برخی از 
موارد نیاز است سیاست گذار، سیاست تثبیت مصنوعی را در پیش بگیرد تا بتواند 
به تثبیت ارز واقعی برسد، البته این تثبیت مصنوعی نباید به صورت طولانی مدت 
ادامه داشــته باشــد و ســعی بر این باشد که قیمت ارز به قیمت ارزش جایگزینی 
آن رســیده تا بازار حس نکند قیمت ارز رشــد خواهد داشــت.در استراتژی بلند 
مدت تثبیت باید متناســب با بازار آزاد رخ دهد، قیمت ارز زمانی می تواند واقعاً 
تثبیت شود که هیچ گونه یارانه و ارزهایی مانند ترجیحی، نیمایی و غیره نباشد 
و بــازار ارز بــا یک نرخ با تثبیت نرخ بتواند نیاز فعالان اقتصادی، واردکنندگان و 
صادرکنندگان کشور را تأمین کند. سیاست تثبیت وقتی کنار سیاست آزادسازی 
اجرا شــود، هم به آزادســازی خواهیم رسید و هم فعالان اقتصادی با یک دست 
باز به فعالیت خواهند پرداخت و این نوع فعالیت ثمره زیادی برای اقتصاد کشور 
خواهد داشت، زیرا باعث جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی می شود.به هرحال 
در حافظه جمعی ایرانیان از پنج دهه پیش این باور شــکل گرفته که دلار یک 
زمان رکودی و یک زمان صعودی دارد، ایرانیان به این باور رسیده اند که سیاست 
گذار اقتصادی همواره با دخالت قیمت ارز را کنترل کرده و وقتی که تلاطم های 
جهانی رخ می دهد کار از دست سیاست گذار خارج می شود این واقعیت چندین 
بار در دولت های مختلف قبل از انقلاب و بعد از انقلاب تکرار شده است. راهکار 
شکستن این ذهنیت مردم این است که قیمت ها به سمت آزادسازی برود، تثبیت 
ارز تنها با آزادســازی رخ می دهد. امیدواریم که این بار دیگر شــاهد پرش های 
قیمت ارز نباشــیم، باید فعالان بازار پولی مالی، اعم از بانک ها، ســازمان بورس، 
فعالان بازار سرمایه و فعالان اقتصادی و بازرگانان را در رأس تصمیم گیری ها 
قرار دهیم و با مشورت گرفتن از آنان قیمت ها را به سمت بازار حرکت دهیم تا 
هیچ گاه شــاهد پرش های عجیب و غریب در ارز نباشــیم. اقتصاد ایران باید به 
ســمت شــفاف سازی ۱۰۰ درصدی برود و دیگر شاهد رانت های اطلاعاتی در 
صنعت بانکداری و بازار سرمایه نباشیم. تا زمانی که در صنایع مختلف رانت های 
اطلاعاتی وجود دارد اقتصاد شــفاف نخواهد شــد، اما با ایجاد شفافیت می توان 
فعال اقتصادی را امیدوار کرد، آزادسازی واقعی در گرو شفافیت در اقتصاد است.

بازگشت رونق به بازار سکه و طلا؟

وضعیت روزهای اخیر بازار سکه و طلا قدری فعالان بازار و متقاضیان خرید طلا را 
امیدوار کرده است تقریباً در هفته های اخیر قیمت طلا با نوسان های جزئی روزانه 

که متأثر از انس جهانی و نرخ ارز بود حرکت کرده است.
ابراهیــم محمدولــی فعال بازار طلا و عضو ســابق اتحادیه طلا و جواهر تهران در 
گفــت و گــو بــا اقتصاد آنلاین این روند را مثبت ارزیابی می کند: با روندی که بازار در 
یکی دوهفته اخیر به خودش دیده است شاید بازار کنونی ۶۰ درصد به ثبات رسیده و 
توانسته قیمت ها را حفظ کند در این مدت نوسانات بازار اندک و معمولی بوده و روند 
تقریباً روبه آرامش است.با نگاهی کلی به بازار طلا و سکه این گفته های محمدولی 
درست به نظر می رسد سکه در هفته های اخیر در کانال ۲۸ میلیونی جا خوش کرده 
است و طلا نیز در روی خط ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان حرکت می کند به اعتفاد 
این عضو سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران شاید این ثبات می تواند باعث می شود 
هم فعالان صنعت طلا و هم مردم به راحتی برای خرید یا فروش تصمیم بگیرند.

پیش بینی که برای بازار طلا حداقل برای هفته آینده یا شاید کمی آن طرف تر وجود 
دارد، ثبات است که به اعتقاد محمدولی نیز این اتفاق اگر رخداد غیرمترقبه ای به وجود 
نیاید خواهد افتاد، وی می گوید: انس جهانی بسیار حساس است؛ هر گونه حرفی یا 
رفتاری می تواند در بحث قیمت انس اثر گذار باشد و در بازارهای داخلی هم این امر 
می تواند در تغییر قمیت طلا و سکه مؤثر باشد.وی اضافه می کند: همچنین اگر بازار 
ارز دچار نوسان نشود این روند می تواند مثبت باشد و شاید در آینده، در ماه های آخر 
سال بازار روند و ثبات بهتری داشته باشد و داد وستد نیز بیشتر شود.تغییر قیمت طلا 
و سکه در زمان های مختلف باعث شده تا متقاضیان این بخش در خرید و سرمایه 
گذاری تردید کنند به اعتقاد محمدولی احتیاط مردم در بحث کاهش تقاضا اثر گذار 
است، وی اضافه می کند: در یک سال اخیر نوسانات طلا بسیار شدید و لحظه ای بوده 
است و گاهی نوسان ۲۰ تا ۳۰ درصدی افزایشی یا کاهشی داشته است، مردم طلا 
را برای سرمایه گذاری و پشتوانه اقتصادی انتخاب می کنند به همین دلیل شاید در 
این مواقع برای ورود به بازار احتیاط کنند شاید امروز مانند دو سال گذشته نیست و 

مردم سعی می کنند وقتی آرامش در بازارها پیش آمد وارد شوند.
حقوق کارمندان در ســال ۱۴۰۳ بیشــتر از ۱۸ درصد افزایش  ��

می یابد؟
جبار کوچکی نژاد عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با انتقاد از 
افزایش اعلام شده برای کارکنان دولت و بازنشستگان، گفت: عدد پیشنهادی افزایش 
حقوق در لایحه بودجه بســیار پایین اســت و ما ضمن انتقاد به این مساله؛ معتقدیم 
که این افزایش حقوق حتماً نیاز به اصلاح دارد.وی تصریح کرد: ما در کمیســیون 
تلفیق حتماً این درصد پیشنهادی برای افزایش حقوق را اصلاح خواهیم کرد.عضو 
کمیسیون تلفیق بودجه ادامه داد: فکر می کنم حداقل افزایش باید ۲۰ درصد باشد نه 
سقف آن ضمن اینکه با توجه به آنکه در سال نخست برنامه هستیم و باید همترازی 
برای بازنشستگان انجام شود، در سال اول همترازی را بالاتر ببریم تا این ۲۰ را در 
آنجا پوشش دهیم.وی ادامه داد: امسال هم ما تداوم آن شرایط را مشاهده کردیم لذا 
این افزایش ۱۸ درصدی در قیاس با تورم موجود در کشور و کاهش قدرت خرید که 
رخ داده رقم اندکی است، بنده با این عدد مخالفم و به نظر می رسد دوستان زیادی 

هم مخالف باشند، در نتیجه معتقدم مجلس قطعاً این عدد را افزایش خواهد داد.

ضرورت شفاف سازی در اقتصاد ایران
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مریم فکری
روزنامه نگار

هادی خواجوی
استاد دانشگاه اقتصاد

گزارش

گروه اقتصادی: محمدحســن قدیری ابیانه کارشــناس امور استراتژیک در 
نشست خبری در کرمانشاه، با اشاره به مشکلات اقتصادی امروز کشور، گفت: 
کسی مشکلات را منکر نمی شود، اما این میان حقایقی هست که باید به آن توجه 
شود و قطعاً با درک این حقایق بهتر می توان شرایط امروز و علت آن را درک کرد.

وی افزود: سال هاســت صحبت هایی در میان مردم رد و بدل می شــود که از 
طریق فضای مجازی و رســانه های غربی مدام در جامعه پمپاژ می شــود، اما 
یکبار رســانه های داخل کشــور نیامدند حقایق را تبیین کنند و دنبال صحت و 

سقم این حرف ها بروند.
قدیری ابیانه گفت: از جمله این صحبت ها این است که ما این همه نفت داریم چرا 
اوضاع کشور این است و اگر سهم هر ایرانی را از فروش نفت بدهند و اختلاس 
نشــود کلی پول گیر مردم ایران می آید. ســؤال من این است مگر ما چقدر نفت 

می فروشیم و چقدر از این محل درآمد داریم.
وی افزود: اگر فرض کنیم که تحریمی وجود ندارد و ما می توانیم مانند شرایط 
غیرتحریم ۲.۳ میلیون بشــکه نفتمان را کامل بفروشــیم و پول آن را هم کامل 
بگیریم که تا حدودی در حال حاضر به این میزان فروش هم نزدیک شده ایم، 
ســرجمع می شــود ۱۰۰ هزار میلیارد تومان و اگر این پول را بین مردم تقســیم 

کنیم، سهم هر ایرانی ۱.۱ میلیون تومان می شود.
وی ادامه داد: آیا مردم راضی می شوند این پول را بگیرند و هیچ چیز دیگر نخواهند، 
یعنی هم حقوق نگیرند و هم تمام مایحتاج و زیرساخت و راه و مدرسه و آب و 

گاز و بیمارستان و ... را هم خودشان تأمین کنند.
وی افزود: این تصور در خصوص معادن هم وجود دارد، بطور مثال ذخیره معدن 
»زر شوران« آذربایجان غربی بعنوان غنی ترین و بزرگترین معدن طلای ایران 
۴۲ میلیون تن اســت و مردم اینطور حســاب می کنند که سهم هر ایرانی از این 
معدن می شود نیم تن طلا، درحالیکه ذخیره این معدن، طلای خالص که نیست 
و ســنگ طلا اســت و از هرتُن ســنگ طلا، در بهترین حالت تنها پنج گرم طلا 
اســتخراج می شــود، که در این صورت مجموعاً ۲۱۰ تن طلا از این معدن قابل 
استخراج است که سهم هر ایرانی می شود ۲.5 گرم. علاوه بر این سالانه فقط 
امکان استخراج دو تن طلا را از این معدن داریم که با این حساب ۱۰۰ سال طول 
می کشد تمام ذخیره طلای معدن )۲۱۰ تن طلای خالص( استخراج شود، یعنی 
ســهم هر ایرانی از این معدن که همان ۲.5 گرم اســت طی ۱۰۰ ســال به دست 
می آید.قدیری ابیانه گفت: متاســفانه تصور مردم ما از درآمدهای نفتی و ســایر 
منابع انرژی و معدن و ... هزاران برابر واقعیات موجود است.وی افزود: صحبت 
دیگری که خیلی هم رواج دارد مقایســه زندگی ایرانی ها با کشــورهای حاشیه 
خلیج فارس مانند امارات و قطر است و برخی عنوان می کنند که 5۰ سال پیش 
این کشــورها بیابان بوده و الان در چه وضعی هســتند و مردمشان ماشین های 
آنچنانی سوار می شوند که در پاسخ هر کس باید این سؤال را از خود بپرسد که 

این کشورها چقدر جمعیت دارند؟
وی افزود: جمعیت بومی کشوری مانند قطر ۴۰۰ هزار نفر و جمعیت بومی امارات 
۱.۴ میلیون نفر است و این درحالیست که ایران ۸5 میلیون نفر جمعیت دارد، این 
یعنی اینکه درآمد یک ســال صادرات نفت به ازای هر قطری برابر درآمد ۱5۰ 
ســال صادرات نفت به ازای هر ایرانی اســت و هرسال درآمد آنها معادل بیش از 
یک قرن برای ایران اســت و قطعاً نمی شــود این دو را مقایســه کرد.وی افزود: 
اگر تحریم را در نظر نگیریم، باز هم درآمد یک سال صادرات نفت به ازای هر 
قطری به اندازه درآمد ۶۰ سال صادرات نفت به ازای هر ایرانی است.وی افزود: 
برخی هم کره جنوبی را مثال می زنند که جمعیت مشابهی داریم و ذخایر آنچنانی 
ندارند و با هم خودروســازی و ... را شــروع کردیم، اما آنها کجا هســتند و ما کجا 
هستیم و در پاسخ سؤال من این است یک کره ای چقدر کار می کند و یک ایرانی 
چقدر؟قدیری ابیانه گفت: ساعت مفید کار در کره جنوبی ۹.5 ساعت و در ایران 
۲۲ دقیقه است و این یعنی یک کره ای معادل ۲۴ ایرانی کار می کند. علاوه بر 
این کار سخت، بسیار کم توقع هم هستند و بسیاری در آپارتمان های ۱5 متری 
و ۱۷ متری سکونت دارند.وی افزود: همه می خواهیم ایرانیان بالاترین رفاه را 
داشته باشند اما باید توقعمان مطابق داشته ها و شرایطمان باشد و نباید خودمان 
را با کشــورهایی که GDP آن ها در رده یک تا ۱۰ جهان اســت مقایســه کنیم، 
چرا که GDP ما رتبه ۹۶ دنیا است و باید با کشورهای در همین سطح، زندگی 
خود را مقایســه کنیم. برای پیشــرفت و رسیدن به این کشورهای ثروتمند باید 

فرهنگ کار و تلاش را در کشور ارتقا دهیم.
وی افزود: برخی افراد تا بحث کار و تلاش و ... می شــود، بحث آقازاده ها را به 
میان می کشند، قطعاً ما هم از این موضوع ناراحت هستیم و باید برخورد شود، 
اما حقیقت این اســت این سوءاســتفاده ها آنطور که رســانه های غربی و فضای 

مجازی اغراق آمیز روی آن مانور می دهند، نیست.
ژاپنی ها با خرید جنس بی کیفیت داخلی خودشان ژاپن شدند ��

قدیری ابیانه به گلایه مردم از میزان تورم هم اشاره کرد و گفت: اولًا تورم دست 
دولت ها نیســت! وگرنه هر دولتی ســریعاً بخشنامه می کرد که تورم صفر شود. 
تورم علل و عوامل مختلفی دارد که یکی از عوامل اصلی آن »ناترازی ارزی« 
اســت، یعنی هزینه های ارزی با درآمدهای ارزی نمی خواند و یکی از علل آن 
همین خرید کالای های خارجی و عدم خرید کالای ایرانی اســت.وی افزود: 
وقتــی مقــام معظم رهبری روی خریــد کالای ایرانی تاکید دارند حتماً متوجه 
ضرورت آن هستند و افرادی که کالای خارجی و وارداتی را ترجیح می دهند در 
شکل گیری این ناطرازی ارزی و افزایش تورم دخیل اند، چون برای این کالاها 
ارز هزینه شده است.قدیری ابیانه گفت: در گذشته های دور وقتی می خواستند 
اسم کالای بنجل را ببرند می گفتند کالای ژاپنی، اما الان که از کیفیت بالای 
یک کالا می خواهند حرف می زنند می گویند کالای اصل ژاپن. اما چه شد که 

ژاپن به این میزان از کیفیت در تولیدات داخل رسید و اقتصاد آن رشد کرد؟ تمام 
اینها به خاطر حمایت مردم این کشور است که حاضر شدند کالای بی کیفیت و 
گران و بنجل خود را بخرند، اما کالای با کیفیت و ارزان خارجی نخرند و از تولید 
کشورشان آنقدر حمایت کردند که کیفیت کالاها ارتقا پیدا کرد، اما در ایران کمتر 
کسی حاضر است این از خودگذشتگی را داشته و کالای با کیفیت پایین ایرانی 
را به کالای باکیفیت خارجی ترجیح دهد و همین می شود که وضعیت اقتصاد ما 
همین است و توقع داریم شرایطمان مانند ژاپن باشد.این استراتژیست گفت: با 
شرایط فعلی و میزان درآمد و ... باید وضعیت زندگی خودمان را به کشورهایی 
مانند هند و بنگلادش و پاکستان مقایسه کنیم. اگر از کالای ایرانی حمایت کردیم 
و ساعات کار و تلاشمان را افزایش دادیم آن وقت باید سطح زندگی خودمان را 
با ژاپن و آلمان مقایسه کنیم.قدیری ابیانه گفت: برخی ایران را با آلمان مقایسه 
می کنند و این در حالیســت که مردم آلمان بســیار بیشتر از ایرانیان کار و تلاش 
می کنند. بعد از جنگ جهانی دوم آلمان بسیار فقیر بود وفقط زنان آلمانی روزانه 
۱۲ ســاعت کار کرده که فقط ۱۰۰ گرم نخود به عنوان درآمد بگیرند و با این 
سختی کار پیشرفت کردند والان هم که پیشرفت کرده اند باز با همان سختی 

کار می کنند و این مقایسه ها زمانی درست است که پا به پای آنها کار کنیم.
وی افزود: این میان برخی می گویند من ۱5 ساعت در روز کار می کنم آن هم 
سه شغله، این حرف ها موردی است و همواره باید میانگین را در نظر گرفت که 
میانگین ســاعت مفید کار در ایران به شــدت پایین اســت و اگر صنایع و بخش 
خصوصی و کشاورزی را هم در نظر بگیریم به روزانه دو ساعت هم نمی رسد.

صندوق های بازنشستگی ورشکست شده اند ��
وی به افزایش ســن بازنشســتگی در بسیاری کشورهای جهان هم اشاره کرد 
و افزود: در بســیاری کشــورهای جهان به ازای هر شــش تا هفت کارمند، یک 
بازنشســته داریم، اما در ایران تعداد بازنشســته ها از کارکنان بیشــتر است.وی 
افزود: ما در کشور حدود چهار میلیون کارمند داریم و ما به ازای آن ۴.5 میلیون 
بازنشسته داریم که بسیار آمار بالایی است.قدیری ابیانه گفت: علاوه بر این امید 
به زندگی هم در کشور نسبت به قبل از انقلاب بیش از ۲۰ سال افزایش یافته 
است. قبل از انقلاب امید به زندگی 5۲ سال بود و فرد به طور میانگین بعد از ۳۰ 
سال کار، تنها دو سال حقوق دریافت می کرد، اما در حال حاضر امید به زندگی 
به ۷۶ سال رسیده و فرد بعد از بازنشستگی ۲۶ سال حقوق می گیرد و همین امر 
موجب شــده صندوق ها ورشکســته شوند.وی افزود: در همه کشورهای جهان 
ســن بازنشســتگی را به میزان چشمگیری افزایش داده اند، طوری که در آلمان 
و ایتالیا به ۶۷ ســال و در آمریکا به ۶۷.۸ ســال رســیده و آمریکا در نظر دارد سن 
بازنشستگی را تا ۷۰ سالگی افزایش دهد.وی افزود: در حال حاضر اگر دولت به 
صندوق ها کمک نکند، آن ها از عهده پرداخت حقوق بازنشستگان برنمی آیند و 

همین ها فشار بر دولت ها را افزایش داده است.

سطح زندگی در ایران پایین تر از قطر و امارات
هرکرهایمعادل۲۴ایرانیکارمیکند

 حقـوق 
زیـر خـط
 تـورم

شوکسنگینبودجه۱۴۰۳
بهکارمندانوبازنشستگان

گروه اقتصادی: براســاس لایحه بودجه ســال آینده، میزان 
افزایش حقوق کارمندان ۱۸ درصد و بازنشســتگان ۲۰ 
درصد تعیین شده است. این عدد البته ۲ درصد پایین تر از 
رقم بخشنامه بودجه است. ابتدای مهرماه امسال سازمان 
برنامه و بودجه با انتشــار بخشــنامه بودجه ۱۴۰۳، از عدد 
۲۰ درصــد برای افزایش حقوق کارکنان دولت رونمایی 

کرده بود.
در بخشــنامه بودجه ۱۴۰۳ اعلام شده بود: دستگاه های 
اجرایی از جمله دستگاه های دارای قوانین خاص، افزایش 
ضریب ریالی حقوق را علی الحســاب به طور متوسط ۲۰ 
درصد نسبت به آخرین حکم کارگزینی سال ۱۴۰۲ لحاظ 
کنند. رقم قطعی ضریب به تصویب هیات وزیران خواهد 
رســید. افزایش حقوق و دســتمزد مشمولان قانون کار 
علی الحساب به طور متوسط ۲۰ درصد نسبت به آخرین 

حکم کارگزینی تعیین می شود.
اما حال دو ماه پس از مشاهده این اعداد، رقم های دیگری 
در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ مشاهده می شود. در لایحه 
بودجه ســال آینده که بخشــی از متن آن دیروز منتشــر 
شد، میزان افزایش حقوق این گونه اعلام شد: ۱۸ درصد.

بر همین اساس، دولت در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ پیش 
بینی کرده اســت نرخ رشد ضریب حقوق کارکنان دولت 
۱۸ درصد و نرخ رشد ضریب حقوق بازنشستگان نیز ۲۰ 

درصد باشد.
خاندوزی: می خواهیم تورم را مهار کنیم ��

پیش از این نیز وزیر اقتصاد در روز سه شــنبه هفته جاری 
و یک روز قبل از انتشــار متن لایحه بودجه، از بخشــی از 
اعداد و ارقام بودجه ســال آینده رونمایی کرده بود. ســید 
احسان خاندوزی در یک نشست خبری اعلام کرده بود: 
در راستای انضباط بخشی به بودجه سال آتی، مجموعاً با 
هدف رشد اقتصادی و مهار تورم که دستور کار امسال دولت 
است، لایحه تنظیم شده و مجموع رشد عمومی دولت در 
سال ۱۴۰۳ نسبت به سال جاری ۱۸ درصد افزایش دارد.

وی عنــوان کرده بود: دولت تــلاش دارد در مواردی که 
کمترین میزان نیاز به مصارف وجود دارد، افزایش را داشته 
باشد و برخی از ارقامی که در بودجه سال جاری قدری بالاتر 
از عملکرد مصوب شده بود، در سال ۱۴۰۳ متوقف شده و 
بودجه واقعی را در جهت انضباط بخشی و با هدف کمک 
به توازن ها و ترازهای مالی دولت و رشد بخش غیردولتی 

و مهار تورم ارائه دهد.
خانــدوزی خبر داده بــود: در مقابل این درآمدها، تلاش 
شــده هزینه های جاری و عمرانی نیز مدیریت شــود که 
کمترین ناترازی شــکل گیرد و بتوان با حدود ۱۸ درصد 
افزایش ضریب حقوق کارکنان و ۲۰ درصد افزایش ضریب 
حقوق بازنشستگان، کسری ها و تورم های محتمل برای 

سال آینده را کاهش دهیم تا مسیر مهار تورم ادامه یابد.
حقوق از تورم عقب ماند ��

امــا نکتــه ای که در میان این اعداد و ارقام بودجه ای قابل 
توجه است، شکاف عمیق میان نرخ تورم و میزان افزایش 
حقوق پیش بینی شده است. آن طور که در آخرین نرخ تورم 
اعلامی مرکز آمار دیده می شود، نرخ تورم در عددی بالای 
۴5 درصد قرار دارد. براساس گزارش مرکز آمار ایران، در 
مهرماه ۱۴۰۲ نرخ تورم سالانه برای خانوارهای کشور به 

۴5.5 درصد رسیده است.
مشــاهده این ارقام نشان می دهد که حقوق کارمندان در 
سال آینده ۲۷.5 درصد و حقوق بازنشستگان ۲5.5 درصد 

از تورم عقب مانده است.
این در شــرایطی اســت که چهار ســال است که اقتصاد 

ایران تورم بالای ۴۰ درصد را تجربه می کند و پیش بینی 
نهادهای بین المللی نشان از این دارد که تا پایان امسال و 

برای دو سال آینده این روند ادامه داشته باشد.
به این ترتیب، با احتســاب عملی شدن پیشنهاد دولت در 
لایحه بودجه و تصویب آن در مجلس، می توان این نکته 
را دریافت که میزان رشــد حقوق کارمندان در سال آینده 

کمتر از نصف تورم خواهد بود.
بر همین اســاس، برخــی کارشناســان و تحلیلگران 
اقتصادی اعتقاد دارند؛ واقع گرایی در پیشــنهادات دولت 
در بودجه وجود ندارد و همواره یک رقمی را که متناسب 
با شاخصه های اقتصادی کشور نیست، در بودجه می آورد 
و بــه همیــن دلیل به طور معمول در میانه ســال، انتقاد 
گروه های حقوق بگیر را در کشور شاهد هستیم، زیرا تأمین 
معیشت آن ها با شاخصه های اقتصادی جور در نمی آید.

به اعتقاد آن ها، مشکلات و شرایط اقتصادی سختی که 
در جامعــه وجود دارد، همــه حقوق بگیران و آحاد مردم 
را تحت تاثیــر قــرار داده و این حق گروه های کارگری، 
کارمندی و بازنشستگان است که حقوق هایشان متناسب 

با شرایط اقتصادی افزایش یابد.

تسنیم نوشت: در لایحه بودجه ۱۴۰۳ دو نکته در حوزه افزایش حقوق و مالیات 
بر حقوق لحاظ شده است که بررسی همزمان این حوزه حاکی از مدل تبعیض 
آمیز افزایش دریافتی حداقل بگیران در سال آتی است. بر این اساس در حالی 
که سقف معافیت مالیاتی ماهانه ۱۰ میلیون تومان مانند رقم سال گذشته تعیین 
شده و افزایش نیافته عملًا افزایش ۱۸ درصدی حقوق کارمندان با احتساب 

میزان مالیات حقوق در سال آتی از واقعیت فاصله دارد.
به عبارت ســاده تر فرض کنید حقوق یک کارمند در ســال ۱۴۰۲ )با حتساب 
ســاعات اضافه کار متعارف( حدود ۹ میلیون تومان بوده و از آنجا که ســقف 
معافیت مالیاتی در سال گذشته ۱۰ میلیون تومان بوده این میزان دریافتی از 

مالیات معاف بوده است. دولت برای سال ۱۴۰۳ افزایش ۱۸ درصدی حقوق 
کارمندان را در لایحه بودجه ارائه کرده است، بر این اساس حقوق این کارمند 
به محدوده ۱۱ میلیون تومان وارد می شود، اما با توجه به اینکه دریافتی بالاتر 
از ۱۰ میلیون تومان مشمول مالیاتی ۱۰ درصدی است، عملًا دریافتی نهایی 
این کارمند کمتر از ۱۸ درصد یعنی حدود ۱5 تا ۱۶ درصد افزایش می یابد.در 
این خصوص دو نکته حائز اهمیت می باشــد، در ســالهای اخیر میزان افزایش 
حقوق کارمندان دولت و بخش خصوصی اختلاف بسیار ناچیزی داشته است، 
از ســوی دیگر میزان معافیت مالیاتی حقوق برای تمام حقوق بگیران دولتی 
و بخش خصوصی یکســان اســت، بر این مبنا در سال ۱۴۰۳ حداقل بگیران 

در بخش خصوصی نیز با چالش جدی مواجه خواهند شد. لازم به ذکر است، 
حداقل حقوق کارگران بخش خصوصی در سال ۱۴۰۲ بدون احتساب اضافه 
کار در محدوده ۸ میلیون تومان بوده که با احتساب حداقل ساعات اضافه کاری 
دریافتی نهایی حداقل بگیران در بخش خصوصی به محدوده ۹ میلیون تومان 
وارد می شود.از طرف دیگر طبق بررسیهای اماری در پایان سال جاری نیز نرخ 
تــورم در محــدوده ۴۰ درصد خواهد بود که حتی افزایش واقعی ۲۰ درصدی 
دریافتی حقوق بگیران نیز کفاف هزینه های جاری را نخواهد داد، حالا با توجه 
به نکات مطرح شده افزایش حقوق کمتر از این مقدار نیز چالشهای جدی برای 

حقوق بگیران بخش خصوصی و دولتی ایجاد خواهد کرد.

اقدام عجیب دولت برای افزایش حقوق ها!

مهدی جهانشاهلوراد
روزنامه نگار
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در فصل 
تابستان 

1402 تغییرات 
شاخص قیمت 

تولیدکننده 
بخش 

مرغداری های 
صنعتی کشور 

نسبت به 
فصل مشابه 

سال قبل 
)تورم نقطه به 

نقطه( 3۷.۹ 
درصد بوده که 
در مقایسه با 
همین اطلاع 
در فصل قبل 
)۹۷.4 درصد( 

۵۹.۵ واحد 
درصد کاهش 
داشته است. 

تا هنگامی که 
نرخ تورم کنترل 

نشود یا با 
افزایش حقوق 

و دستمزد تأثیر 
آن در زندگی 
مردم کاهش 
پیدا نکند به 

طور قطع یارانه 
300 تا 400 

هزار تومانی 
نمی تواند 

تأمین کننده 
سلامت افراد 

جامعه به ویژه 
کودکان باشد

در حالیکــه معــاون وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی پیش از این 
اعلام کرده بود تا پایان آبان ماه دســته بندی درآمدی خانوارها از 
»دهــک« به »صدک« تغییــر و اینگونه احتمال اضافه، حذف و 
تغییر میزان »یارانه« خانوارها وجود دارد گفت که »صدک بندی 
صورت گرفته اما باید داده های نیمه دوم سال )داده های درآمدی 
خانوارها( را اعمال کنیم و در این صورت حتماً بین دهک ها تغییراتی 

ایجاد می شود«.
علیرضا عسگریان در گفت وگو با ایسنا، در خصوص صدک بندی 
خانوارهــا که قرار بــود تا پایان آبان ماه صورت بگیرد اظهار کرد: 
صدک بندی شده است؛ البته صدک بندی مبنای همان دهک است 
اما تحلیل، دقت و عدالت ما را افزایش می دهد. برای اینکه مردم 
راحت تر باشند دهک را تبدیل به ۱۰ قسمت کرده ایم اما بین مثلًا 
صدک ۳۱ تا ۳۹ هرچند فاصله هســت اما هر دو اینها در دهک 
چهارم قرار دارند لذا سیاســتگذاریهای دهکی اعمال می شــود اما 
نظارتها، تحلیل ها و دقت ها به صورت صدکی اعمال خواهند شد.

وی در پاســخ به اینکه پیش از این اعلام شــده بود با صدک بندی 
درآمدی خانوارها ممکن است دهک ها نیز جا به جا شوند، آیا این 
جا به جایی و تغییرات دهک ها صورت گرفته است؟ اینگونه پاسخ 
داد: ما باید داده های نیمه دوم ســال )داده های درآمدی خانوارها( 
را حتماً اعمال کنیم و در این صورت حتماً بین دهک ها تغییراتی 
ایجاد می شود چون بین صدک ها تغییرات ایجاد می شود، در این 
صورت ممکن اســت فردی دهک ســوم باشد اما به دهک چهارم 
و پنج برود و یا حتی ممکن است پایین تر آمده و وارد دهک سوم 
شود که این تغییرات اعمال می شود. ممکن است تعداد محدودی 
نیز به دهک دهم بروند که حذف بشــوند )از لیســت یارانه بگیران 
حذف شــوند(؛ اما موضوع حذف قانونی )یارانه بگیران( نیست چرا 
که قانون می گوید شــما می توانید ســه دهک را )از دریافت یارانه( 
حذف کنید اما فعلًا این قانون اعمال نمی شود چون دولت اختیار 

دارد که آن را اعمال کند یا اعمال نکند.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: یعنی ممکن است 
دهک ها )پس از اعمال صدک بندی( جا به شوند اما این به معنای 

قطع یارانه آنها نیست.
حذف یارانه صدک های بالای ۹۲ ـ ۹۳ ��

عسگریان در پاسخ به این سؤال که بنابر اظهارات شما یعنی ممکن 
است فردی از دهک نهم به دهک دهم برود اما همچنان مشمول 
دریافت یارانه باشد گفت: بله؛ در حال حاضرهم تعدادی از دهک 
دهمی ها را پوشــش می دهیم )یارانه پرداخت می کنیم( و ممکن 
اســت با تغییر دهک، خانواری مثلًا صدک ۹۲ و یا ۹۳ شــوند که 
باز هم این صدک ها زیر پوشش )مشمول دریافت یارانه( هستند 
اما اگر از صدک ۹۲ و ۹۳ بالاتر بروند حذف می شــوند )از دریافت 
یارانه حذف می شوند( و البته افراد دیگری جایگزین آنها می شوند 
چون فاصله دهک ها ثابت اســت یعنی یک فردی استحقاق دارد 
و دهک بالاتر می رود و کسی که استحقاق )توانایی مالی( ندارد، 
پاییــن می آیــد، اما بین دهک ها یعنــی تا دهک نهم هر چقدر جا 

به جایی صورت بگیرد، یارانه افراد وصل است و قطع نمی شود.
وی در ادامــه در خصــوص واهمــه برخی مردم برای بررســی و 
وسع سنجی مالی آنها که منجر به ورودشان به دهک دهم و قطع 
یارانه شان می شود به ایسنا گفت: این عده تعداد محدودی هستند 
و البتــه قطــع یارانه برخی افراد حتماً توجیه منطقی دارد. بالاخره 
در کشــور ما به ۸۰ میلیون یارانه می پردازیم اما آیا همه این افراد 
استحقاق دریافت یارانه را دارند؟ آیا ۸۰ میلیون از ۸5 میلیون جمعیت 
ایران مستحقق دریافت یارانه هستند؟ اما دولت در حال پرداخت 
آن است و قانون هم می گوید تا دهک هفتم یارانه بپردازید و مابقی 
دهک ها را )از دریافت یارانه( حذف کنید اما الان دولت می گوید در 
شرایطی هستم که می خواهم یارانه ها باقی بماند و به همه یارانه 

می پردازم و ما هم تابع هستیم.
بر اساس آخرین تغییراتی که صورت می گیرد دهک های درآمدی 
از بعد خانواری خارج و به صورت »نفری« دهک بندی می شــوند 
تا اینگونه فاصله دهک ها رُند و ساده شوند. در گام بعدی آنها را به 
صورت »صدک« در می آورند تا تحلیل بین دهک ها کلی نباشد و 
خیلی ریزتر و دقیق تر مورد بررسی قرار گیرند؛ لذا هر دهک درآمدی 

تبدیل به ۱۰ قسمت و به عبارتی صدک می شود.
پیــش از این عنوان می شــد دهک دهــم درآمدی باید از دریافت 
یارانه حذف شود اما از این پس اگر قرار است حذفی صورت بگیرد، 
به صورت صدکی اســت مثلًا می گویند ســه و یا ۶ صدک آخر از 
دریافت یارانه حذف می شوند و یا اگر قرار باشد کمک های ویژه ای 
ارائه شود هم از این روش استفاده خواهد شد. فرض کنید یک نفر 
الان دهک هفتم است و یارانه می گیرد و مشمول یارانه تشویقی 
کالابرگی هم شده است حالا اگر دهک او جابه جا و مثلًا هشتم 
شود، این فرد یارانه اش را می گیرد اما دیگر مشمول خرید تشویقی 

و یارانه مضاعف نمی شود.
شاخص های مدنظر در صدک بندی خانوارها برای دریافت یارانه 
مفصل هســتند که مهمترین آن بعد و ســاختار خانوار است؛ اینکه 
خانوار چند نفره اســت؟ چند نفر از اعضای خانوار درآمد دارند؟ آیا 
آن خانوار فرزند معلول و یا بیمار خاص دارد؟ و ... لذا در این طرح 
شــاخص های مختلفی بررسی می شود. همچنین شاخص دیگر 
بررســی تراکنش های بانکی افراد و حســاب بانکی آنها در ابتدا و 
انتهای دوره، بررســی مانده حســاب، ســود بانکی، ساتنا، پایا و ... 
لذا تمام حوزه و امور بانکی اســت. داشتن خودرو شاخص دیگری 
است که در طرح صدک بندی خانوارهای یارانه بگیر مورد بررسی 
قرار می گیرد؛ البته داشــتن خودرو از نظر تعداد و کیفیت و قیمت 

در این طرح مهم است.
معــاون وزیــر کار و رفاه پیش از این اعلام کرده بود، ۷۹ میلیون و 
۶۰۰ هــزار ایرانــی یارانه بگیر )حدود ۸۰ میلیون ایرانی( در چرخه 
صدک بندی می چرخند این در حالیســت که عده ای از مردم که 
حدود ۶ میلیون نفر می شــوند از ابتدا در طرح هدفمندی ثبت نام 

نکرده اند و از چرخه دریافت یارانه خارجند.

»یارانه« چه کسانی قطع نمی شود؟
دریچه

شنبه
18 آذرماه 1402 

سال هفتم
شماره 340

 اقـلام 
 خوراکی

  با طعم 
تلخ گرانی

نرختورمآبانبه۴۴.۹درصدرسید

گروه اقتصادی: رصد بازار کالاهای اساســی نشــان 
می دهد نرخ برخی اقلام خوراکی افزایش یافته است.

 این روزها ســرمای هوا معیشــت را تحت تأثیر قرار 
داده و نرخ برخی اقلام خوراکی را افزایش داده است. 
در حالی که حقوق و دستمزد سالانه یک بار افزایش 
می یابد در بازارهای مختلف شــاهد افزایش چندباره 
قیمت مواد غذایی و غیر غذایی هستیم. قیمت گوشت 
مرغ این روزها هر کیلو به بیش از ۹۰ هزار تومان هم 
رسید )جمعه گذشته(. برخی برندهای کنسرو ماهی 
بیش از ۱۰۰ هزار تومان نرخ گذاری شده و در ادامه 
گلایــه از کاهش بازار تقاضا پیامد چنین عملکردی 
اســت. همچنین به زودی ماکارونی با قیمت جدید 

هم وارد بازار می شود.
در فصل تابســتان ۱۴۰۲ تغییرات شــاخص قیمت 
تولیدکننــده بخش مرغداری های صنعتی کشــور 
نسبت به فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 
۳۷.۹ درصد بوده که در مقایســه با همین اطلاع در 
فصــل قبل )۹۷.۴ درصد( 5۹.5 واحد درصد کاهش 
داشته اســت. تا هنگامی که نرخ تورم کنترل نشود یا 
با افزایش حقوق و دستمزد تأثیر آن در زندگی مردم 
کاهش پیدا نکند به طور قطع یارانه ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار 
تومانی نمی تواند تأمین کننده سلامت افراد جامعه به 
ویژه کودکان باشد. ایران در بین ۱۶۷ کشور رتبه ۹۰ 
را در ســوءتغذیه دارد )سال ۲۰۲۱ و ۲۰۲۲ میلادی( 
تغذیه نامناســب سبب کوتاه شدن قد کودکان شده 
است. بر اساس مطالعات، روزانه هر فرد باید حداقل 
۲ هزار کالری مصرف کند که در برخی اقشــار این 

عدد کمتر است.
اما مرکز آمار اطلاعات مربوط به تورم در آبان امسال را 
منتشر کرد. در آبان ماه ۱۴۰۲، شاخص قیمت مصرف 
کننده خانوارهای کشور به عدد ۲۱۰, ۹ رسیده است 
که نســبت به ماه قبل، ۲.۲ درصد افزایش، نسبت به 

ماه مشابه سال قبل، ۳۹.۲ درصد افزایش و در دوازده 
ماهه منتهی به ماه جاری نسبت به دوره مشابه سال 

قبل، ۴۴.۹ درصد افزایش داشته است.
تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور ��

منظور از تورم نقطه به نقطه، درصد تغییر عدد شاخص 
قیمت نسبت به ماه مشابه سال قبل می باشد. در آبان 
ماه ۱۴۰۲، تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور، ۳۹, 
۲ درصد بوده اســت؛ یعنی خانوارهای کشور به طور 
میانگین، ۳۹.۲ درصد بیشتر از آبان ماه ۱۴۰۱، برای 
خرید یک مجموعه کالاها و خدمات یکسان، هزینه 
کرده اند. تورم نقطه به نقطه آبان ماه ۱۴۰۲، در مقایسه 

با ماه قبل، بدون تغییر بوده است.
تورم ماهانه خانوارهای کشور ��

منظــور از تــورم ماهانه، درصد تغییر عدد شــاخص 
قیمت، نسبت به ماه قبل می باشد. در آبان ماه ۱۴۰۲ 
تورم ماهانه خانوارهای کشــور برابر ۲, ۲ درصد بوده 
است. تورم ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، 
آشــامیدنی ها و دخانیات«، ۱.۰ درصد و برای گروه 
عمده »کالاهای غیرخوراکی و خدمات«، ۲.۷ درصد 

بوده است.
نرخ تورم سالانه خانوارهای کشور ��

منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین اعداد 
شــاخص قیمت در یک ســال منتهی به ماه جاری، 
نسبت به دوره مشابه قبل از آن می باشد. در آبان ماه 
۱۴۰۲، نرخ تورم ســالانه برای خانوارهای کشور به 
۴۴, ۹ درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه 

قبل، ۰, ۶ واحد درصد کاهش یافته است.
درصد تغییرات شــاخص قیمت در دهک های  ��

هزینه ای کل کشور در آبان ماه ۱۴۰۲
نرخ تورم ســالانه کشور در آبان ماه ۱۴۰۲، برابر ۴۴, 
۹ درصد است که دامنه تغییرات آن برای دهک های 
مختلف هزینه ای از ۴۳.۰ درصد برای دهک اول، تا 

۴۶.۳ درصد برای دهک دهم اســت. بر این اســاس 
فاصله تورمی دهک ها در این ماه به ۳.۳ واحد درصد 
رســید که نســبت به ماه قبل )۱.۹ واحد درصد( ۱.۴ 

واحد درصد افزایش داشته است.
مردم قدرت خرید لبنیات ندارند ��

در همیــن حال آمــار گمــرک از افزایش صادرات 
محصــولات لبنی ایران در هفت ماهه ســال جاری 
نســبت به مدت مشــابه سال گذشته خبر داده است، 
مبتنــی بــر این آمار ارزش صادرات ۱۳ درصد و وزن 

آنها ۱۶,5 درصد رشد داشته است.
در نــگاه اول این خبــر بار مثبتی دارد و به معنای 
افزایش درآمدهای ارزی کشــور است اما واقعیت 
امر این است که صادرات افزایش پیدا کرده چون 
صنعت لبنیات با مازاد شــیر خام روبه رو شــده آن 
هم نه به این دلیل که تولید از مصرف فراتر رفته 
بلکــه به این دلیل که قدرت خرید مردم به قدری 
پایین آمده که توان مصرف لبنیات را ندارند آن در 
حالی که قیمت این گروه کالایی توسط نهادهای 
دولتی کنترل می شــود و عرضه و تقاضا قیمت را 

تعیین نمی کند.
رضا باکری، دبیر انجمن صنایع فرآورده های لبنی 
ایران با اعلام این خبر به ایلنا گفت: سرانه مصرف 
لبنیــات جامعه ایرانی به دلیل کاهش قدرت خرید 
مردم پایین آمده و این امر دامداران را با مازاد شیر 

خام روبه رو کرده است.
وی افزد: مردم در حالی قدرت خرید لبنیات را ندارند که 
قیمت های این گروه کالایی توسط سازمان حمایت از 
مصرف کنندگان کنترل می شود و هیچ گونه افزایش 
قیمتــی خارج از چهارچوب این ســازمان و مبنی بر 

عرضه و تقاضا در بازار لبنیات اتفاق نمی افتد.
باکری ادامه داد: در پی مازاد شیر خام تولید و صادرات 
شــیر خشک صنعتی افزایش پیدا کرده است. ایران 

که تا ســال ۱۳۹۲ واردکننده شیرخشک صنعتی بود 
و تا آن ســال ســالانه ۸۰۰۰ تن وارد می کرد، در سال 
گذشته ۱۳۰ هزار تن شیر خشک صنعتی تولید کرد 
و پیش بینی می شود حجم تولید آن در سال جاری از 

این رقم نیز فراتر رود.
دبیــر انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران تصریح 
کــرد: بــا این حال اگر صادرات نباشــد، صنایع لبنی 

متضرر می شوند.
وی اضافه کرد: دولت تلاش کرده تا اندازه ای خالی 
شــدن ســبد خانوار از محصولات لبنی را از محل 
درآمدهای خود پوشــش دهــد، نمونه ای از اقدامات 
دولت در این زمینه ازسرگیری توزیع شیر دبستان ها 
در ســال جاری پس از حدود پنج ســال توقف بود و با 
اینکه در ردیف بودجه رقمی به این امر اختصاص نیافته 
بود اما اعتبار آن به دستور رئیس جمهور تأمین شد.

مصرف کننده و تولیدکننده قربانی تورم هستند ��
محمدرضــا بنی طبا، ســخنگوی صنایع لبنی ایران 
نیــز در گفت وگــوی با ایلنا گفته های باکری را تأیید 
کرد و افزود: شــیرخام کالاهای فاسدشــدنی است و 
امکان محدود و متوقف کردن تولید آن وجود ندارد، 
بنابراین بیشتر مازاد آن به شیر خشک صنعتی تبدیل 
و صادر می شود اما افزایش صادرات لزوماً به سودهای 
هنگفــت تولیدکنندگان نمی انجامد زیرا تولیدکننده 
نیــز با افزایش مســتمر و بــالای هزینه های تولید 
دســت و پنجه نرم می کند.بنی طبا تصریح کرد: هم 
مصرف کننده و هم تولیدکننده قربانی تورم هستند.

وی گفت: تولیدکنندگان از تورم ســود نمی برند تنها 
هزینه های تولید خود را تأمین می کنند. شاهد درستی 
این ادعا حاشیه سود صنعت لبنیات است که در سال 
گذشته تنها شش درصد بود، این در حالی است که در 
سال گذشته صنعت لبنیات سوددهی بیشتری نسبت 

به یک دهه گذشته داشته است.

گفتگو

گروه اقتصادی: یکی از سیاست های اقتصادی دولت 
دلارزدایی اقتصاد اســت، اعتقاد سیاست گذاران بر 
این اســت که پایه دلاری باید از تقاضا، محاسبات 
و معاملات داخلی و خارجی حذف شــود. از این رو 
پیمان هــای پولــی دوجانبه با کشــورهای طرف 
معامله مطرح شــد و دولت مدعی اســت که یکی از 
دســتاوردهای عضویت در پیمان های شانگهای و 
بریکس حذف دلار در معامله با کشــورهای عضو 
در این پیمان ها بوده و این اقدام می تواند عایق ضد 
ضربه ای در برابر شوک های ارزی و قیمتی باشد. از 
این رو در لایحه بودجه ۱۴۰۳ پیشــنهاد داده شــده 
کــه قیمت نفت از پایه دلاری به پایه یورویی تغییر 

کند و نرخ نفت ۶5 یورو تعیین شده است.
حســین راغفر، کارشناس اقتصادی در گفت وگو با 
ایلنا درباره برنامه دلارزدایی دولت و یورویی شدن 
بودجه ۱۴۰۳ اظهار داشــت: به این اقدام دولت در 
بودجــه ۱۴۰۳ نمی تــوان دلارزدایی گفت اما یک 
اقدام نمایشی بوده و احتمالًا قصد این بوده که نشان 
دهنــد ایران هم به جریان کاهش تقاضا برای دلار 
روی آورده است و کمکی برای تضعیف بیشتر دلار 
باشــد. اما واقعیت این اســت که با اساس اقتصادی 
که در ایران حاکم شــده به نظر نمی رســد آنی این 

امر موضوع محقق شود و موضوع دیگر اینکه اتفاقاً 
اخیــراً رابطه دلار و یــورو به زیان یورو بوده و نرخ 
یورو نزدیک به دلار رســید.وی ادامه داد: این روند 
نشــان می دهد که واحد پولی اروپایی ها هم بسیار 
متزلزل است و در شرایط دیروز اقتصاد اروپا بسیار 
شکننده بوده و اتفاقاً تحت تأثیر سیاست های آمریکا 
قرار دارد و آمریکا از اینکه اروپاییان را فدای اقتصاد 
خود کند، روی گردان نمی شود کمااینکه این اقدام را 
انجام داده است. وقتی خط لوله نفت روسیه به اروپا 
را منفجــر می کند برای اینکه اطمینان پیدا کند که 

این ارتباط انرژی قطع می شود. این امر سیاست های 
آمریکا را نشان می دهد که انرژی خود را جایگزین 

این خط لوله کرد.
راغفــر گفت: در حال حاضر تمام اقتصاد اروپایی به 
شدت شکننده شده اند و حتی آلمان که صنعتی ترین 
اتحادیه اروپا محسوب می شود  امروز با بحران های 
جدی مواجه است و در مقابله با دلار ارزش خود را 
تا حد و زیادی از دســت داده اســت بنابراین انتقال 
دلار از یورو در اقتصاد ایران بیشتر یک جنبه نمادین 

دارد تا یک تأثیر واقعی.

وی تاکید کرد: از سوی دیگر حجم تجارت خارجی 
در حدی نیست که بتواند روی تقاضای دلار چندان 

اثرگذار باشد.
همچنیــن مهدی پازوکی، کارشــناس اقتصادی 
در گفت وگــو بــا ایلنا درباره ایــن اقدام دولات در 
بودجه ســال آینــده و تغییر پایه دلاری به یورویی 
در درآمدهای نفتی اظهار داشــت: گمان می کنند با 
ایــن اقدامات می توانند دلار را از ارزش بیندازند در 
حالی که ارز مســلط برای قیمت نفت در بازارهای 
جهانی دلار است.وی تاکید کرد: همین الان بالای 
۶5 درصد تجارت جهانی با دلار اســت و ایران ۴۰ 
میلیارد دلار نفت بفروشد این عدد در گردش مالی 
اقتصاد امریکا که بالای ۱۲ هزار میلیارد دلار است 

عددی محسوب نمی شود.
این کارشــناس اقتصادی افزود: این اقدام اتفاقاً به 
ضــرر اقتصــاد ایران اســت و باید تلاش کرد که با 
توســعه روابط بین الملل ســهم کشور را در تجارت 
خارجــی افزایــش دهیم و به طــور قطع افزایش 
مروادات ایران با قدرت های جهانی به ضرر رقبای 
منطقه ای خواهد بود اما متاسفانه این موضوعات از 
سوی سیاست گذاران درک نمی شود و محدودیت ها 

را هر روز بیشتر می کنند.  

حذف نمایشی دلار از بودجه ۱۴۰۳
درگفتگوباکارشناساناقتصادیتغییرپایهاقتصادازدلاربهیوروبررسیشد

عیســی زارع پــور، وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در دومین رویداد ملی 
صنعت دانش بنیان، انقلاب صنعتی چهارم و صنعت شهر هوشمند گفت: دنیا 
به ســمت اســتفاده حداکثری از فناوری های نوین در حرکت است و فناوری 
اطلاعات و ارتباطات هم مهم ترین نوع فناوری در دنیای امروز به شمار می آید.

وی افــزود: ایــران ظرفیت های خوبی برای بهره برداری از این فناوری دارد و 
از وضعیت به نســبت مناســبی در این امر برخوردار است.وزیر ارتباطات ادامه 
داد: لازمه بهره گیری از این ظرفیت پرداخت به شاخص هایی است؛ نخستین 
شاخص توسعه ارتباطات و برقراری مستمر جریان داده هاست و این امر نیاز 
به ایجاد بستر ارتباطاتی باکیفیت و امن دارد، متاسفانه زیرساخت های کشور 

در این موضوع خوب نیست به همین دلیل پروژه توسعه فیبر نوری در حال 
توسعه است. ما هم قبول داریم وضعیت اینترنت مشکل دار است اما در تلاش 
هستیم تا پایان دولت سیزدهم این مشکلات را برطرف کنیم.زارع پور در تشریح 
شاخص های موردنیاز برای توسعه فناوری ارتباطات و اطلاعات گفت: بعد از 
توسعه ارتباطات باید به توسعه زیرساخت های پردازش پرداخت. این امر در 
برنامه هفتم توسعه برای دولت تبدیل به تکلیف شده و در این راستا در تهران، 
مشهد و اصفهان قطب داده راه اندازی می شود.وی اضافه کرد: همچنین برای 
نخستین بار در تاریخ قانون نویسی کشور برای هوشمندسازی در برنامه هفتم 
توســعه تدوین قانون پیش بینی شــده است.وزیر ارتباطات در ادامه از اهمیت 

دارایی های دیجیتال گفت و تاکید کرد که این دارایی ها باید به رسمیت شناخته 
شود.زارع پور از نیاز به نیروی انسانی هم صحبت کرد و یادآور شد: متاسفانه 
مهاجرت نیروی انســانی در صنعت آی تی از ســایر حوزه ها بیشــتر است، در 

نتیجه دولت مکلف شده سالانه ۱۰۰ هزار نفر را در این حوزه آموزش دهد.
وی همچنین اظهار کرد: درباره حفاظت از داده ها قانونی وجود ندارد، اقداماتی 
در این زمینه صورت گرفته تا زیرساخت های حقوقی برای حفاظت از داده های 
شــخصی انجام شــود.وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در نهایت از ایجاد 
تحول در صنایع کشــور با هوشمندســازی گفت و خبر داد: دستگاه ها مکلف 
شده اند برنامه های اجرایی خود را برای استفاده از فناوری های نو ارائه دهند.

وزیر ارتباطات: مهاجرت متخصصان آی تی بیشتر از دیگر صنایع است
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ساخت دو میلیون خانه برای اقشار ضعیف کشور، نیازمند حمایت 
همه جانبه بانکها دارد.

بــا ارزیابــی روندی که دولت برای تحقق وعده خود درخصوص 
ساخت ۴ میلیون واحد مسکن درپیش گرفته است، بعید نیست 
که بانک ها شرایط دیگری برای متقاضیان مسکن ایجاد کنند. 
در این طرح دولت نتوانسته متقاضی را به درستی شناسایی کند 
و به موازات، منابع خود را برای اجرای صحیح این طرح به خوبی 
تعریف نکرده است؛ این در حالی است که بانک ها در حوزه تأمین 
مالی ساخت مسکن همراهی لازم را با سازمان هایی که مجری 

این کار هستند، ندارند.
تا به حال صرفاً بانک مسکن در اجرای این طرح مشارکت داشته 
و برخی بانک ها هم به تازگی در حال انجام اقداماتی در این زمینه 
هستند؛ ضمن اینکه بانک ها عموماً نسبت به طرح های متقاضی 
محور پاســخگو نیســتند، این در حالی است که طرح ها در بخش 

مسکن باید سازنده محور باشند تا پروژه ها به نتیجه برسند.
باید زمینه ها آماده شــوند تا ســازنده ها تولید کنند و بعد به دنبال 

متقاضی باشیم نه این که از اول کار مردم را پای کار بیاوریم.
مبنای این که مشخص شود چه تعداد واحد در حال ساخت در 
اســتان های مختلف است، بانک مسکن به عنوان مجری این 
طرح است که اعلام کرده در سال ۱۴۰۱ حدود ۲۰۰ هزار واحد 
به قرارداد بانک مســکن رســیده و حتی در صورتی که این آمار 
دو برابر شــده باشــد، اعلام ساخت دو میلیون مسکن عجیب و 

غریب است.
در زمینــه تحویل تعدادی از واحدهای نهضت ملی مســکن 
صحبت های زیادی شنیده شده اما پروژه ای که در سال ۱۴۰۱ 
شــروع شده اســت چگونه می تواند کارش به تحویل رسیده 
باشد. ممکن است واحدهای اقدام ملی مسکن به جای طرح 
نهضت ملی مسکن تحویل داده شده باشد، در غیر این صورت 
این ســاخت و ساز ۲ ســال زمان می برد. البته پیشرفت هایی 
را در این بخش داریم و ۱۰۰ هزار واحد پیشــرفت بالای ۸۰ 

درصد داشته اند.

موتور خودکفایی را در مناطق محروم روشن کنیم

 زمانی تکلیف ما در یک منطقه محروم تمام می شود که مطمئن 
باشــیم شــرایط بقا برای زندگی باثبات در منطقه فراهم شده 
است و قطعاً بنیاد مستضعفان به هیچ عنوان دنبال رفع تکلیف، 
شرایط حداقلی و فرار از وظیفه محوله نیست.نشاط عامل ایجاد 
ســازندگی، تحرک و انگیزه اســت و مجموعه این پارامترها 
فردای بهتر را برای یک منطقه محروم به ارمغان می آورد. باید 
موتور خودکفایی را در مناطق هدف روشــن کنیم. مهم ترین 
ویژگــی این موتور این اســت کــه در طول زمان کار می کند، 
پایدار است و انرژی اش را از خودش می گیرد و قرار نیست دائماً 
به دیگری وابســته باشد.یک جامعه به میزان دسترسی که به 

خدمت پیدا می کند از محرومیت فاصله می گیرد.
 برای مثال باید فکر کرد که چطور می توان از ابزارهای نوظهور 
مانند هوش مصنوعی دسترسی دائمی کودکان مناطق محروم 
را برای اســتفاده از امکانات آموزشی فراهم کرد.انسان ها ذاتاً 
توانمند هســتند و وظیفه ما شناســاندن این توانایی به افراد 
است. متاسفانه در طول زمان ناخودآگاه برخی مناطق محروم 
را تحقیــر کرده ایــم و عزت نفس آنان را از میان برده ایم و این 
موجب شــده اســت در آنان حس وابســتگی و نیاز به دیگران 

تقویت شود.
 این قطعاً شــیوه درست محرومت زدایی نیست و نمی تواند به 
خودکفایی مســتمر این جوامع منجر شود.توانمندسازی یعنی 
ایــن دیــدگاه را در فــرد بوجود آوریم که فقــر را برای خود و 
اطرافیانــش نپذیــرد و این تنها با ایجاد اعتمادبه نفس در افراد 
شــکل می گیرد به طوری که اگر زمانی بســته یا کمکی را به 
وی دادید، ناراحت شود و این را خلاف عزت خود بداند. ما اگر 
این عزت را در افراد تقویت کنیم محرومیت کمرنگ می شود 

و پیشرفت پایدار مبتنی بر عزت نفس شکل می گیرد.
ایجــاد تعلق ســرزمینی و هویت بخشــی بــه مناطق نوعی 
محرومیت زدایی پایدار اســت. برای مثــال خیلی از مناطق، 
اهالی ثروت مندی دارند که مشــتاق سرمایه گذاری هستند و 
باید با آغوش باز آن ها را در پیشرفت مناطق سهیم کنیم. باید 
ساکنان مناطق محروم با افتخار از تعلق خود به زادبوم خویش 
یاد کنند و این حس افتخار و تعلق ســرزمینی را به همه جای 

کشور برگردانیم.
انسان سالم می تواند بلاشرط شاد زندگی کند و خود را در یک 
مختصات چندگانه تعریف کند و ضمن پذیرش مسئولیت خود 
با دیگران ارتباط بگیرد و در قالب این ارتباط به محیط، بهره 

برساند و بهره کسب کند.

کلید ساخت مسکن ملی در دستان بانک ها

یادداشت

یادداشت

منتقدان عنوان 
می کنند که 
یک فضای 2۵ 
متری، متراز 
مناسبی برای 
زندگی نیست 
و این به معنای 
پایین آوردن 
کیفیت زندگی 
مردم است. 
با این حال، 
این تنها مورد 
بحث برانگیز 
درباره طرح 
مسکن 
اقتصادی 
اتحادیه 
تعاونی های 
عمرانی تهران 
نیست؛ این 
طرح زمانی 
چالش برانگیزتر 
می شود که فاز 
دوم این طرح 
برای مجردها 
و با ایده زنانه 
- مردانه کردن 
مجتمع های 
مسکونی آغاز 
شود!
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تدبیر تازه_عضو کمیسیون عمران در مجلس شورای 
اســلامی گفت: مردم از طرح مسکن ملی استقبال 
آنچنانــی نمی کننــد و در برخی از شــهرها با وجود 
اینکــه زمیــن در اختیار آنان قــرار می گیرد تمایلی 
به ســاخت مســکن ندارند، چرا که بازپرداخت سود 
۲۳ درصد وام مســکن و ماهیانه ۱5 الی ۱۶ میلیون 
تومان برای کارگران و کارمندان شریف و زحمتکش 

مقدور نمی باشد.
اســماعیل حســین زهی نماینده مجلس شورای 
اســلامی ضمن اشــاره به وعده دولت در خصوص 
 تولید سالانه ۱ میلیون واحد مسکونی در گفت و گو با 
»تدبیر تازه« گفت: وعده ساخت یک میلیون واحد 
مسکونی توسط دولت یک قانون است که بایدمحقق 
شود و در اختیار افرادی قرار دهدکه مستعد هستند، 
اما متاسفانه تاکنون این وعده ها عملی نشده است.

نماینده مردم میرجاوه، خاش، نصرت آباد و کورین 
در ادامــه با انتقــاد از بانک ها، تاکید کرد: بی تردید 
این قانون بســیار خوبی بود و بانک ها مکلف شــده 
بودنــد که در حــدود ۲۰ درصد از آورده های خود را 
در این بخش ســرمایه گذاری کنند، اما متاسفانه به 
جز بانک مسکن و ملی بانک های دیگر به تعهدات 

خود عمل نکردند.
نایب رئیس کمیســیون عمــران در مجلس با بیان 
اینکه وزارت راه و شهرســازی تاکنون به تعهدات 
خود عمل نکرده است، یادآور شد: از سوی دیگر به 
وزارت راه و شهرسازی اختیارات لازم را داده بودیم 
تــا زمین هایی کــه ارزش افزوده دارند را به فروش 
برســاند و به صندوق مســکن واریز کند تا اقدامات 

لازم در ایــن خصــوص صورت گیــرد، اما در مورد 
اقدامات روبنایی و زیربنایی و همچنین آماده سازی 
هزینه های آب و برق که یک ســوم آن مربوط به 
وزارت راه و شهرسازی و یک سوم دیگر مربوط به 
استانداری است، متاسفانه وزارت نیرو و استانداری 

به تعهدات خود عمل نکردند.
وی با بیان اینکه تحقق وعده دولت برای ســاخت 
۱ میلیون واحد مسکونی همت مضاعف می خواهد، 
افزود: با توجه به قانون جهش تولیدمســکن ساخت 
ســالانه یک میلیون واحد مســکونی جزء تعهدات 
دولت بوده که باید انجام دهد، اما به نظر می رســد 
با شــرایط موجود دولت نمی تواند به وعده هایی که 
داده جامه عمل بپوشــاند، در واقع اگر اراده خاص و 
همت مضاعف باشد و معاونت مسکن یا شهرسازی 
در وزارت راه متولی این کار شود، شاید اقداماتی در 

این زمینه صورت گیرد.
نماینــده مردم در مجلس یازدهم ضمن اشــاره به 
برگزاری جلســات متعدد و بررسی های لازم در این 
خصوص، عنوان کرد: بی تردید آمارهایی که توسط 
برخی از مســئولان ارائه می شود قابل قبول نیست، 
چرا که بر اســاس شواهد موجود دولت نمی تواند به 
وعــده خود در خصوص تولید ســالانه یک میلیون 
واحد مسکونی عمل کند.وی به عدم استقبال مردم 
از اجرای مســکن ملی اشــاره کرد و گفت: از سوی 
دیگر مردم از طرح مســکن ملی اســتقبال آنچنانی 
نمی کنند و در برخی از شــهرها با وجود اینکه زمین 
در اختیار آنان قرار می گیرد تمایلی به ساخت مسکن 
ندارند، چرا که بازپرداخت سود ۲۳ درصد وام مسکن 
و ماهیانــه ۱5 الی ۱۶ میلیون تومان برای کارگران 

و کارمندان شریف و زحمتکش مقدور نمی باشد.

نایب رئیس کمیســیون عمران در مجلس شورای 
اســلامی با اشاره به ردیف اعتبار ویژه برای ساخت 
مســکن ملی، افزود: ساخت مســکن ملی نیازمند 
اراده جدی دولت است که یک ردیف اعتباری ویژه 
از بانک هــا بگیرد تا مانند مســکن مهر مردم از آن 

استقبال کنند.
 وی در مورد به تعادل رسیدن بازار مسکن تاکید کرد: 
متاسفانه نظارت عالی بر اجرای قوانین، اجاره مسکن 
و ساماندهی بنگاه های املاک وجود ندارد، همچنین 
قیمــت زمین بصورت حبابی افزایش یافته اســت، 
از ســال ۹۷ تاکنون زمین به عنوان کالا محســوب 
می شود و تا پیش از سال ۹۷ که واردات خودرو آزاد 
بود ملک هیچ گونه ارزش افزوده ای نداشــت، پس 
از ممنوعیت واردات خودرو قیمت زمین نیز افزایش 
پیدا کرد و برای مردم ایران به خصوص قشر کارگر و 
کارمند داشتن مسکن تبدیل به یک آرزو شده است.

حســین زهی در پایان با انتقاد ازجولان دلالان در 
بازار مســکن، خاطر نشــان کرد: بر اساس آمار راه 
و شهرســازی، چندین هزار بنگاه های املاک غیر 
مجاز به صورت قارچ رشد کرده اند و معاملات ملکی 
صوری انجام می دهند، از سویی دیگرعدم نظارت بر 
بازار مســکن منجر به جولان دلالان جهت کسب 
ســود بیشــتر و مانعی برای کاهش قیمت مسکن 
می شــود، بی تردید رســیدگی به این مسئله یکی از 
خواســته های دیرینه مردم به خصوص در معاملات 
واحدهای مســکونی است که هرچه سریعتر دولت 
باید برای رفع این مشــکل اقدامات ضروری را به 

عمل آورد.

نقش  مخرب دلالان در بـازار مسکن محبوبه بیدکی
روزنامه نگار
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مینا علیزاده
روزنامه نگار

تفکیک 
جنسیتی

 به خانه ها 
رسید!

گزارشیازطرحساختواحدهای
مسکونیویژهمجردها؛

چند ماه پیش بود که بحث ســاخت خانه های ۲5 
متری در رســانه ها پیچید و سر و صدای زیادی بر 
پا کرد. ســاخت این پروژه که ابتدا از ســوی برخی 
نهادهــای دولتــی مطرح و در مدت زمان کوتاهی 
تکذیب شــد، نهایتاً از سوی اتحادیه تعاونی های 

عمرانی تهران به طور رسمی ارائه شد.
متــراژ این آپارتمان ها از همــان ابتدا، با انتقادات 
بسیاری روبرو شد که البته این نقدها هنوز هم ادامه 
دارد. منتقــدان عنوان می کنند که یک فضای ۲5 
متری، متراز مناسبی برای زندگی نیست و این به 
معنای پایین آوردن کیفیت زندگی مردم اســت. با 
ایــن حال، این تنها مورد بحث برانگیز درباره طرح 
مســکن اقتصادی اتحادیــه تعاونی های عمرانی 
تهران نیســت؛ این طــرح زمانی چالش برانگیزتر 
می شــود که فاز دوم این طرح برای مجردها و با 
ایده زنانه - مردانه کردن مجتمع های مســکونی 

آغاز شود!
جداسازی جنسیتی محیط زندگی مردم ��

خشــایار باقرپــور، رئیس اتحادیــه تعاونی های 
عمرانــی تهران پیشــتر در مصاحبه اختصاصی با 
تجارت نیــوز اعلام کرده بود که این اتحادیه، پس 
از ساخت خانه های ۲5 متری برای زوجین، در فاز 
بعدی به ســاخت واحدهای مســکونی ریزمتراژ و 
کوچکتر از ۲5 متر، برای مجردها اقدام خواهد کرد.

در این میان اما نکته بحث برانگیزی که باقرپور به 

آن اشاره کرد، مسئله تفکیک جنسیتی ساختمان ها 
و مجتمع هایی بود که ویژه مجردها ساخته خواهد 
شــد. باقرپور در این باره بیان کرد: »برای ساخت 
خانه های ۲5 متری چند فاز در نظر گرفته شــده 
اســت. فاز اول برای یک زندگی دو نفره است که 
اگر بچه دار هم شدند تا زمانی که بچه به اتاق نیاز 
داشته باشد بتوانند در همان واحد سکونت کنند.«

او ادامــه داد: »در فــاز دوم یک گام به عقب رفته 
و آپارتمان هایــی را با متراژ کوچک تر و به صورت 
سوئیت و بدون اتاق برای جامعه مجردان طراحی 
کرده ایم. مجردان نیز اکنون شرایط دشواری را در 
جامعه پشت سر می گذارند و در خرید مسکن و اجاره 
خانه با مشکل مواجه هستند. ساختمان های مربوط 
به این افراد با تفکیک جنسیت طراحی شده است.«

ایده تفکیک جنسیتی از کجا آمد؟ ��
باقرپور همچنین در پاسخ به این سؤال که تفکیک 
جنســیتی تصمیم خود اتحادیه بوده یا از نهادهای 
بالاتر به آنها ابلاغ شده است، توضیح داد: »فشاری 
نیســت و ایده خود ما بوده اســت. حالت معقول 
ایــن ماجرا همین اســت. مگر می توان یک طرح 
ساخت مسکن یا انبوه سازی را بدون در نظر گرفتن 
پارامترهــای فرهنگی، اعتقادی و حتی سیاســی 

پایه گذاری و اجرا کرد؟«
وی افزود: »حتی در جوامع غیراسلامی نیز اگر قرار 
باشــد یک مجتمع ساختمانی ساخته شود تفکیک 

جنسیتی در آن رعایت خواهد شد. نه به دلیل اینکه 
به جامعه توهین شــود، بلکه به این خاطر که یک 
خانم مجرد احساس امنیت داشته باشد و در مقابل، 
آقایــی که بــه تنهایی زندگی می کند نباید معذب 

شود.«
باقرپــور در توضیــح طرح تفکیک جنســیتی در 
ساختمان ها اظهار کرد: »اگر خانمی بخواهد تنها 
زندگی کند اولویت اول او این است که در یک محیط 
خانوادگی زندگی کند و اولویت دوم او این اســت 
که در ساختمانی زندگی کند که همجنس های او 
در آن ســکونت داشته باشند. قطعاً انتخاب آخر او 
ایــن خواهــد بود که در یک کلونی زندگی کند که 
ســاکنان تمام واحدهای آن آقایان باشند. بالاخره 
این واحدها خوابگاه نیســتند که بتوان درب آنها 
را ساعت ۱۰ شب بست یا حراست داشته باشد.«

بــه نظر می رســد این اتحادیــه همچنان بر ایده 
تفکیک جنســیتی در ســاختمان هایی که برنامه 
ســاخت آن را در ســر دارد، مصر اســت؛ چرا که 
باقرپور در پاســخ به پیگیری های تازه تجارت نیوز 
نیــز، ایــن مورد را رد و تکذیب نکرد و بر آن صحه 
گذاشت.مســاله بحث برانگیز دیگر، مسئله صدور 
سند رسمی برای این واحدهاست که بارها درباره 
آن صحبت شــده اســت. از آنجا که قانون برای 
ســاخت مســکن به متراژ کمتر از ۳5 متر مجوز 
نمی دهــد، اتحادیه تعاونی هــای عمرانی تهران 

به عنوان متولی این طرح اعلام کرده اســت که 
قصد دارد مجوز ساخت را از طریق توسل به مجوز 
هتل آپارتمــان بگیرد و در نتیجه ســند هر واحد 
به صورت مشاع و قدرالسهم به متقاضی احتمالی 
تحویل خواهد شــد.اگرچه اتحادیه تعاونی های 
عمرانی تهران، این روش را به عنوان یک راهکار 
برای ســاخت خانه های ۲5 متری مطرح می کند 
امــا نه تنها عرضه این واحدهای ریزمتراژ از لحاظ 
فرهنگی و اجتماعی با انتقادات زیادی روبروست 
بلکــه حتی در صورت ورود به مرحله ســاخت و 
فروش، خریداران را با مشــکل سند روبرو خواهد 
کرد. صدور ســند به صورت مشــاع و قدرالسهم 
به معنای بلوکه شــدن سرمایه مردم در خانه های 
۲5 متری اســت چرا که ملک فاقد سند تک برگ 
قطعی در بازار مسکن ایران طرفدار زیادی ندارد.

باقرپور البته در پاسخ به این شبهات عنوان کرده 
است که اسناد خانه های ۲5 متری مالیت دارند و 
قابل خرید و فروش هستند. به این ترتیب سرمایه 
مردم در این مجتمع های اقامتی حبس نمی شــود 
چرا که قدرالسهم مالکان در دفتر اسناد رسمی با 
مشــخصات ملک ثبت شــده است. او با این حال 
اذعــان می کند که این خانه هــا به دلیل اینکه با 
مجوز مســکونی ساخته نمی شوند، سند تفکیکی 
۶ دانگ ندارند و مشابه این خانه ها اکنون هم در 

جامعه خرید و فروش می شوند.

زمانی که پروژه های نهضت ملی مســکن اســتارت خورده قالب 
پروژه ها به سرانجام نرسیده است و علت آن مکان یابی بوده که 
دچار مشکل شده است؛ به طور مثال در استان خوزستان دو شهر 
شــیرین شــهر و رامین به دلیل بارگذاری و جانمایی نامناسب این 
پروژه ها به اجرا نرسیده و در هشتگرد هم این معضل وجود دارد.5۰ 
درصد از هزینه های مسکن حمایتی مربوط به مصالح ساختمانی 
است که باید هرچه سریعتر ریسک قیمتی در مصالح ساختمانی 
را برای این پروژه ها کاهش دهیم.در حال حاضر قشــر مصرفی 
و قشــر کارمند و کارگر، دیگر نمی توانند به همین راحتی صاحب 
مسکن شوند.تکانه های شدید اقتصادی که در اقتصاد کلان ظرف 
دو سه سال گذشته رخ داد، بخشی از بازیگران صنعت ساختمان 

را از گردونه خارج کرده است.ســازندگان مســکن بخشی از منابع 
مالی را از محل پیش فروش ســاختمان تامین می کنند، بنابراین 
کسانی که در سال های ۹۸، ۹۹ و حتی ۱۴۰۰ اقدام به پیش فروش 
مسکن کردند، برای این گروه اساسا ویگر قدرت و توان بازگشت 
به بازار مســکن به ســختی فراهم است.می توان گفت در برخی از 
شهرستان ها و مراکز استان ها، کسانی که پیش فروش ملک داشتند 
و حالا روزی که واحد ملکی را تحویل می دادند، حتی نتوانســتند 
ســرمایه اولیه شــان را که زمین بود، مجددا خریداری کنند. بر این 
اساس، می توان گفت شرایط مطلوبی در حوزه ساخت وساز نداریم. 
من معتقدم تکانه های اقتصادی که مثل یک سونامی در اقتصاد 
کشور بود، در حوزه ساخت وساز اثر داشت.در حوزه فروش مسکن 

هم مشکل داشتیم. شما اگر نگاه کنید و ببینید، بازار مسکن نسبت 
به سایر بازارهای سرمایه ای، توانسته خود را نگه داری کند؛ چراکه 
شــرایط مالی مردم برای خرید مســکن مناســب نیست و همین 
موضوع باعث شــده که مســکن در ماه های گذشته حتی کاهش 
قیمت داشــته باشــد.در حال حاضر قشر مصرفی و قشر کارمند و 
کارگر، دیگر نمی توانند به همین راحتی صاحب مسکن شوند.به 
طور معمول جبران کمبود نقدینگی مردم برای خرید مسکن به دو 
شیوه بود؛ افزایش وام های بانکی و افزایش دستمزد و حقوق. این 
در شرایطی است کت هم اکنون وام های بانکی، شرایط مناسبی 
را برای متقاضیان مسکن فراهم نمی کند. این مسائل باعث شده 

که توان خرید مسکن مردم کاهش پیدا کند.

دود گرانی مسکن در 
چشمان کارگران و کارمندان 

فرشید پورحاجت
 دبیر کانون سراسری

 انبوه سازان

رامین گوران
دبیر انجمن 

انبوه سازان مسکن

حسین دهقان
رئیس بنیاد 
مستضعفان
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گزارش

همزمان با پذیره نویســی صندوق های جدید در 
بورس، برخی کارشناســان نگران از عدم تناسب 
تعــداد صندوق هــا با حجم بازار بورس کشــور 
هستند؛ حال آنکه منتقدان این دیدگاه، تعدد این 
صندوق هــا را راهی بــرای ورود نقدینگی پایدار 
به بورس می دانند. بررســی ها نشان می دهد که 
در بازار ســرمایه ایران، حدود ۷5۰ شرکت وجود 
دارد که تعداد صندوق های ســرمایه گذاری اعم 
از درآمد ثابت تا اهرمی در آن،  سهم ۴۲5 عددی 
دارد. همزمان با پذیره نویسی صندوق های جدید 
در بــورس، برخی کارشناســان نگــران از عدم 
تناســب تعــداد صندوق ها با حجــم بازار بورس 
کشــور هســتند؛ حال آنکه منتقدان این دیدگاه، 
تعدد این صندوق ها را راهی برای ورود نقدینگی 
پایــدار به بــورس می دانند. اما باید دید که دنیا با 

این صندوق ها چه می کند؟
بورس لندن: تعداد نماد فعال در بورس لندن ۲۴۳۴ 
امــا تعداد صندوق های آن چیزی حدود ۱۰/۰۲۷ 

است. بیشترین تعداد صندوق در میان بورس های 
مورد بررسی، مربوط به همین بورس لندن است.

بــورس فرانکفــورت: کمترین تعــداد نماد فعال در 
میان کشــورهای مورد بررســی متعلق به بورس 
فرانکفورت اســت. اما از لحاظ ســرمایه بازار در 

رتبه دوازدهم دنیا قرار دارد. در مقابل ۱۴۱۲ نماد 
فعال در بازار بورس فرانکفورت، ۸/۰5۳صندوق 

مشغول به فعالیت هستند.
بورس نزدک: یک بازار بورس سهام در آمریکا است. 
این بازار در فهرست بورس های سهام از نظر ارزش 

بــازار دومین رتبه را در بــازار معامله الکترونیک 
سهام؛ پس از بورس نیویورک، دارا  است. ۳۷۸۷ 
شرکت و ۷5۹۹ صندوق سبب شده است تا بورس 
نزدک بیشترین میانگین تعداد سهام فروخته شده 

در روز را از آن خود کند.
بورس نیویــورک: بزرگ ترین بازار بورس جهان بر 
پایه حجم معاملات و ارزش بازار ســرمایه است 
که این بورس با ۲۴۰۰ شرکت و ۶۹۴۷ صندوق 
مشغول به کار است.از بررسی و مقایسه این اعداد 
می توان پی برد که در کشــورهای توسعه یافته، 
تعداد صندوق های هر بورس بین ۲ تا ۴ برابر تعداد 
سهام پذیرفته شده در آن بورس است؛ لذا در ایران 
از نظــر تعداد صندوق ها به هیچ وجه جای نگرانی 
نیست؛ چرا که تعداد صندوق ها حدود نصف تعداد 
ســهام اســت. اما باید نظارت دقیقی در خصوص 
عدم تضاد و تعارض منافع روی آنها صورت گیرد 
چرا که بهترین اتفاق ممکن برای عمق بخشــی 
به بازار، توسعه سرمایه گذاری غیرمستقیم است.

دو روی سکه پذیره  نویسی صندوق های جدید سرمایه گذاری
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دیدن چرخه تباهنده در کشور کار سختی نیست، به این معنا که هر 
کجــا مــردم ناراضی بوده و اعتراض دارند، علامت وجود فرآیندهای 
تباهنده است. وقتی نرخ رشد اقتصادی پایین و یا وجود ناترازی های 
مختلــف در بانــک، ارز، بنزین، گاز، بــرق، آب و حتی جمعیت دیده 
می شــود، علایمی دال بر وجود چرخه های تباهنده اســتدر سال ۹۲ 
برای اولین بار نظریه »تباهندگی- بالندگی« را مطرح کرده و بر این 
موضوع تاکید کردم که چنانچه ارزش ورودی های یک سیســتم از 
خروجی های آن کمتر باشد، آن سیستم به تدریج تباهیده شده و از بین 
می رود؛ در حالیکه اگر ارزش خروجی های یک سیستم بیشتر از ارزش 
ورودی های آن باشــد، آن سیســتم بالنده شده و می تواند تداوم حیات 
داشته باشد؛ به این معنا که بالندگی و تباهندگی، به مقایسه ورودی ها و 
خروجی ها برمی گردند. در واقع، سیستم ها به این دلیل ایجاد می شوند 
کــه ارزش افزوده ای بــر روی ورودی های خود ایجاد کنند؛ اما دیده 
شــده که ســازمان ها و سیستم ها آنقدر گرفتار حفظ خود می شوند که 
ارزش خروجی های خود را ســنجش نکرده و در نهایت، خود سیستم 
یا ســازمان، برای دولت و مردم صرفاً هزینه زا می شــود؛ اما به دلیل 
قوانین و مقررات، باقی می ماند و مرتباً بودجه گرفته، مصرف کرده و 
خروجی قابل توجهی ندارد. این ســازمان ها و سیستم های تباهنده با 
مصرف منابع و خروجی های کم ارزش تر، نرخ رشد اقتصادی کاهش 
می دهند و وقتی این اتفاق رخ می دهد، ناامیدی ایجاد شــده و کشــور 
از رقبا عقب می ماند؛ ضمن اینکه چالش های اجتماعی بیشتر شده و 
عده ای شغل خود را از دست می دهند، ارزش ریال کاهش پیدا می کند 
و به دلایل مختلفی، ممکن است وضعیت این چرخه تشدید شود. یکی 
از موضوعاتی که تا حدی می تواند این چرخه های تباهیدگی را متوقف 
کند، موضوع بهبود فرآیندها و بهره وری اســت، اما این موضوع تنها 
در ســطح خُرد، مانع از این چرخه های تباهندگی می شــود و در سطح 
کلان اگر قرار باشد این چرخه ها از بین بروند، نیازمند بهبود فرآیندهای 
حکمرانی هستیم؛ بنابراین دو دسته از فرآیندها باید اصلاح شوند که 
شامل »فرآیندهای سازمانی« و »متافرآیندها یا حکمرانی« در سطح 
کشور است. متخصصان حکمرانی بر این باورند که اصلاح فرآیندهای 
سازمانی تا حدی از طریق فرآیندهای بهره وری قابل انجام است؛ ولی 

از آن مهم تر، اصلاح فرآیندهای حکمرانی است.

 هرگونه ســخت گیری در دادن مجوزهای قانونی یا تمدید آن از 
طرف مراجع ذی صلاح به نفع بازارهای غیر رســمی و به زیان 
اقتصاد قانونی و ســالم تمام می شــود.در حال حاضر، از مهمترین 
مشکلاتی که در اقتصاد کشور و به تبع آن در حوزه ارز با آن روبرو 
هستیم، غیر واقعی بودن قیمت ها و چند نرخی بودن ها است. در 
حوزه ارز هم باید به محدودیت هایی هم که برای صرافان دارای 
مجوز به خصوص صرافان کم سرمایه ایجاد شده اشاره کرد. بهتر 
است بانک مرکزی و دولت اجازه هر چه بیشتر رقابتی تر شدن را به 
بازار ارز بدهند و خودشان وظیفه نظارت را به عهده بگیرند و دخالت 
در بازار را فقط در زمانی انجام دهند که کسانی با سرمایه های بزرگ 
بخواهند به طور مصنوعی بازار را تحت تأثیر قرار دهند. بنابراین 
صرافی در ایران هم می تواند مانند کشورهای پیشرفته آزاد باشد 
و تنها لازم باشد که صرافان نوع و محل فعالیت خود را به اطلاع 
مسئولین برسانند. مجوزی که با مقررات سخت دریافت می شود، 
به نوعی امتیاز ویژه و رانت محســوب می شــود و هرچه مقررات 
سخت تر باشد، رانت حاصل هم پر ارزش تر می گردد.صرافی هم 
می تواند مانند مشــاغل دیگر برای همه مردم آزاد باشــد و شغلی 
رقابتی محسوب شود، مثلًا اگر چند صراف در یک محله یا یک 
خیابان فعالیت کنند و رقابت ســالم داشــته باشند نه تنها اشکالی 
ندارد بلکه این کار کاملًا به نفع مشتریان و مراجعان آن ها خواهد 
بود، البته شرط این کار این است که مسئولان اقتصادی از دادن 
هرگونه رانت تحت عنوان ســهمیه به صرافی ها خودداری کنند. 
وجود بازارهای رانتی با عناوین مختلف از جمله »متشکل« و غیره، 
جز دامن زدن به رانت و اقتصاد فرمایشــی و غیر رقابتی چیزی 
ندارد.صراف می بایســت بتواند ارز را از مشــتریان با قیمت واقعی 
خریداری کند و به خریداران با قیمت واقعی بفروشد، در این رابطه 
هر صرافی که فاصله قیمت خرید و فروشش کمتر باشد و در واقع 
قیمت هایش عادلانه تر باشــد، طبعاً بیشتر مورد اقبال مردم قرار 
می گیرد. طبعاً مشتریان و از جمله صادرکنندگان، هم می بایست 
آزاد باشــند که چه صرافی یا بانکی را برای معامله انتخاب کنند.

صراف موظف اســت عملیات خود را به طور شــفاف انجام دهد و 
قیمت خرید و فروش را روی تابلو نصب کند و در پایان سال هم 
مقدار درآمد خود را محاسبه و مالیات حقه دولت را پرداخت نماید، 
بانــک مرکزی هم وظیفه نظارت بــر صرافان را انجام می دهد. 
تزریق ارز از ســوی بانک مرکزی هم نباید به صورت ســهمیه ای 
باشد، بلکه باید تزریق به صورت مزایده و با بالاترین قیمت ها به 

صرافی ها یا بانک ها انجام شود.

آوارهای تباهندگی بر سر اقتصاد ایران

رانت مفت نصیب چه کسی می شود؟

ساختار بودجه 
متاسفانه 

تغییری نکرده 
است. دولت 

در برنامه 
هفتم توسعه 
گفته بود که 

بودجه ریزی از 
ابتدای برنامه، 

برنامه محور 
و عملیاتی 

خواهد بود، 
ولی با توجه به 
اعداد و ارقامی 

که منتشر شده 
است، کلیت 

بودجه حکایت 
از تغییر ساختار 

بودجه ندارد

رجا ابوطالبی
روزنامه نگار

دنیاباصندوقهایسرمایهگذاریخودچهمیکند؟

مهدی غضنفری
رئیس هیات عامل 
صندوق توسعه ملی

اصغر سمیعی
کارشناس اقتصادی

مریم فکری
روزنامه نگار

شنبه
18 آذرماه 1402 

سال هفتم
شماره 340

اگر بخواهیم وضعیت ۸ ماه گذشــته را بررســی کنیم، بهترین 
بازار بین بورس، طلا و دلار برای ســرمایه گذاری، بازار پول 
بوده است. به این دلیل که هم در بازار بورس، هم در بازار طلا 
و هم بازار ارزها، در تمام آن ها عقب ماندگی چشمگیری نسبت 
به بازار پول مشاهده می شود. بنابراین سپرده گذاری ها در سال 
جاری بازدهی بیشتری نسبت به بازارهای موازی مثل بورس، 
دلار و طلا داشته است.نکته کلیدی وجود تفاوت بین ۲ دسته 
است. بین کسانی که قصد سرمایه گذاری در ۳ تا ۴ سال آینده 
را دارند و نسبت به کسانی که بیش از ۳ تا ۴ سال مد نظرشان 
اســت، ســناریوهای مختلفی وجود دارد. نکته مهم در اقتصاد 
ایران این است که متغیرهای اقتصادی به سختی قابل پیش 

بینی هستند. مثلًا اینکه بودجه سال آینده با همین ارقامی که 
منتشر شده است، مصوب می شود یا نه، نتیجه پیش بینی ها را 
متفاوت خواهد کرد. عموماً مجلس های ادوار مختلف دولت ها، 
در مسئله بودجه دخل و تصرف می کنند. اگر همین بودجه ای 
که در رســانه ها منتشــر شده است به تصویب برسد، می توان 
گفت این بودجه انقباضی است و احتمال اینکه سال آینده تورم 
کاهشــی باشد، دور از انتظار نیست.ممکن است شرایط رکود 
تورمی سال جاری که هم تورم داریم و هم رکود داریم در سال 
آینده هم تکرار شود. اگر متغیرهای بیرونی که در اقتصاد ایران 
تأثیر می گذارد، مثل روابط تجاری، روابط سیاسی و تنش های 
که موجود است را در نظر بگیریم، درنتیجه باز هم پیش بینی ها 

را برای وضعیت بازارها خیلی سخت می کند.
در مورد پیش بینی بازارها تا پایان سال اگر بخواهیم وضعیت 
را با توجه به ۸ ماه گذشته بررسی کنیم، هچنان می توان گفت 
بازار پول یعنی سپرده گذرای در بانک ها، جذاب تر از بازارهای 
موازی است. در ۸ ماه گذشته هرکسی که در بانک سپرده گذاری 
کرده است، حدود ۱۰ درصد سود کرده است اما اگر همان پول 
را در بازار سکه، دلار و یا بورس سرمایه گذاری کرده باشد، سود 
به دست آمده کمتر از ۱۰ درصد بوده است. حتی اگر مسکن و 
زمین خریداری شده باشد، باز کمتر از سپرده گذاری سود برده 
است. بنابراین به طور نسبی بر اساس ۸ ماه گذشته بازار پول 

سودآورتر بوده است.

سبقت بازار پول
 از بورس

 

هادی حق شناس
کارشناس اقتصادی

یادداشت

الزامات 
مالیات ستانی 
دولت

درگفتگوباوحیدشقاقیرشد
عجیبدرآمدهایمالیاتیدرلایحه
بودجهسالآیندهواکاویشد

اعــداد و ارقام بودجه ۱۴۰۳ این روزها موجی از انتقاد 
را نه تنها در میان اقتصاددانان، بلکه مردم عامی ایجاد 
کرده اســت. از افزایش حقوق ۱۸ درصدی کارمندان 
که فاصله ۲۷.5 درصدی با تورم دارد، تا رشــد حدود 

5۰ درصدی مالیات ها. 
بر همین اســاس، چند روزی اســت که کلماتی چون 
دریافت مالیات ها به ســبک داروغه ناتینگهام بر سر 

زبان ها افتاده است.
به باور اقتصاددانان، در 5، ۶ ســال اخیر با تورم های 
بالا، جامعه فقیر شــده اســت. بر همین اساس، این 
سؤال مطرح است که دولت از جامعه فقیر چه مالیاتی 

می خواهد بگیرد؟
ساختار بودجه تغییر نکرده است ��

در همین خصوص وحید شقاقی، اقتصاددان در تحلیل 
اعداد و ارقام لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ می گوید: ساختار 
بودجه متاسفانه تغییری نکرده است. دولت در برنامه 
هفتم توسعه گفته بود که بودجه ریزی از ابتدای برنامه، 
برنامه محور و عملیاتی خواهد بود، ولی با توجه به اعداد 
و ارقامی که منتشر شده است، کلیت بودجه حکایت 

از تغییر ساختار بودجه ندارد.
وی می افزاید: من از دستگاه های مختلف که پرس وجو 
کردم، متوجه شدم همچنان روش بودجه ریزی مثل 
سنوات گذشته و مبتنی بر چانه زنی و درصدی افزایشی 
است. این در حالی است که در برنامه هفتم اشاره شده 
که باید بودجه ریزی، برنامه محور و عملیاتی باشد. یعنی 
دستگاه های اجرایی باید برای دریافت بودجه یا تعیین 
بودجه سال آینده، برنامه داشته باشند. حالا این اتفاق 
نیفتاده و همچنان برای من هم این شبهه وجود دارد 
که چرا دولت در لایحه برنامه هفتم گفته بودجه مبتنی 
بر برنامه و عملکرد خواهد بود، ولی همچنان در بودجه 

سال ۱۴۰۳ مثل دوره های گذشته عمل شده است.
ایــن اقتصــاددان عنوان می کند: عمــلًا باید گفت 
ســاختار بودجه دگرگون نشــده و وقتی هم ساختار 
بودجه را دگرگون نمی کنید، مسائل و مشکلات مثل 

بودجه های گذشته پابرجا خواهد بود و ابهام ها هم به 
همین ترتیب وجود دارد.

رشد مالیات ها نگران کننده است ��
این اقتصاددان با اشــاره به رشــد عجیب درآمدهای 
مالیاتی در لایحه بودجه سال آینده، می گوید: در حوزه 
مالیات ها، رشــد بالایی ایجاد شــده است، ولی واقعاً 

نگران هستم.
وی می افزاید: در دنیا بیش از ۸۰ درصد بودجه دولت ها 
از مالیات است و مالیات، سهم بسیار مهمی را در بودجه 
دولت ها دارد. ولی نکته این جاســت که در دنیا وقتی 
مالیات پرداخت می شود، دولت باید گزارش عملکرد 
مصــرف مالیات را بدهــد. در عین حال، بهره وری و 
کارآمدی نظام اداری بالاست. یعنی وقتی مالیات به 
دولت می دهید، خیالتان راحت اســت که یک نظام 
اداری چابک و کارآمد با بهره وری بالا وجود دارد و به 
همین دلیل، مالیات های پرداختی، سوخت نمی شود. 
در کنار این ها، فساد، اختلاس و رانت در سیستم اداری 
وجود ندارد و هر مالیاتی که پرداخت می شــود، مردم 
می دانند به صورت شفاف و کارآمد هزینه خواهد شد. 
بر این اساس، مردم وقتی مالیات می دهند، از سه زاویه 
خیالشان راحت است و اتفاقاً میل و انگیزه به پرداخت 

مالیات هم وجود دارد.
شقاقی ادامه می دهد: حالا بسیار فرق است بین این که 
شما مالیات پرداخت کنید و نگران باشید که این مالیات 
شــما ممکن اســت با فســاد از بین رود، یا به صورت 
غیربهــره ور در یک نظام غیربهــره ور و غیرکارآمد 
هزینه شود. این مساله در کشورهایی که نظام مالیاتی 

سخت گیرانه دارد، رعایت شده است.
این استاد دانشگاه عنوان می کند: مساله دوم این است 
که در کشــورهایی که نســبت مالیات به تولید، اعداد 
بالایی است، دولت متقابل این مالیات، خدمات ویژه ای 
ارائــه می دهد. مثلًا در کشــورهای اســکاندیناوی، 
خدمات آموزشــی، بهداشتی، نگهداری از سالمندان، 
تأمین دارو و بســیاری از خدمات مبتنی بر دولت رفاه 

ارائه می شود. یعنی می دانید که وقتی مالیات می دهید، 
دولت با این مالیات، خدمات باکیفیت و با پوشش کامل 
ارائه می دهد. پس به راحتی در این کشــورها، مردم 
مالیات با نرخ های بالا می دهند، ولی دولت در مقابل 

آن، خدمات بسیار ممتاز و ویژه ای می دهد.
شــقاقی تصریح می کند: موضوع ســوم، هزینه کرد 
مالیات ها اســت. واقعیت این اســت که وقتی دولت، 
نسبت ها و پایه های مالیاتی را گسترش می دهد، مردم 
خواســتار این هستند که دولت گزارشی از هزینه کرد 

مالیات ها بدهد.
وی متذکر می شــود: در دنیا این ســه مساله را حل 
کرده اند؛ این در حالی اســت که در کشــور ما اتفاق 
دیگــری می افتــد. من در حال حاضر واژگانی مثل 
داروغه ناتینگهام را می شــنوم. دلیل این حرف ها 
این است که دولت های ما غیربهره ور هستند، یعنی 
بهره وری منفی یا پایین دارند. در عین حال، دولت ها 
غیرشفاف هستند و فساد و ناکارآمدی حاکم است.

این اقتصاددان می افزاید: دولت هم در مقابل دریافت 
مالیات هــا، خدمات خاصی به مــردم ارائه نمی دهد. 
هزینه کرد درآمدهای مالیاتی هم به طور شــفاف به 
مردم گفته نشــده اســت. به همین دلیل، وقتی در 
چنین فضایی زندگی می کنید و نسبت ها و پایه های 
مالیاتی گسترش پیدا می کند، به تبع مردم می گویند 
ما داریم انواع مختلف مالیات ها را پرداخت می کنیم، 
ولی نمی دانیم این مالیات کجا هزینه می شود؛ ما که 
عایــدی از ایــن درآمد مالیاتی ندیدیم. یعنی نه دولت 
خدمات برجسته ای در مقابل مالیات ها داده است و نه 
متوجه شدیم کجا هزینه می شود. دولت هم غیربهره ور 
اســت؛ یعنی هر چه پول می دهیم، در آن جا حیف و 

میل می شود.
شقاقی تصریح می کند: دولت باید به این موضوع آگاه 
باشد. نمی شود که یک طرفه نظام مالیاتی را سنگین 
کرد. هر اقدام دولت باید دوطرفه باشد. یعنی یک طرف، 
ابزارهای اقتصادی است و یک طرف، جلب رضایت 

یا آگاه ســازی مردم است. این مسائل، یک نارضایتی 
در درون مردم ایجاد می کند و مدام این ســوال ها را 

خواهند پرسید.
این کارشناس اقتصادی می گوید: من دیدم در لایحه 
بودجه ۱۴۰۳، دولت به ســمت مالیات ها می رود. من 
مخالف افزایش درآمدهای مالیاتی نیســتم، ولی یک 
الزامــات و مقدماتــی وجــود دارد؛ بی محابا و بدون 
کارکارشناســی و توجیه و کســب رضایت مردم که 
نمی شود سراغ مالیات ها رفت. بر همین اساس است 
که واژگانی مثل داروغه ناتینگهام و امثال آن در فضای 

رسانه مطرح می شود.
از جامعه فقیر چه مالیاتی می خواهید بگیرید؟ ��

این کارشناس اقتصادی در ادامه تاکید می کند: این را 
هم در ذهن داشته باشید که در 5، ۶ سال با تورم های 
بالا، جامعه فقیر شــده اســت. حالا من از دولت سؤال 
می کنــم که از جامعه فقیر چــه مالیاتی می خواهید 

بگیرید؟ برای همین می گویند داروغه ناتینگهام.
شــقاقی می گوید: مســاله این است که وقتی جامعه 
فقیر می شــود، از چه می خواهید مالیات بگیرید؟! در 
دنیا سهم عمده مالیات برای شرکت های بزرگ است. 
برای مثال، در آمریکا شــرکت های بزرگی مثل اپل 
و ماکروســافت، درآمدها و ثروت های نجومی دارند و 
متناسب با آن مالیات می دهند. اما در ایران در دوران 
اخیر، در دهه ۹۰ و دهه جدید، مردم فقیر شــدند و در 
عین حال، شــرکت ها بسیار کوچک و درآمدزایی ها 
بسیار افت کرده است. سود شرکت ها از بین رفته است 
و جامعه فقیر شــده و اقتصاد کوچک شده است. شما 
از یک اقتصاد کوچک شــده، چه مالیاتی می خواهید 

بگیرید.
وی عنــوان می کند: ابتــدای دهه ۹۰ تولید ناخالص 
داخلی ایران حدود ۶۰۰ میلیارد دلار بوده است، اما الان 
حدود ۳۷۰ میلیارد دلار است. یعنی تقریباً اقتصاد ایران 
نصف شده است. خب اقتصادی که نحیف و جامعه ای 

که فقیر شده، در بحث مالیات گرفتار شده است.



۱0 هـفـتـهنــامـه

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

 صادرات 650 میلیون دلاری دانش بنیان  ها 
در 6 ماه ابتدایی 1402

رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری، در نشست خبری خود 
اعلام کرد: رقم صادرات محصولات دانش بنیان در شش ماهه اول امسال 
به ۶5۰ میلیون دلار رسیده است. به گزارش فارس، امیرحسین میرآبادی؛ 
رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری، با برگزاری یک نشست 
خبری، در بین خبرنگاران و اصحاب رسانه حاضر شد و به سؤالات آنان 
پاسخ داد. فعالیت های مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری در معاونت 
علمی و فناوری رئیس جمهور در جهت زمینه سازی برای افزایش ارتباط 
علمی، فناوری و نوآوری با دیگر کشور ها و افزایش سهم محصولات با 
فناوری بالا در تجارت منطقه ای و جهانی محصولات ایرانی است. رئیس 
مرکــز تعاملات بین المللــی علم و فناوری، درخصوص میزان صادرات 
محصولات دانش بنیان، گفت: در سال ۱۴۰۰ آمار صادرات رسمی و ثبت 
شــده محصولات دانش بنیان به سایر کشور ها حدود ۶۰5 میلیون دلار 
بوده است. رقم صادرات محصولات فناورانه در سال گذشته ۸۷۰ میلیون 
دلار و در شش ماهه اول سال ۱۴۰۲ نیز به رقم ۶5۰ میلیون دلار رسیده 
است. او تأکید داشت: ارتباط با وزارت امورخارجه به منظور همکاری برای 
توسعه دیپلماسی علمی، فناوری در کشورهای هدف در بالا ترین سطح 
و اهمیت این مرکز قرار دارد. در حال حاضر ۷۰۰ محصول دانش بنیان از 
طریق سفارتخانه های ایران در خارج کشور به بازارهای خارجی معرفی 
می شود. در این راستا، محصولات دانش بنیان حوزه های مختلف را در 
قالب حدود ۲۰ ســبد صادراتی آماده و برای ارســال به سفارتخانه ها در 

اختیار وزارت امور خارجه قرار دادیم.
دیپلماسی با هدایای فناورانه ایرانی ��

رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در ادامه، افزود: در حال حاضر همه 
سفیران پیش از عزیمت به محل مأموریت در یک نشست اختصاصی 
با مرکز تعاملات بین المللی شرکت می کنند و پس از شناخت ظرفیت  ها 
و دســتاوردهای فناورانه، به محل مأموریت خود اعزام می شــوند. در 
بعضی مواقع نیز هدایایی فناورانه برای اهدا به مســئولان کشور مقصد 
به آن  ها معرفی می شود. میرآبادی؛ یکی دیگر از اقدامات سفارتخانه ها در 
حمایت از حوزه نوآوری و فناوری کشور در بخش بین المللی را برگزاری 
نمایشــگاه های دوره ای عنوان کرد و یادآور شــد: در حال حاضر تعدادی 
از ســفارتخانه ها درخواست برگزاری نمایشگاه محصولات دانش بنیان 

را کشورهای دیگر دارند.
اجرای سند جامع توسعه روابط علمی ایران ��

میرآبادی؛ در این نشست خبری درخصوص فعالیت های این مرکز تشریح 
کرد: مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی مسئولیت 
توسعه ارتباطات بین المللی در معاونت علمی را برعهده دارد. این مرکز در 
چهار حوزه کلی فعالیت دارد که یکی از مهم  ترین آن  ها حوزه ارتباطات 
علمی و سرمایه انسانی است. در این زمینه، بیشتر تمرکز بر متخصصان 
ایرانی خارج از کشور یا نخبگان خارجی فعال در ایران است و ارتباط و 
همکاری های خوبی هم با شورای عالی ایرانیان خارج از کشور داریم. او 
اشــاره داشت: همکاری با نخبگان و متخصصان ایرانی فارغ التحصیل 
و دانش آموخته در دانشگاه های برتر جهان در قالب های مختلف مانند 
برگزاری رویداد، دعوت برای ســخنرانی، حمایت از تأســیس شرکت 
دانش بنیان یا اعطای طرح جایگزین خدمت، برنامه هایی است که حول 
این محور قرار دارد. وی ادامه داد: حوزه دیگر، توســعه کســب و کارهای 
دانش بنیان با محوریت تجارت بین الملل و صادرات است. در دوره جدید 
معاونت علمی، علاوه بر حوزه علم و فناوری، اقتصاد دانش بنیان به عنوان 
یک مأموریت محول شده است و یکی از ارکان رشد اقتصاد دانش بنیان 
توسعه بازارهای بین المللی است. بخش قابل توجهی از برنامه های مرکز 
تعاملات بین المللی علم و فناوری نیز به این زمینه معطوف است. رئیس 
مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی، درخصوص محور 
دیگر فعالیت های این مرکز، گفت: مبادلات فناوری و ارتباطات بین المللی 
در لایــه همکاری هــای دولتی، ایجاد ارتباط بین دولت ها، اســتفاده از 
ظرفیت عضویت کشور در نهادهای بین المللی، پیمان های چندجانبه و 
کمیسیون های مشترک از جمله حوزه های مهمی است که مرکز تعاملات 
برای توســعه روابط علمی و فناورانه از به آن ورود می کند. او ادامه داد: 
یکی از مأموریت های اصلی این مرکز، اجرایی سازی سند جامع توسعه 
روابط علمی جمهوری اسلامی ایران است. این سند مصوب شورای عالی 
انقلاب فرهنگی است و معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور، مسئولیت 
اجرای آن را برعهده دارد. مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری طبق 

برنامه ریزی انجام شده اجرایی سازی سند را دنبال می کند.

اولین کارخانه واقعی تولید گوشی موبایل در ایران 
راه اندازی خواهد شد؟! 

رئیس هیئت مدیره دیجی سرویس، ابراز امیدواری کرد که با ورود رسمی 
برند اوپو به بازار ایران، به زودی اولین کارخانه واقعی تولید گوشی تلفن 
همراه در ایران نیز با همکاری این تولیدکننده گوشی تلفن همراه راه اندازی 
شــود. به گزارش آژانس خبری فناوری اطلاعات و ارتباطات )ایســتنا(، 
مهدی رسایی؛ در مراسم ورود رسمی برند اوپو به به بازار ایران و رونمایی 
از برخی محصولات این تولیدکننده گوشی تلفن همراه، افزود: با انتقال 
دانش از برند اوپو یک کارخانه تولید گوشــی بومی به معنای واقعی در 
ایران راه اندازی خواهد شد. او اظهار داشت:  از یک سال قبل برای ورود 
این برند تولیدکننده گوشی تلفن همراه به بازار ایران مذاکره کردیم اما 
در نهایت ســه ماه پیش قرارداد همکاری دیجی ســرویس با اوپو امضاء 
شد و از ابتدای سال ۲۰۲۴ تلاش خواهیم کرد اوپو سهم بازار خوبی در 
ایران به دست بیاورد. رسایی؛ ابراز امیدواری کرد اوپو سهم بازار خوبی 
در ایران به دست بیاورد و این برند هم در کنار دیجی سرویس و در بازار 
ایران بماند زیرا در ســال های گذشــته به رشــد خیلی از برند ها در ایران 
کمک کردیم اما نماندند و رفتند. در مراسم ورود رسمی برند اوپو به ایران 
از گوشــی های Find N۳ ،5G، Reno۱۰ A۹۸ ،A۷۸ ،A5۸ ،A۳۸ و 
Flip Find N۳ نیز رونمایی شد که از این پس با گارانتی و پوشش بیمه 

ایران توسط دیجی سرویس به بازار عرضه می شوند.
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گزارش

مدیــر برنامــه ملی میکروالکترونیک از تکلیف برنامه هفتم برای تدوین ســند 
میکروالکترونیک خبر داد و گفت: موضوع گلوگاهی برای ما صنعت ساخت تراشه 
اســت که یک مزیت نســبی در حوزه علم و فناوری ایجاد می کند. محمدحسین 
محمدی لاریجانی؛ در گفتگو با خبرنگار مهر، ضمن اشاره به اینکه درخصوص 
توجه به صنعت میکروالکترونیک، سال گذشته جریان خوبی در حاکمیت شکل 
گرفت و شاهد توجه ویژه ای به این حوزه بودیم، اظهار کرد: بعد از دوران کرونا شاهد 
یک کمبود و کسری در دنیا بودیم و وقتی کمبودی در دنیا اتفاق می افتد، اولین 
تأثیرش را در مارکت های دنیا می گذارد و در این شرایط کمپانی های بزرگ ابتدا 
نیازهای خود را برطرف خواهند کرد و ایران در آن دوران از این موضوع به خصوص 

در حوزه تهیه تراشه های حوزه لوازم خانگی و خودرویی با چالش مواجه شد.
بودجه مورد انتظار در سال ۱۴۰۱ محقق نشد ��

مدیر برنامه ملی میکروالکترونیک، ادامه داد: پس از این چالش، دستگاه حاکمیت 
به این فکر افتاد که به نحوی حداقل های خود را در این حوزه کاور کند تا بتواند 
سیاســت گذاری خوبی در حوزه میکروالکترونیک داشــته باشد. در همین راستا 
براساس بند »ن« تبصره ۷ بودجه ۱۴۰۱ مقرر شد بین ۱۰ تا ۳۰ درصد از منابع 
تعرفه واردات گوشی های تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار به حوزه میکروالکترونیک 
اختصاص یابد اما در نهایت یک و سه دهم همت آن محقق شد؛ به طوری که ۲۰۰ 
میلیارد به صندوق س ها )صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته 
وابســته به وزارت صمت( تعلق گرفت و بخشــی از این ۲۰۰ میلیارد به میکرو و 
بخش دیگر به حوزه بومی سازی تلفن همراه اختصاص یافت و در واقع آن بودجه 
نهایی، محقق نشد اما همین که موضوع میکرو در بودجه کل کشور قرار گرفت 

و به آن توجه شد، باید از دستگاه حاکمیت تشکر کرد.
حمایت از توسعه زیرساخت های صنعت میکرو در بودجه ۱۴۰۲  ��

گنجانده شد

وی با اشاره به اینکه امسال و در بودجه ۱۴۰۲، یک بودجه جداگانه در قالب بند »ط« 
تبصره ۷ به طور تخصصی برای توسعه زیرساخت های صنعت میکروالکترونیک 
در نظر گرفته شد، گفت: براساس این بند وزارت امور اقتصادی و دارایی )گمرک 
جمهوری اســلامی ایران( مکلف شــده است منابع حاصل از حقوق ورودی رویه 
)برند( تجاری واردات گوشی های تلفن همراه خارجی بالای ۶۰۰ دلار که حداقل 
۱5 درصد است و البته واردات گوشی در سایر رویه ها که دو برابر محاسبه و دریافت 
می شود را به خزانه واریز کند تا صرف حمایت از توسعه زیرساخت های صنعت 
میکروالکترونیک شــود. همچنین براســاس این بند واردات این کالا ها از طریق 

مناطق آزاد تجاری و صنعتی، نیز مشمول این حکم می شود.
آیین نامــه »تخصیص تعرفه واردات موبایــل به حوزه میکرو«  ��

تدوین شد
مدیر برنامه ملی میکروالکترونیک، با بیان این مطلب که براساس این بند قانونی، 
مســؤولیت تقســیم کار نهادیِ وظایف و راهبری تحقق اهداف این بند برعهده 
»کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال دولت« قرار گرفته اســت، خاطرنشــان کرد: در 
حال حاضر آیین نامه این موضوع تدوین شده و مصوبه کارگروه اقتصاد دیجیتال 
دولــت را گرفتــه و به زودی در هیئت دولت مطرح و ابلاغ می شــود. لاریجانی؛ 
در ادامه با اشــاره به اینکه به دنبال این بودیم که در برنامه هفتم توســعه کشــور، 
موضوع میکروالکترونیک یک تحول جدی داشته باشد، افزود: بیش از آنکه به 
حوزه میکرو با یک رویکرد اقتصادی نگاه کنیم، هدف ما این اســت که رویکرد 
تاب آوری آن را پوشش دهیم تا صنایع مادر ما معطل چند قطعه در کشور نمانند 
و بر نقاطی متمرکز شده ایم که نیازهای جدی ما را به خصوص در حوزه »طراحی 
تراشــه« برآورده می کند چرا که ما نمی خواهیم هر گونه تراشــه ای را بسازیم. به 

همین دلیل این موضوع همچنان در حال پیگیری است.
میکروالکترونیــک در برنامه هفتم درمیان چند تکنولوژی دیگر  ��

گم شد
وی بیــان کــرد: در برنامه هفتم، یــک بند تخصصی به حوزه میکروالکترونیک 
اختصاص پیدا کرده بود که به ماده ۴۸ صنعت الحاق پیدا می کرد و مصوبه کمیسیون 
صنایع را هم گرفته بود اما در کمیسیون تلفیق مجلس، میکروالکترونیک، صرفاً 
به یک کلمه تبدیل شد و در میان چندین تکنولوژیِ دیگر قرار گرفت البته هنوز 

هم در حال پیگیری هستیم.
ســند ملی و راهبردی در حوزه صنعت میکروالکترونیک تدوین  ��

می شود
مدیــر برنامــه ملــی میکروالکترونیــک، با بیان این مطلب کــه در حال حاضر 
میکروالکترونیک در برنامه هفتم، صرفاً در حد یک »سند ملی« دیده شده است، 
گفت: در همین راستا وزارت صمت با همکاری سایر دستگاه های ذی ربط باید یک 
سند راهبردی در این حوزه تدوین کند. اما خب آن جنبه اجرایی که مدنظر ما بود 
و می خواستیم این حوزه یک بند تخصصی داشته باشد، هنوز برآورده نشده است.

ایجاد مرکز آفرینش ملی ریزفناوری و میکروالکترونیک  ��
لاریجانی؛ افزود: البته از طرف دیگر معاونت علمی در این زمینه یک کار جدی 
کرده و در برنامه هفتم، »مرکز آفرینش ملی ریزفناوری و میکروالکترونیک« را 
در برنامه و دستور کار خودش قرار داده است که بحث های ریزفناوری، نانو هم 
را شــامل می شــود در حالی که میکروالکترونیک جزو حوزه های پیشران است و 
انتظار این بود که یک »آزمایشگاه ملی تخصصی میکروالکترونیک« ایجاد شود 
چرا که در حوزه میکرو بحث بر سر ابعاد نیست و اشتبا ها این طور برداشت می شود 
کــه میکروالکترونیــک، یعنی الکترونیک در حوزه و ابعاد میکرو در حالی که این 
صنعت به عنوان یک صنعت بزرگ سلول های خورشیدی و لامپ های روشنایی 
را شــامل می شــود اما آن چیزی که برای ما راهبردی و گلوگاهی اســت، صنعت 

ساخت تراشه است که یک مزیت نسبی در حوزه علم و فناوری ایجاد می کند.

ساخت تراشه در ایران شتاب می گیرد؛ تدوین سند »صنعت میکروالکترونیک«

ماهواره خیام 
50 میلیون 
 دلاری 
تا به امروز 
چه کاربردی 
داشته است؟! 

ماهــواره ســنجش از راه دور خیام بــا دقت یک متر 
توانســته عــلاوه بــر داده های تخصصــی در حوزه 
محیط زیست و منابع طبیعی کشور، تصاویر کاربردی 
از بخش های مختلف ایران و کشــورهای همسایه در 
اختیار تحلیلگران قرار دهد. به گزارش فارس، گرمایش 
زمین موجب شــده تا دانشــمندان و سیاستمداران به 
موضوع محیط زیســت و رصد آب های موجود توجه 
ویژه ای داشــته باشند؛ دستیابی به اطلاعات برخط و 
تغییرات جوی نیازمند استفاده از تکنولوژی های خاص 
بوده و ماهواره ها بازوی اصلی در این رصد به شــمار 
می رود. نزدیک به دو دهه است که ایران علی رغم تمام 
محدودیت  ها توانسته در حوزه صنعت فضایی و ماهواره 
پرتاب های موفقی داشــته باشد، یکی از این پرتاب  ها 
ماهواره خیام است که هزینه ای بین ۴۰ تا 5۰ میلیون 
دلار هزینه داشت و مرداد سال گذشته از پایگاه بایکانور 
روانه آسمان شد؛ خیام یک ماهواره سنجش از راه دور 
با دقت یک متر بوده و حسن سالاریه؛ رئیس سازمان 
فضای ایران در توصیف وظایف این ماهواره گفته است: 
»این ماهواره برای مدیریت منابع، مدیریت شهری و 

محیط زیست مورد استفاده قرار خواهد گرفت.«
چــرا ایران تلاش می کند در جمع کشــورهای  ��

فضایی باشد؟
همان طور که گفته شد یکی از کارکردهای ماهواره های 
ســنجش از راه دور رصــد و پایش محیط زیســت با 
دقت بالا اســت، به همین دلیل کشــورهای صاحب 
تکنولــوژی ماهوراه های مختلفی را راهی فضا کرده، 
اطلاعات و داده های آن را با سایر کشور ها به اشتراک 
می گذارند اما نکته مهم اینجاست که صاحبان فناوری 
اطلاعات موجود را رایگان نمی دهند، بلکه کشور ها با 
پرداخت های دوره ای می توانند با تأخیر کمی به تصاویر 
ارسال شده از فضا دست یابند که در بخش های مختلف 

مورد اســتفاده قرار می گیرد، ایــران نیز از این قاعده 
مســتثنی نبوده و بخش عمده ای از اطلاعات فضایی 
مورد نیاز در حوزه های مختلف را از این طریق دریافت 
می کند. ماهواره های سنجش از دور نقش کلیدی در 
سیاست گذاری های داخلی کشور ها دارد. این در حالی 
است که دانش بومی و دستیابی به تکنولوژی ساخت 
ماهواره های سنجشی می تواند شرایطی را فراهم نماید 
که ایران علاوه بر استفاده داخلی از اطلاعات مخابره 
شده، در جمع کشورهایی قرار گیرد که اطلاعات را با 
سایر کشور ها خصوصاً کشورهای منطقه به اشتراک 

بگذارد.
حوزه کشاورزی زیر ذره بین ماهواره خیام ��

ایران کشــوری کویری با منابع آبی محدود اســت، 
در برخــی مناطــق کشــور به دلیــل کم آبی صنعت 
کشــاورزی تعطیــل یــا نیمه تعطیل شــده و حتی 
مهاجرت های ناخواســته را به وجود آورده است، بنابر 
گفته کارشناســان حوزه فضایی از داده های ماهواره 
خیام در حوزه کشاورزی برای مطالعه رطوبت خاک و 
گیاه، مدیریت مصرف بهینه آب در مزارع کشاورزی، 
پایش محدوده و سطح زیر کشت در مناطق مختلف، 
تخمین میزان محصول پیش از برداشت، تشخیص و 
تعیین گونه های مورد کشت، بررسی سلامت محصول 
و تشــخیص آفات، پایش تغییرات دوره ای رشد گیاه 
استفاده می شود. ماهواره های سنجشی همچون خیام 
در سیاست گذاری کلان مدیریت منابع آبی کشور یک 
بازوی قوی به شمار می رود، داده های دقیق با سنجش 
یک متر کمک می کند تا بررســی گســتره جنگل ها، 
مناطق تحت کشــت و وضعیت پوشش گیاهی کشور 
با سرعت و دقت بیشتری انجام شود. به طور مثال در 
موضوع حق آبه ایران از هیرمند که موجب خشکسالی 
و کمبود آب در استان سیستان و بلوچستان شده است، 

طالبان اعلام کرده بود: » از اینکه در ســال های اخیر 
در افغانستان و منطقه خشکسالی رخ داده و سطح آب 
پایین آمده است، به شمول دریای هلمند تعداد زیادی 
از ولایات و مناطق کشــور از خشکسالی رنج می برند 
و آب کافی وجود ندارد.« در حالی که تصاویر ارســال 

شده از ماهواره خیام این ادعا را رد کرد.
پایش معادن و نقشــه برداری از کشور به کمک  ��

خیام
همان طور که گفته شــد ماهــواره خیام قابلیت رصد 
دقیــق زمیــن را دارد، در ماموریت این ماهواره پایش 
تغییرات شهری، اکتشافات معدنی و پایش منابع آبی 
تعریف شده است، با استفاده از داده های ماهواره خیام 
می تــوان اطلاعاتی در مورد تغییرات کاربری اراضی، 
پایش و بررسی پراکندگی شهر ها و مناطق جمعیتی، 
تهیه نقشــه های توسعه شــهری و روستایی، پایش 
ساخت وســازهای غیرمجاز به دســت آورد. در همین 
راســتا، نیز ســالاریه؛ با اشاره به امضای تفاهم نامه با 
هدف بهره برداری مناســب و مؤثــر از فناوری های 
فضایی در حوزه علوم ژئوماتیک و نقشــه برداری که 
تیر ماه امسال با سازمان نقشه برداری کشور منعقد شد، 
گفت: »براساس این تفاهم نامه، سازمان فضایی ایران 
در زمینه ارائه تصاویر ماهواره ای و داده های فضاپایه، 
با ســازمان نقشه برداری کشور همکاری خواهد کرد. 
تصاویر ماهواره ای قابل ارائه شــامل تصاویر ماهواره   
خیام با قدرت تفکیک مکانی یک متر به منظور تولید 
و به روزرســانی نقشــه های پوششی کشور و نیز سایر 
داده های ماهواره ای مورد نیاز ســازمان نقشه برداری 
کشور است که در ایستگاه های زمینی سازمان فضایی 
ایران دریافت می شــود.« لازم به ذکر اســت که طبق 
اعلام ســازمان فضایی کشور، طی یک سال گذشته 
فرآیند تصویر برداری حدود ۴۰ درصد از ســطح کشور 

با ماهواره خیام کامل شده است. این ماهواره می تواند 
با پایش و بررسی پراکندگی صنایع و معادن در حوزه 
اکتشــافات معدنی کمک کــرده و گزارش جامعی از 
تغییرات مرز ســاحلی، پایش مســاحت ســطح آب 
دریاچه هــا، تالاب  هــا و ذخایر آب ســد ها را در اختیار 

مدیران قرار دهد.
 از تماشــای مسجدالنبی در ایام حج تا مخابره  ��

میزان خسارت سیل در کشور
بار ها و بار ها تأکید شــده است که دقت ماهواره خیام 
بسیار بالا بوده و می تواند با مدل سازی ریسک و تهیه 
نقشــه خطر، پایش مناطق خسارت دیده و شناسایی 
مناطق اســکان مجدد خسارت های وارده را ارزیابی 
کند، به طوری که در ســیل اخیر لرستان و خوزستان 
به ویژه شــهر معمولان و روســتاهای پیرامون آن، با 
دقت بسیار خوبی تصویربرداری کرده است. براساس 
داده های گردآوری شــده توسط کارشناسان سازمان 
فضایی، ده ها نقطه در استان های لرستان و خوزستان 
به خصوص حاشیه رودخانه های کشکان و کرخه، قبل 
و بعــد از بارندگی هــای اخیر مورد ارزیابی قرار گرفته 
و نقاطــی کــه با طغیان رودخانه روبه رو شــده بودند 
مشــخص شــدند. همین دقت در ارسال تصاویر در 
بخش های دیگری نیز مورد اســتفاده قرار می گیرد، 
به طور مثال ماهواره خیام برای اولین بار تصاویر هوایی 
از مسجد مقدس جمکران و حرم امیرالمؤمنین علی)ع( 
را مخابره کرد؛ همچنین، همزمان با موســم حج این 
ماهــواره از ارتفــاع 5۰۰ کیلومتری تصاویر هوایی از 
مسجد النبی و قبرستان بقیع را ارسال کرد، که علاوه 
بر اســتقبال مردم، نشــان از توانایی رصد ماهواره ای 
ایران از کشــورهای همســایه را دارد که همین امر 
می تواند به اشــتراک گذاری اطلاعات با کشورهای 

حاشیه خلیج فارس منجر شود.

محققان امنیت ســایبری گزارش دادنــد که هکر ها با جعل برنامه های 
اندرویدی بانک ها در ایران، کاربران گوشی های سامسونگ و شیائومی 
را تحت حملات سایبری جدید قرار داده اند. هکر ها در حملات تازه خود 
برای فریب کاربران دستکم ۲۴5 نمونه مختلف از اپلیکیشن های مخرب 
را تحت عنوان برنامه های بانکی و به واســطه ســایت های جعلی منتشر 
کرده اند. به گزارش ســیتنا و براســاس گزارش شــرکت امنیت سایبری 
زیمپریوم، محققان امنیتی از گســترش یک کارزار هکری بزرگ علیه 
کاربران موبایل بانک های مختلف در ایران خبر دادند. هکر ها در فرآیند این 
عملیات، با جعل برنامه اندرویدی بانک ها، صد ها فایل آلوده به بدافزار را با 

هدف سرقت اطلاعات حساب مشتریان در فضای اینترنت منتشر کرده اند. 
کارزار هکری فعلی در ماه ژوییه امسال کشف شده و از آن تاریخ نه تنها 
ادامه داشته، بلکه به مرور پیچیده تر و پیشرفته تر نیز شده است. مردادماه 
گذشته شرکت امنیت سایبری »سوفوس« از کشف یک کارزار سایبری 
با ۴۰ اپلیکیشن جعلی بانکی خبر داد که در آن کاربران چندین بانک ایران 
از جمله ملت، صادرات و رســالت، هدف قرار گرفته بودند. هکر ها در آن 
کارزار که در بازه زمانی ماه دســامبر ۲۰۲۲ تا ماه می ۲۰۲۳ ادامه داشــت، 
به سرقت اطلاعاتی مانند نام کاربری، گذر واژه و مشخصات کارت بانکی 
افراد و نیز شــنود محتوای پیامک های دریافتی برای دور زدن رمز دوم 

می پرداختند. حالا گزارش منتشر شده از سوی محققان زیمپریوم نشان 
می دهد کارزار هکری فعلی در مقایسه با نمونه گذشته بسیار گسترده تر 
شده است. هکر ها در حملات تازه خود برای فریب کاربران ایرانی دستکم 
۲۴5 نمونه مختلف از اپلیکیشن های مخرب را تحت عنوان برنامه های 
بانکی و به واســطه سایت های جعلی منتشر کرده اند. کارشناسان عقیده 
دارند حملات کشف شده اخیر به همان گروه هکری اولیه مرتبط است. 
آن  ها در عملیات جدید خود با هدف افزایش میزان موفقیت، قابلیت های 
تکنیکی تازه ای را به بدافزار ها اضافه کرده اند. کارزار جدید مشتریان ۱۲ 

بانک ایرانی را هدف قرار داده است.

هشدار به کاربران برنامه های اندرویدی بانک ها در ایران
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تغییر جهت جهانی به سمت انرژی های تجدیدپذیر، ممکن است مانند یک ناقوس 
مرگ اقتصادی برای منطقه خلیج فارس به نظر برســد که ذخایر ســوخت فسیلی، 
جریان ظاهراً بی حد و حصری از ثروت را به وجود آورده اســت اما این قدرت انرژی 
جهان، حداقل به صورت داخلی، پذیرای فاصله گرفتن اجتناب ناپذیر از سوخت های 
فسیلی شده است. در همین راستا، کشورهایی مانند عربستان سعودی، امارات عربی 
متحده و قطر، برای کاهش وابستگی به سوخت های فسیلی، سرگرم ساخت شماری 

از بزرگترین نیروگاه های تجدیدپذیر جهان هستند.
قطر پیش از برگزاری جام جهانی فیفا ۲۰۲۲، یک نیروگاه خورشیدی برای تأمین 
۱۰ درصد از نیازهای انرژی این کشــور ســاخت. در همین بین، عربســتان سعودی 
سرگرم ساخت یک شهر بیابانی است که منحصراً از انرژی های تجدیدپذیر استفاده 
می کند. شــهر آینده گرای نئوم، کارخانه هیدروژن ســبز خود را خواهد داشــت که از 

نیروی خورشیدی تغذیه می کند.
امارات عربی متحده که امســال میزبانی کنفرانس اقلیمی ســازمان ملل را برعهده 
دارد، مشــغول ســاخت نیروگاهی است که به عنوان بزرگترین نیروگاه خورشیدی 

جهان توصیف شده است.
آن طور که هر دو کشور اعلام کرده اند، پروژه هایی از این قبیل کمک می کند عربستان 
سعودی به هدف تولید 5۰ درصد برق خود با انرژی های تجدیدپذیر تا سال ۲۰۳۰ و 

امارات متحده عربی به هدف ۴۴ درصدی تا سال ۲۰5۰ دست پیدا کند.
اما در حال حاضر، امارات و عربستان سعودی به همراه سایر کشورهای حاشیه خلیج 
فارس شــامل بحرین، عمان، کویت و قطر، در میان ۱5 تولیدکننده بزرگ گازهای 
گلخانه ای قرار دارند. در صدر این فهرست، قطر با تولید سرانه ۳5.5۹ تن دی اکسید 

کربن در سال ۲۰۲۱، در مقایسه با ۸.۰۹ تن برای هر نفر در آلمان ایستاده است.
پایین آمدن در این رتبه بندی نیازمند حرکت جدی است. محمد السعیدی، دانشیار 
پژوهشــی در مرکز توســعه پایدار دانشــگاه قطر، به دویچه وله گفت: این منطقه به 

سرعت در حال حرکت برای تحقق اهداف بلندپروازانه خود است.
آزاد کردن نفت برای صادرات ��

با این حال، تغییر و تحول این اقتصادها به ســوی انرژی های تجدیدپذیر، صرفاً به 
دلیل نگرانی از محیط زیست نیست.

به گفته السعیدی، یکی از محرک های اصلی گذار انرژی، آزادسازی ذخایر سوخت 
فسیلی برای صادرات و در نتیجه به حداکثر رساندن سود است.عربستان سعودی در 
سال ۲۰۲۰، چهارمین مصرف کننده بزرگ نفت در جهان و ششمین مصرف کننده 
بزرگ گاز فسیلی بود که فضا برای فروش سودآور به خارج از کشور را محدود کرد. 
با وجود افزایش دما و افزایش تکرار و تشــدید رویدادهای جوی نامســاعد مرتبط با 
سوزاندن سوخت های فسیلی، پیش بینی می شود که تقاضا برای نفت تا حدود سال 
۲۰۴۰، افزایش پیدا کند. هنگامی که تقاضا در نهایت کاهش پیدا می کند، ذخایر نفت 
استخراج نشده، به دارایی بی ارزش تبدیل خواهد شد و همانطور که تولیدکنندگان 
نفت می بینند، فرصت کســب ســود از دست می رود.السعیدی توضیح داد که یکی 
دیگر از انگیزه های مهم برای حرکت داخلی به سوی اقتصادهای تجدیدپذیر، جذب 
سرمایه گذاری بین المللی و حفظ جایگاه در جامعه بین المللی است. این برای وجهه، 
بسیار مهم محسوب می شود و وجهه به معنای پول است.جان تروبی، استاد حقوقی 
مدعو در دانشگاه نیوکاسل انگلیس که ارتباط بین پایداری و فناوری را مطالعه می کند، 
در این باره گفت: گذار به اقتصاد مبتنی بر انرژی های تجدیدپذیر، کشورها را برای 

پول خارجی، جذاب تر می کند.
آسیب بحران اقلیمی ��

اگرچه ادامه صادرات نفت، خزانه دولت های منطقه را پر می کند، اما می تواند موجودیت 
این منطقه را هم تهدید کند. از آنجا که سایر کشورها به سوزاندن سوخت های فسیلی 
استخراج شده توسط عربستان سعودی و همسایگانش ادامه می دهند، افزایش دمای 
جهانی همچنان ادامه خواهد یافت و خلیج فارس به طور نامتناسبی تحت تأثیر قرار 
خواهد گرفت.افزایش جهانی ۱.5 درجه ای دمای هوا تا سال ۲۰5۰، احتمالًا به معنای 
افزایش چهار درجه ای دمای هوا در منطقه خلیج فارس خواهد بود. موج های گرمای 
شدید بیش از 5۰ درجه سانتیگراد، در حال حاضر منطقه را فرا گرفته و میانگین دما، 
بسیار بالاتر از بقیه نقاط جهان است.در بعضی از سناریوهای تغییرات اقلیمی، میانگین 
حداکثر دمای تابستان، احتمالًا از سطح بقا در بیشتر مناطق خلیج فارس فراتر خواهد 
رفت. گرمایش سیاره ای، همچنین طوفان های گرد و غبار را بدتر می کند و مناطق 

کم ارتفاع ممکن است تحت تأثیر افزایش سطح آب دریا قرار بگیرند.
به گفته تروبی، تولیدکنندگان نفت خلیج فارس در یک پارادوکس هســتند زیرا از 
یک سو، به درآمدهای نفتی وابسته هستند، اما از سوی دیگر، در کشورهای خود در 

معرض خطر بزرگ تغییرات اقلیمی قرار دارند.
سرمایه گذاری روی جذب و ذخیره سازی کربن ��

این منطقه در تلاش برای ادامه صادرات ســوخت های فســیلی و همزمان محدود 
کردن ریسک آسیب اقلیمی، روی جذب و ذخیره سازی کربن حساب باز کرده است.

جذب و ذخیره سازی کربن که به عنوان فناوری CCS معروف است، فرآیندی است 
که توسط آن انتشار گازهای گلخانه ای محدود و جذب شده و در زیرزمین نگهداری 
می شود یا به محصولات دیگر منتقل می شود. این فناوری برای تولیدکنندگان نفت 
از نظر نظری، می تواند به معنای آن باشــد که ســوخت های فسیلی می توانند بدون 

تشدید تغییرات اقلیمی، سوزانده شوند.
هدف گذاری خلیج فارس برای متنوع سازی ��

با این حال، در نهایت، این شیر پول بسته خواهد شد. با این هشدار صندوق بین المللی 
پول که کاهش تقاضا برای نفت، ممکن است خزانه منطقه را تنها ظرف ۱5 سال آینده 

تهی کند، اقداماتی برای یافتن جریان های درآمدی جایگزین در حال انجام است.
عربستان سعودی و امارات روی تولید هیدروژن سبز و همچنین ایجاد صنعت تولید 
کالاهای با انرژی تجدیدپذیر مانند آلومینیوم ســرمایه گذاری کرده اند. همچنین 
استفاده از هیدروکربن های خود برای تولید پلاستیک و پتروشیمی را آغاز کرده است.

صادرات انرژی خورشیدی به عنوان یک فرصت بزرگ اقتصادی توصیف شده است. 
در کشــورهای حوزه خلیج فارس، هر متر مربع زمین مجهز به انرژی خورشــیدی، 
می تواند به اندازه ۱.۱ بشــکه نفت در ســال انرژی تولید کند.به گفته الســعیدی، 
کشورهای دیگر به دنبال الگوبرداری از مدل متنوع سازی دبی هستند که سوخت های 
فســیلی اکنون تنها حدود پنج درصد از درآمدش به حســاب می آید. بخش عمده 
درآمد این کشور از گردشگری و مهاجران و سرمایه گذاران ثروتمند به دست می آید.

به نظر می رســد عمان یکی از بلندپروازترین کشــورها برای کاهش وابســتگی به 
سوخت های فسیلی باشد. نفت، ۳۹ درصد از تولید ناخالص داخلی این کشور را در 
ســال ۲۰۱۷ تشــکیل داد، اما عمان با تمرکز روی گردشــگری، لجستیک و تولید، 
کاهش سهم نفت به ۸.۴ درصد تا سال ۲۰۴۰ را هدف گذاری کرده است.بر اساس 
گزارش دویچه وله، نکته جالب این اســت که برنامه های مختلف در منطقه خلیج 
فارس، متکی به بهره برداری از ذخایر سوخت فسیلی برای تأمین مالی آینده عاری 

از سوخت های فسیلی است.

گزارشی از برنامه خلیج فارس برای زندگی پسانفت

ابهام در توقف صادرات سوخت های فسیلی

گزارش

هدف نهایی 
ایالات متحده 
در مواجهه با 

جاه طلبی های 
دوراندیشانه 

روسیه در 
این حوزه از 
بازار جهانی 

انرژی این 
است که تمام 
توانمندی های 

این کشور را 
نابود کند. 

منبعی 
نزدیک به کاخ 
سفید در این 
خصوص به 
اویل پرایس 
گفته است 
که »روسیه 

به دلیل 
برخورداری از 
ذخایر عظیم 

گازی در قطب 
شمال می تواند 

خیلی سریع 
به یکی از 

پیشتازان این 
صنعت در 

جهان تبدیل 
شود و ما 

نمی خواهیم 
همان طور که 

اروپا به نفت و 
گاز وارداتی از 
روسیه متکی 

شده بود جهان 
بار دیگر به 

خرید ال ان جی 
از روسیه 

وابسته شود

نبـرد 
مـرگ
 و زندگـی

»تدبیرتازه«رویاروییروسیهباآمریکا
درصنعتالانجیرابررسیمیکند

راهبردهــای ژئوپلیتیــک روســیه حول محــور ذخایر 
هیدروکربنی این کشور تدوین شده اند و ذخایر انبوه نفت 
و گازی که روســیه در مناطقی از قطب شــمال دارد، قلب 
تپنده این ذخایر قلمداد می شــوند. در حالی که دنیا درگیر 
تنش هــای برآمده از نبرد میان روســیه و اوکراین از یک 
طرف و درگیری حماس با اســراییل در طرف دیگر است، 
منبع کلیدی برای تأمین انرژی جهان همچنان گاز طبیعی 
مایع یا همان ال ان جی است. تحویل محموله های ال ان جی 
به مصرف کنندگان مستلزم زیرساخت محدودتری نسبت 
بــه صــدور نفت و گاز از طریق خطوط لوله می باشــد و به 
همین خاطر توســعه این صنعت و کســب سهم بیشتری 
از بازار جهانی برای فروشــندگان ال ان جی ارزان تر تمام 
می شود. علاوه بر این افزایش یا کاهش حجم محموله های 
خریداری شده از سوی خریداران طبق نیازهایی که دارند 
با اعلام قبلی در مدتی کوتاه تر و با هزینه ای ارزان تر قابل 

انجام است.
خلاصه آن که پس از تحریم صنایع نفت و گاز روسیه به 
دنبال حمله این کشــور به خاک اوکراین در فوریه ۲۰۲۲ 
ال ان جی به منبع اصلی تأمین انرژی جهان تبدیل شــد. 
وقتی روس ها در ســال ۲۰۱۴ برای نخســتین بار تصمیم 
گرفتند که به خاک اوکراین دست درازی کرده و شبه جزیره 
کریمه را به خاک خودشــان ضمیمه کنند، به خوبی واقف 
بودند که نتیجه کارشان برجسته تر شدن اهمیت ال ان جی 
در بــازار جهانی انرژی خواهد بود و به همین خاطر تلاش 
کردند ظرفیت کشورشــان را در این بخش توسعه بدهند. 
چین هم از این واقعیت مطلع بود چرا که روس ها پکن را 
در جریان نقشه های نظامی خود گذاشته بودند. به همین 
خاطــر بود که چین پس از آن انعقاد قراردادهای بلندمدت 
خرید ال ان جی از روسیه و قطر را در برنامه خود قرار داد و 
تنها یک سال پیش از یورش دوم روسیه به خاک اوکراین 
در سال ۲۰۲۲ حجم معاملات مزبور را دو برابر کرد. بنابراین 
چندان جای شــگفتی نیســت که روسیه همین یک هفته 

پیش اعلام کرد تمام تلاش خود را برای ناکام گذاشــتن 
تحریم های جدید آمریکا علیه پروژه شــماره ۲ ال ان جی 

روسیه در قطب شمال صرف خواهد کرد.
هــدف نهایی ایــالات متحده در مواجهه با جاه طلبی های 
دوراندیشانه روسیه در این حوزه از بازار جهانی انرژی این 
است که تمام توانمندی های این کشور را نابود کند. منبعی 
نزدیک به کاخ سفید در این خصوص به اویل پرایس گفته 
است که »روسیه به دلیل برخورداری از ذخایر عظیم گازی 
در قطب شمال می تواند خیلی سریع به یکی از پیشتازان این 
صنعت در جهان تبدیل شود و ما نمی خواهیم همان طور که 
اروپا به نفت و گاز وارداتی از روسیه متکی شده بود جهان 
بار دیگر به خرید ال ان جی از روســیه وابســته شود. پوتین 
حســاب ویژه ای روی ال ان جی باز کرده اســت و ما نیز آن 

را رها نخواهیم کرد«.
توجه خاص پوتین به توسعه بخش ال ان جی را می توان در 
پروژه شماره یک ال ان جی قطب شمال یا همان پروژه یامال 
مشــاهده کرد. مجموع ذخایر هیدروکربنی قطب شــمال 
روسیه بالغ بر ۳5 تریلیون متر مکعب گاز طبیعی و دو میلیارد 
تن نفت و میعانات می باشــد. بخش اعظم این ذخایر نیز 
در قلمرو شــبه جزیره های یامال و گیدان استقرار دارند که 
ضلع جنوبی دریای کارا قلمداد می شود. طبق اظهارنظرهای 
ولادیمیر پوتین در ســال های آتی شاهد توسعه چشمگیر 
اســتخراج از منابع قطب شــمال خواهیم بود. در کنار آن 
کریدور دریای شــمال یا NSR نیز در ســواحل جانبی به 
عنوان مســیر اصلی صادرات این ذخایر عظیم به جهان و 

به خصوص چین توسعه خواهد یافت.
پوتین پروژه ال ان جی یامال را در زمان توســعه اش به سه 
دلیل برای منافع روسیه حیاتی قلمداد می کرد. عامل نخست 
گسترش حضور روسیه در مناطق قطبی بود که به روشنی 
ادعای مالکیت مسکو بر منابع عظیم انرژی در این منطقه 
را تقویــت می کرد. دوم آن که پوتین مدت ها فکر می کرد 
جایگاه روسیه به عنوان یک ابرقدرت در حوزه انرژی و به 

طور خاص حوزه گاز، در بخش سودآور ال ان جی آن چنان 
که شایســته این کشور است روشن نیست. دلیل سوم نیز 
این بود که ال ان جی در همان زمان هم بخشــی مهم از 
نقشه های روسیه برای تقویت حضور روسیه در بازار رو به 
رشــد آسیا بود تا به پیشبرد پروژه های احداث خطوط لوله 

صدور گاز این کشور نیز کمک کند.
اراده کرملیــن در پیش بــردن پروژه های گازی در نواحی 
قطبی راسخ بود و در سال ۲۰۱۴ نیز وقتی آمریکا بخش های 
کلیــدی تأمین مالی پروژه یامال را تحت تحریم قرار داد، 
نهادهای متعدد روسی تحت پوشش های مخفیانه به کار 
خــود ادامــه دادند. به طور مثال صندوق ســرمایه گذاری 
مستقیم روسیه یک صندوق مشترک با بانک دولتی ژاپن 
برای همکاری های بین المللی تأسیس کرد و هر دو طرف 
پرداخت نیمی از ســرمایه ۸۹۰ میلیون دلاری لازم برای 
احداث پروژه را بر عهده گرفتند. دولت روســیه نیز که از 
ابتــدای آغاز بــه کار پروژه یامال حمایت بانکی از آن را از 
محل بودجه خود به دوش می کشید، با اعمال تحریم ها به 
فروش اوراق قرضه ۱5 ساله برای تأمین منابع مالی لازم 
رو آورد. از محــل صنــدوق رفاه ملی نیز مبلغ ۲,۲ میلیارد 

دلار در این پروژه سرمایه گذاری شد.
یکــی از اولویت های پوتین در توســعه پــروژه ال ان جی 
آرکتیک یا قطب شمال که پس از الحاق شبه جزیره کریمه 
به خاک روسیه آغاز شد این بود که تا جای ممکن این پروژه 
در برابر تحریم ها مقاوم باشد. قرار شده بود که شرکت روسی 
نوواتک یعنی پیمانکار اصلی پروژه ال ان جی یامال و بعدها 
پروژه آرکتیک شماره ۲ تا جای ممکن خودکفا شود. هدف 
نوواتک این بود که احداث و برپایی ترِین ها و ماژول های 
ال ان جی را به منظور کاستن از سرجمع هزینه مایع سازی 
گاز به صورت بومی انجام دهد و فناوری آن در داخل روسیه 
توســعه پیدا کند. البته نواوتــک در این کار موفقیت های 
خوبی نیز کســب کرد. نوواتک در قالب بخشی از عملیات 
هدف گذاری شــده موفق شد روال »آبشار آرکتیک« را به 

منظور مایع ســازی گاز طبیعی ابداع کند. این یک فرایند 
دو مرحله ای مایع ســازی اســت که با اتکا به طیف ســرد 
حرارت در اقلیم قطب شمال بهینه سازی مصرف انرژی در 
روند مایع سازی را به بیشینه خود می رساند. این نخستین 
نمونه از ابداعات مرتبط با فرایند تولید ال ان جی اســت که 
گواهی اختراع آن در روســیه به ثبت رســیده و تنها به مدد 
تجهیزات صنعتی تولیدشده در خاک روسیه به بهره برداری 

رسیده است.
بــا توجه بــه همین تحولات ایالات متحــده آمریکا نیز 
هدف جلوگیری از شــکوفایی صنعت ال ان جی در روسیه 
را تعقیب می کند و توجه خود را در کوتاه مدت روی پروژه 
شــماره ۲ ال ان جی در قطب شــمال متمرکز کرده است. 
این هدف گذاری نیز ســه دلیل کلیدی دارد. دلیل نخست 
این اســت که پروژه یادشده بزرگترین پروژه ال ان جی در 
روسیه قلمداد می شود که سودآوری قابل توجهی دارد. در 
این پروژه ۳ ترین یا همان تأسیســات تولیدی با ظرفیت 
ســالانه ۶,۶ میلیون تن برای هر یک احداث خواهد شــد. 
میدان گازی این پروژه دست کم ۱,۱۳۸ تریلیون متر مکعب 
ذخیــره گاز طبیعی و 5۷ میلیــون تن میعانات دارد. ترین 
نخست با موفقیت در ماه اوت و در سواحل غربی شبه جزیره 
گیدان در سیبری غربی به بهره برداری رسید. انتظار می رود 
که ترین های دوم و سوم نیز به ترتیب در سال های ۲۰۲۴ 
و ۲۰۲۶ به بهره برداری برســند. دلیل دوم این اســت که 
علی رغم تلاش روسیه برای مقاوم کردن پروژه ال ان جی 
شماره ۲ در برابر تحریم ها نشانه هایی دیده شده است که 
فقدان دسترســی به فناوری و قطعات غربی بر بهره وری 
پروژه تأثیرگذار بوده است. دلیل سوم نیز این است که آمریکا 
با به محک گذاشتن انواع تحریم ها علیه این پروژه پرچمدار 
در روســیه می تواند دریابد که کدام یک از آنها اثرگذاری 
بیشتری دارند و سپس آن تحریم ها را در مقیاس وسیع تری 

علیه صنعت ال ان جی روسیه به کار بگیرد.
منبع: اویل پرایس ��
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گزارش

اندونزی کشوری است که هنوز وابستگی شدیدی به زغال سنگ 
به عنوان سوخت دارد اما به تازگی خبر داده است که قصد دارد 
روی طرح تولید انرژی های تجدیدپذیر سرمایه گذاری سنگینی 
کند. این خبر از وقوع تحولات مهمی در سیاست انرژی این کشور 
حکایت دارد. انتظار می رود که منابع مالی مورد نیاز برای تحقق 
این هدف یعنی جهش در تولید انرژی های تجدیدپذیر و تقویت 
روند کربن زدایی، توسط وام دهندگان بین المللی تأمین شود. اما 
واقعیت این اســت که اگر اندونزی بخواهد تحول چشــمگیری 
در بازار انرژی خود ایجاد کند به منابع مالی بســیار بیشــتری نیاز 

خواهد داشت.
طبق اعلام دولت اندونزی این کشور قصد دارد مبلغ ۲۰ میلیارد 
دلار را از محل استقراض خارجی در پروژه های تولید انرژی های 
پاک ســرمایه گذاری کند. این طرح جامع برای سیاست گذاری 
و سرمایه گذاری که به اختصار CIPP نامیده می شود به رهبری 
ژاپن و ایالات متحده آمریکا تدوین شده است. طبق این برنامه 
قرار اســت که تولید آلاینده های شــبکه برق اندونزی در سال 
۲۰۳۰ تا ۲5۰ میلیون تن کاهش پیدا کند. با اســتفاده از منابع 
مالی تأمین شــده برای اهداف کربن زدایی امید می رود که سهم 
انرژی های تجدیدپذیر در ســبد انرژی این کشور تا سال ۲۰۳۰ 
به ۴۴ درصد برســد. این رقم در ســال ۲۰۲۲ حدود ۱۲ درصد 
برآورد شــده بود.اریک زوهیر وزیر امور سرمایه گذاری اندونزی 
در این خصوص می گوید که باید به کار خود ســرعت ببخشــیم 
چرا که تا ســال هدف یعنی ۲۰۳۰ فقط هفت ســال دیگر باقی 

مانده اســت. باید به شــراکت فعالان خارجی توســعه بدهیم تا 
تحقق اهداف اولویت دار شتاب بیشتری بگیرد. مسأله پرداخت 
منابع مالی تعهد شــده باید ســریع تر از سایر موارد در دستور کار 
قــرار بگیرد. در حال حاضر حــدود ۶۰ درصد از انرژی اندونزی 
با ســوزاندن زغال ســنگ تأمین می شود که نشان از وابستگی 
بالای این کشــور به ســوخت فســیلی دارد. در حالی که اغلب 
کشورهای جهان در حال کنار گذاشتن زغال سنگ و جایگزینی 
آن با گاز طبیعی یا سایر انرژی های تجدیدپذیر هستند، اندونزی 
یکی از چند کشور آسیایی تلقی می شود که احتمالًا تا سال های 
طولانی استفاده از زغال سنگ به عنوان سوخت را ادامه خواهد 
داد. به علت پیش بینی های اشتباه مسئولان این کشور در برآورد 
تقاضای انرژی و افزایش بیش از نیاز ظرفیت تولید نیروگاه های 
برق زغال ســوز اکنون اندونزی به بزرگترین کشور صادرکننده 
برق حاصل از ســوزاندن زغال ســنگ تبدیل شده است.پیش از 
آن که مذاکرات درباره طرح CIPP آغاز شــود رییس جمهوری 
اندونزی جوکو ویدودو متعهد شده بود که از احداث نیروگاه های 
زغال ســوز بیشــتر خودداری کند. اما در طرح یادشده آن دسته از 
نیروگاه های جدیدی که به پروژه های توســعه ملی این کشــور 
متصل هستند از معافیت برخوردار می شوند. این شکاف نظارتی 
می تواند به اندونزی امکان بدهد تا ظرفیت تولید برق زغال سوز 
خــود را گســترش داده و همزمان مدعــی طرفداری از گذار به 
انرژی پاک نیز بشود.شرکت دولتی برق اندونزی در ماه سپتامبر 
اعلام کرد که اگر این کشــور بخواهد تا ســال ۲۰۴۰ پروژه های 

تولید انرژی پاک با ظرفیت ۶۰ گیگاوات را به شــبکه برق خود 
بیفزاید به سرمایه گذاری ۱۷۲ میلیارد دلاری نیاز خواهد داشت. 
این رقم شامل سرمایه گذاری 5 میلیارد دلاری برای توسعه یک 
شبکه توزیع هوشمند نیز می شود که امکان تحویل میزان متغیر و 
مورد نیازی از انرژی پاک مانند انرژی بادی و خورشیدی را میسر 
می کند. شرکت برق اندونزی افزودن ظرفیت پایه ۳۲ گیگاواتی و 
احداث شبکه های جدید توزیع برای اتصال ۲۸ گیگاوات ظرفیت 

مازاد به عنوان بار متغیر را هدف گذاری کرده است.
اوِی هاریادی رییس شــرکت برق اندونزی توضیح می دهد که 
بدون شــبکه انتقال و توزیع، امکان گذار به انرژی پاک میســر 
نخواهد بود. به این ترتیب نخســتین چالش ما این اســت که 
چگونه انرژی را از تأسیسات دورافتاده به محل تقاضا برسانیم. 
همچنین مدیر عامل این شــرکت دارماوان پراســودجو در این 
خصوص اظهار داشــته اســت که با شتاب گرفتن طرح توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر ۷5 درصد از ظرفیت افزوده شــده ما با 
اتکا به منابع تجدیدپذیر و ۲5 درصد توسط نیروگاه های گازسوز 

تأمین خواهد شد.
اگرچه مبلغ ۲۰ میلیارد ســرمایه گذاری اعلام شده برای تحول 
کامل بخش انرژی در اندونزی کافی به نظر نمی نرسد این احتمال 
وجود دارد که این منابع در مسیر کربن زدایی به اندونزی کمک 
شایانی کند و زمینه را برای جذب سرمایه های بیشتر در این بخش 
فراهم بیاورد. البته برخی نیز از طرح CIPP انتقاد کرده اند چرا که 
منابع مالی را به جای طرح های ویژه تأمین مالی براســاس نرخ 

بازار فراهم می کند که هزینه های بالایی برای این کشــور رقم 
خواهد زد و حتی شاید موجب شود که سایر کشورها از پذیرش 

طرح های مشابه در آینده خودداری کنند.
 IRENA در اکتبر ۲۰۲۲ آژانس بین المللی انرژی های تجدیدپذیر
گزارش خود را درباره چشــم انداز انرژی پاک در اندونزی منتشر 
کرد تا سرمایه گذاران را به تأمین منابع مالی مورد نیاز این کشور 
تشویق کند. در این گزارش آمده است که چون اندونزی در میان 
کشورهای عضو آسه آن بیشترین میزان انرژی را مصرف می کند 
بــرای هدف جهانی مبارزات اقلیمی از اهمیت بالایی برخوردار 
است. به طور خاص انتظار می رود که اقتصاد و جمعیت این کشور 
در دهه های آتی رشــد قابل توجهی را تجربه کند. این کشــور از 
منابع تجدیدپذیر وسیعی برخوردار است و موقعیت مناسبی دارد 
تا با جذب سرمایه گذاری بیشتر، توان نهفته خود در تولید انرژی 

پاک را عرضه کند.
به این ترتیب طرح CIPP قرار است که اندونزی را در برداشتن 
نخستین گام های لازم برای گذار به انرژی های پاک کمک کند. 
این کشورِ آسیای جنوب شرقی از منابع فراوان تولید انرژی های 
تجدیدپذیر بهره مند اســت و ظرفیت این را دارد که به یکی از 
مهم ترین عرضه کنندگان انرژی پاک در منطقه تبدیل شود. اما 
تحقق این هدف مســتلزم پیروی دولت این کشــور از تعهدات 
خود مبنی بر توقف احداث نیروگاه های زغال ســوز جدید به نفع 

نیروگاه های سبز خواهد بود.
منبع: اویل پرایس ��
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برخی کارشناسان معتقدند درآمدهای نفتی همچنان سهم قابل 
توجهی از بودجه را به خود اختصاص داده که همین مساله می تواند 
با بروز نوسانات قیمتی در بازار جهانی، اقتصاد ایران را دچار تنش 
کند؛ این در حالی است که صاحب نظران پیشنهاد می دهند دولت 
ســناریوهای بدبینانه را در مقابل خود بگذارد و ســپس سند دخل 
و خرج سال ۱۴۰۳ را تهیه کند.رئیس سازمان برنامه و بودجه به 
تازگی اعلام کرده که هدفگذاری بودجه در بخش درآمدهای نفتی 
محقق نشده و از این ناحیه دچار کسری قابل توجهی هستیم؛ این 
در حالی است که یکی از مشکلاتی که در سالهای گذشته کشور 
به آن دچار بوده، تند بودن پیش بینی قیمت نفت اســت؛ چراکه 
بعنوان مثال حتی میزان صادرات نفت هم اگر قابل قبول باشــد؛ 
امــا بــه دلیل افت قیمت، در مجمــوع درآمدی که به خزانه واریز 

شده با پیش بینی اولیه تفاوت زیادی خواهد داشت.اعضای اوپک 
و اوپک پلاس در سال جاری میلادی توافق کردند که به شکل 
داوطلبانه، میزان تولید خود را کاهش دهند، از طرفی روســیه و 
عربستان به عنوان دو بازیگر تعیین کننده، حتی بیشتر از میزانی 
که باید، به طور داوطلبانه از تولید کم کردند.همچنین مشخص 
نیست که در سال ۲۰۲۴ میلادی آیا انضباط فعلی اوپک پلاس 
حفظ شــود یا خیر؛ چراکه نگرانی هایی در جهان نســبت به رکود 
اقتصــادی و کاهــش تقاضا وجود دارد و باید منتظر ماند و دید که 
آیا با شــرایط نامشخص آینده، بازهم اعضای اوپک پلاس برای 
حفظ قیمت ها هماهنگی خواهند داشت یا به شکل دیگری تصمیم 
می گیرنــد.در مجموع باید دولت دربــاره اعداد مربوط به میزان 
صادرات و قیمت نفت محتاط بوده و همه پارامترها را لحاظ کند.

هر دولتی در آمریکا روی کار بیاید، دیگر نمی تواند بیشتر از میزان 
فعلی فشار بر فروش نفت ایران ایجاد کند، خوشبختانه دولت در 
بخش فروش نفت راه های دور زدن تحریم را به خوبی آموخته و 
تقریباً هیچ فشاری نبوده که بر سر راه صادرات نفت ایران نیاورده 
باشند.البته دموکرات ها هم در دوره فعلی، چندان گشایشی ایجاد 
نکرده اند و تصور می رود صادرات نفت ایران حتی با روی کارآمدن 
ترامپ هم تغییری نکند؛ البته توجه کنید که ممکن است فردی 
مانند ترامپ در صورت رأی آوردن، در هر جای دنیا جنگی به راه 
بیندازد یا وضعیت دنیا را دچار تغییر کند که قطعاً این مســاله به 
بازار نفت و بقیه بازارها هم اســترس وارد می کند؛ اما نکته مهم 
این است که دولت باید با احتیاط و با در نظر گرفتن همه شرایط، 

لایحه بودجه سال آینده را تنظیم کند.

چشم انداز نامشخص 
سیاست اوپک پلاس

محمدعلی خطیبی 
نماینده سابق ایران 

در اوپک

یادداشت
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اثر پروانه ای را حتماً شنیده اید... اثر پروانه ای نام پدیده ای است که 
به دلیل حساســیت سیستم های آشوب ناک به شرایط اولیه ایجاد 
می شود. این پدیده به این اشاره می کند که تغییری کوچک در یک 
سیســتم آشوب ناک چون جو ســیارهٔ زمین )مانند بال زدن پروانه( 
می تواند باعث تغییرات شدید )وقوع طوفان در کشوری دیگر( در 
آینده شود. نمونه وطنی آن را هم در مملکت خودمان داریم. خانم 
یک پزشــک جراح در این طرف شــهر هوس خودروی لکسوس 
ES۳۰۰h مدل ۲۰۲۳ می کند؛ آن طرف شهر سونامی راه می افتد 
و نصف مردم آن طرف شهر مجبور می شوند برای آقای دکتر کارت 
هدیه و سکه ببرند! هر چند ادارات مالیاتی و نهادهای نظارتی این 
دســت هدایا را مصداق زیر میزی قلمداد می کنند ولی من و شــما 
نیک می دانیم که این هدای فقط به منظور قدردانی بی شــائبه از 
پزشــکان اســت و این داستان اثر پروانه ای هم فقط برای روشن تر 

شدن این مقوله بیان شد!
علی ای حال این داستان اثر پروانه ای در بسیاری از ادارات و نهادها 
و شــرکت ها به ویژه از منظر اقتصادی کاربرد دارد و ذکر جزئیات 
آن از حوصله خوانندگان خارج اســت. مثلًا یک بخشــنامه صادر 
می شود و پشت بند آن ماشین قراضه مشتی ممدلی ۴۰۰ میلیون 
فی می خورد یا روغن در مملکت نایاب می شود و مردم خاک انبارها 
را به توبره می کشند! اما گاهی اوقات همین اثر پروانه ای می تواند 

منشاء خیرات و مبرات در جامعه شود.
فی المثل یکی از مشــکلات اخیر دولت در برهه حســاس کنونی 
پرداخت حقوق، بیمه، مســکن، حقوق بازنشســتگی و ... کارکنان 
دولت است. به منظور حل این معضل پیشنهاد می شود با رویکرد 
اثر پروانه ای، هر کدام از بانک ها یک وزارتخانه را تحت پوشــش 
گرفته و کارگران را هم بانک رفاه گردن بگیرد و روند اســتخدام، 
پرداخت حقوق، وام های قرض الحســنه، حق بیمه، حقوق دوران 
بازنشســتگی و ســایر مخلفات را بر عهده این بانک ها قرار دهیم. 
باور بفرمائید اثر پروانه ای که ماحصل بال زدن پروانه است سهل 
است، پروانه اگر یک چشمک بزند یا خمیازه بکشد، تمام مشکلات 
کارکنان و زیر مجموعه اش حل می شوند و نیازی به بگیر و ببنند 
و بالا و پائین کشــیدن ســن بازنشستگی و بازخرید و تعدیل نیرو و 

این داستان ها نیست.
با این رویه خوش خوشان بانک ها هم می شود چرا که کارکنان و 
کارگران زیر مجموعه آن بانک هم قول می دهند طلا و جواهرات 
همسرشان، دلارهایی که در خانه دپو کرده اند و حتی قلک بچه ها 

را بشکنند و پولش را در بانک خودشان سپرده گذاری کنند.
شاید با این روش بانک ها هم بی خیال بنگاهداری شوند، خانه های 
خالی را در اختیار کارکنان و کارمندان و کارگران زیر مجموعه قرار 
دهند، تورم و نقدینگی هم در مملکت کنترل شــود و در مجموع 
اوضاع اقتصادی مردم از حالت کشمشــی خارج شــود و به سمت 
صواب گرایش پیدا کند. فقط خدا کند خانم پزشــک جراح این بار 

هوس هلیکوپتر یا کشتی تفریحی نکند!

بخش های مولد اقتصاد کشــور با انبوهی از مشکلات که 
ناشــی از سیاســتگذاری های غلط است، مواجه هستند و 
بنگاه های کوچک و متوســط در مقابل پتروشــیمی ها و 
صنایع فولادی، بسیار آسیب پذیر شده اند و هر نوع اعمال 
فشــار بیشتری می تواند این بنگاه ها را دچار چالش جدی 

کند.
بر اساس آمارها، بخش اعظمی از نیروی کار در بنگاه های 
کوچک و متوسط مشغول به کار هستند و رشد اقتصادی به 
شکل قابل ملاحظه ای، وابسته به عملکرد مطلوب همین 
بنگاه ها اســت، بنابراین اگر دولت نمی تواند یا نمی خواهد 
سیاستهای غلط خود را اصلاح کند، نباید با اعمال فشار بر 

چنین بنگاه هایی، درآمدی برای خود کسب کند.
متاسفانه شاهد این هستیم که دولت حتی به قیمت دامن 
زدن به رکود، به دنبال افزایش منابع مالی اســت و چنین 

سیاستی مشکلات اقتصادی را تشدید خواهد کرد.
دولت ســال گذشــته اعلام کرد که برای مهار تورم باید 
کمتر از میزان نرخ رشــد تورم، به حقوق ها اضافه کند؛ اما 
در عمل امســال هم با تورم ۴۰ درصدی مواجه هســتیم 
که باعث شــده قدرت خرید طبقات مختلف جامعه مانند 
کارمندان، کارگران و بازنشســتگان سقوط کند؛ بنابراین 
افزایش ۱۸ درصدی حقوق کارمندان و ۲۰ درصدی حقوق 
بازنشستگان هیچ تناسبی با واقعیات اقتصادی ندارد و پیش 
بینی می شود سال آینده، مشکلات معیشتی جدی تر شود.

متاسفانه سیاست دولت این است که ناکارآمدی خود را از 
جیب کارمندان و بازنشســتگان جبران کند؛ در حالیکه در 
ادبیات توسعه، چنین اقداماتی انقباضی محسوب می شود 
و تصور می شــود بدون اصلاح سیاســتهای کلان، باز هم 

ابرچالش های مزمن اقتصاد باقی بمانند.

اثر پروانه ای بانک ها بر وزارتخانه ها!

بنگاه های کوچک و متوسط در معرض خطر

تلخند

یادداشت

وحید حاج سعیدی
طنز نویس

مرتضی افقه
 اقتصاددان

اینفوگرافیک

گفتگو

دولت انگیزه ای برای توسعه معادن ندارد
یکفعالاقتصادیدرگفتگوبا»تدبیرتازه«مطرحکرد

تدبیر تازه_ شهرام شریعتی فعال اقتصادی در حوزه معدن و صنایع 
معدنی معتقد است که دولت وظیفه دارد حقوق دولتی را بگیرد و خرج 
بازســازی مناطق کند. در همین زمینه روزنامه »تدبیر تازه« درباره 
مشکلات اصلی در حوزه معدن و صنایع با این فعال اقتصادی به گفتگو 

پرداخته است که ادامه می خوانیم.
 درباره وضعیت مشــکلات اصلی بخش معدن به ویژه  ��

معارضیــن محلــی، حقوق دولتی و محیط زیســت چه 
صحبتی دارید؟

 در بخــش حقوق دولتی، دولت ها همیشــه در بخش معدن وظایفی 
داشته اند که نتوانسته اند آن وظایف را به نحو احسن و شایسته انجام 
دهند. علتان است که حقوق دولتی درصدی از بهای ماده معدنی است 
که معدن کار باید پرداخت کند و باید این مبلغ را تحت عنوان حق دولت 
به حساب مشخصی واریز کند ولی دولت ها در سنوات مختلف و نه فقط 
در دولت خاصی نتوانستند این قسمت را به طور مشخص محقق کنند.

ناتوانی دولت ها در محاســبه حقوق دولتی همیشــه باعث شده است 
بخشی از حق دولت که در معادن تحت عنوان حقوق دولتی نامگذاری 
شده است محقق نشود این عدم توانایی دولت ها در محقق کردن حقوق 
دولتی گاهی باعث سوء استفاده معدن کار هم شده است. همیشه در 
مصاحبه هایم از این جمله اســتفاده می کنم که وقتی دوســتان معدن 
کارم این مصاحبه ها را می شنوند یا می خوانند ناراحت می شوند و می 
گویند حالا که بر فرض، دولت این کار را کند شما چرا کاسه داغ تر از 
آش می شوید؟ ولی واقعیت این است که ما در قانون، ردیف بودجه ای 
تحــت عنــوان حقوق دولتی ایجاد کرده ایم و این حقوق دولتی محل 
هزینه ای هم دارد. یعنی باید این ها را صرف توســعه بخش معدن و 
توسعه اکتشافات و توسعه زیرساخت ها کنند و معارضین محلی را سر 
و سامان دهند و محیط زیست و منابع طبیعی را با بخشی از این پول ها 
ترمیم کنند. اما متأسفانه، دولت گاهی این پول ها را نمی تواند بگیرد و 
مقــداری از ایــن پول ها را هم که می گیرد صرف وظایفی که برای آن 
تعیین شــده، نکرده اســت و نمی کند. یعنی دولت باید محیط زیست و 
منابع طبیعی را ترمیم و بازسازی کند و باید برای مناطق روستایی که 
در آن ها معدن کاری انجام می شود راه بسازد و این بخش ها را توسعه 
دهد و درصدد توســعه اکتشــافات نیز، برآید ولی متأسفانه، دولت این 
کارها را انجام نمی دهد و در یکی دو سال اخیر هم، مجلس، دولت را 
موظف کرده است که باید حقوق دولتی کاملی را از معدن کار محاسبه 
و دریافت کند. اما به دلیل این که دولت نمی داند و گاهی هم، نمی تواند 
این عدد واقعی را محاســبه کند و بداند که چقدر اســت این کار انجام 
نمی شود. یعنی معدن کار در سال چقدر برداشت می کند تا درصد آن 
حقوق دولتی را بردارد و همین موضوع باعث می شــود که اختلافات 
شــکل بگیرند.روستایی ها و معارضین محلی و گاهی مقامات محلی 
و بعضاً محیط زیســتی ها ادعایشــان بر این اســت که برخی از معدن 
کاران بیشــتر از عددی که در پروانه استخراجشــان است ماده معدنی 
برمی دارند و بنده به عنوان یک فعال بخش معدنی، این ادعا را تأیید 
می کنم زیرا بعضی از معدن کاران، اعدادی بالاتر از عدد درج شده در 
پروانه استخراجشان ماده معدنی می برند. این را چه کسی باید محاسبه 
کند؟ بارها در ســال های مختلف از طریق مطبوعات و خبرنگاران به 
قوه قضاییه و دولت تذکر داده ایم که دولت موظف اســت برای این 
که بخواهد بخش معدن را توســعه دهد باید حقوق دولتی را به دقت 
محاسبه و دریافت کند. اما دولت نه کارشناس و نه امکانات لازم را دارد.

در وضعیتی که دولت توانایی بحث زیرساختی و سخت  ��
افزاری این موضوع را ندارد باید چه کاری کرد؟

واقعیــت این اســت که فقط می توان دولــت را موظف به این قضیه 

کرد و این مســئله به این معناســت که دولت باید پهپادهای مناســب 
را از بخش هــای مختلــف داخلی و خارجی خریداری کند و عدد دقیق 
برداشت های معدن کاران در سال های اخیر را محاسبه کند و محاسبه 

آن هم، اصلًا کار سختی نیست.
وقتی ما پروازهای مختلفی را از طریق سازمان انرژی اتمی، نیروهای 
نظامی، سازمان صنایع معادن و همگام نقشه برداری های اولیه انجام 
دادیــم. بنابراین، با یک مقایســه ضمنــی می توان با تلورانس 5-۱5 
درصد، عدد واقعی برداشــت معدن کار را محاســبه کرد و از آن حقوق 
دولتی خواست و اگر به هر دلیلی، بالای آن را برداشت باز می توان با 
اندکی اغماض؛ با ۲۰-۱۰ درصد )عدد اغماض( از آن حقوق دولتی را 
گرفت و مابقی را جریمه کرد ولی متأسفانه، دولت این کارها را انجام 
نمی دهد.یعنی دولت خیلی عامدانه و از روی ناتوانی به میزان استخراج 
بیشتر از حد معدن کاری در بعضی از معادن چشم پوشیده است و این را 
قاطعانه و به طور مشخص بیان می کنم که دادستان ها باید به صورت 
مدعی العموم به این قضیه ورود کنند.این خیلی عجیب است که یک 
فعال بخش خصوصی این ادعا را می کند که چرا دادستانی به مسئله 
معــدن کاران متخلف ورود نمی کند.چون این موضوع به نوعی، بیت 
المال محسوب می شود؛ بنده به این نکته اشاره و اصرار می کنم حقوق 
دولتی که باید اخذ شود باید صرف توسعه بخش اکتشاف معادن شود 
و زیرســاخت ها ترمیم شــوند. وقتی یک معدنی در سال، ۲ میلیون، ۳ 
میلیــون و حتــی ۱۰ تــن ماده معدنی جا به جا می کند در هر حال، اگر 
بخواهیــم این ۱۰ میلیون تن را حســاب کنیــم نزدیک به 5۰۰ هزار 
تریلی در جاده تردد می کنند. یعنی 5۰۰ هزار بار تریلی که اگر وزن هر 
کدام از آن ها را حدود ۲۰ تن بار معدنی درنظر بگیریم، ۱۰ میلیون تن 

می شود در نتیجه، دیگر جاده و زیرساختی نمی ماند. بنابراین، باید بحث 
توسعه بخش معادن در این ها دیده شود و حقوق دولتی باید به سمت 
ترمیم زیرساخت ها برود و بتواند معارضین محلی را قانع و راضی کند.

معارضیــن محلی تاکنون مظالم بســیار زیادی را در دادگاه ها مطرح 
کرده اند ولی در عین حال، گاهی خواسته های معارضین محلی به سمت 
باج گیری می رود. اگر دولت و قوه قضاییه و نیروهای انتظامی به طور 
مشــخص بخواهند با آن ها برخورد کنند قطعاً نحوه برخورد متفاوت 
خواهد بود و در این میان، روستایی حرف درستی بیان می کند و می گوید 
که با این کارها چراگاه ها، راه هایش و محصولات کشاورزی اش را نابود 

می کنند و برای دام هایش آلودگی به وجود می آورند.
چرا حق روستایی پرداخت نمی شود؟ ��

 دولت موظف است این ها را خرج مناطق معدن کاری کند. اما متأسفانه، 
این کار هیچ گاه به طور درست محقق نمی شود و بحث محیط زیست 
هم، همین طور است. بنده سازمان محیط زیست را کاملًا مقصر می 
دانم. چون باید راه های معدن کاری زیست محیطی در حذف نوع ماده 
معدنی و روش استخراج را به طور دقیق بنویسد و پروتکل را ابلاغ کند. 
این در حالی اســت که ســازمان محیط زیست این کار را نکرده است 
و واقعیت این است که گاهی معدن کاری ها ناهنجاری هایی را برای 
محیط زیست ایجاد می کنند و فرد حقوق دولتی اش را هم می دهد و 

مکلف به بازسازی اش است.
آیا دولت فقط موظف است حقوق دولتی بگیرد؟ ��

 دولت وظیفه دارد حقوق دولتی را بگیرد و خرج بازسازی مناطق کند. 
وقتــی همــه این ها را در کنار هم قرار می دهیم، می بینیم دولت هم از 
لحاظ سخت افزاری و نرم افزاری و هم از نظر میزان و تعداد نیروهای 

انسانی که بخواهند نظارت داشته باشند ناتوان عمل می کند.
سازمان نظام مهندسی معدن عملًا با توجه به این که حقوق کارشناس 
ســازمان نظام مهندســی معدن را معدن کار می دهد نمی توان توقعی 
داشــت گزارشــی علیه معدن کار بدهد. بنابراین، یا باید از این قضیه 
چشــم پوشــی کرد یا باید حقوق های اعضای سازمان نظام مهندسی 
معدن را دولت ها پرداخت کنند و متکلف به پرداختشان شوند و از آن ها 
خواسته شود که این تکلیف را انجام دهند تا خواه ناخواه گزارش های 
منطقی تری هم ارائه شــود.نگرانی من به خاطر آن بخش از معادنی 
است که بسیار بالاتر از ظرفیت پروانه شان در حال استخراج هستند. 
مثلًا ظرفیت پروانه استخراج در یک معدن ۳۰ یا 5۰ هزار تن در سال 
است. در این شرایط، یا باید پروانه خود را اصلاح کنند و یا حقوق دولتی 
خود را پرداخت کنند. چون آقای معدن کار نمی توان از یک معدنی با 
۱۰۰ هزار تن در سال ظرفیت استخراج یک میلیون تن یا 5۰۰ هزار 
تن بالای عدد استخراج کرد. فرض بر این است که یک معدن، ۱۰۰ 
هزار پروانه استخراج اش است و ما به جای ۱۰۰ هزار تن، 5۰۰ هزار 
تن برمی داریم. این یعنی 5 برابر و 5۰۰ درصد بالای اســتخراج ماده 
معدنــی. بــا توجه به این که حقوق دولتی اش را هم پرداخت نمی کند. 
یعنی به طور رســمی، 5۰۰ هزار تن از بیت المال برداشــته می شــود و 
هیچ کســی هم پاســخگو نیست. چه کسی باید درمورد این ها جواب 
بدهد؟ متأســفانه، دولت نمی تواند، بنابراین، دادستان ها باید ورود پیدا 
کنند. چون دادستان ها در دو سه مورد خیلی خوب وارد شدند. حداقل، 
در دو ســه موردی که بنده خبر دارم حقوق دولتی را محاســبه کردند 
و گفتند که باید پرداخت شــود.این ها بیت المال اســت و اگرچه چهره 

شرعی به قضیه نمی دهم.

آرزو صبوری 
روزنامه نگار


